
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4673
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ. Θεοχάρη, σελ. 4725
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από 8ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Γαλατσίου, το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο "Η Ελληνική Παιδεία",
το 3ο Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου, το Αµερικανικό Κολέγιο και
το Γυµνάσιο Μεγαλόπολης Αρκαδίας, σελ. 4703, 4707, 4709,
4717, 4722, 4725

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  4706, 4709, 4710, 4711,
4717, 4718, 4721, 4722, 4725

5. Ανακοινώνεται ότι την Τρίτη 26 Ιανουαρίου 2016, θα διε-
ξαχθεί προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση µε πρωτοβουλία
του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη Τσίπρα, σε επίπεδο Αρχηγών
Κοµµάτων: «Σχετικά µε τη µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού
συστήµατος της χώρας», σελ. 4715

6. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
α) Οµιλία του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων

της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκη Οµήρου, σελ. 4718
- 4721

β) Αιτήσεις  Άρσης Ασυλίας Βουλευτών:
Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62

του Συντάγµατος και τα άρθρα 43Α και 83 του Κανονισµού
της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευ-
τών κ.κ. Δηµητρίου Εµµανουηλίδη και Ηλία Παναγιώταρου,
σελ. 4721 - 4726

7. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας για
τις Αιτήσεις  Άρσης Ασυλίας Βουλευτών, σελ. 4722 - 4724

8. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διά-
ταξης των Αιτήσεων  Άρσης Ασυλίας Βουλευτών, σελ. 4722
- 4922

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών - ερωτήσεων της Παρασκευής 22 Ιανουαρίου 2016,
σελ. 4700

2. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 884 έως 936, σελ.
4673 – 4685

3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.
4686 - 4699

4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,

σχετικά µε τον ρόλο των ξένων µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων (Μ.Κ.Ο.) στο Αιγαίο Πέλαγος, σελ. 4701

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

i. σχετικά µε τις «ασφαλιστικές ενηµερότητες των µηχανι-
κών», σελ. 4703

ii. σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των ερ-
γαζοµένων στην καθαριότητα των νοσοκοµείων της Θεσσα-
λονίκης, σελ. 4714

γ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη θέση της
Ελληνικής Κυβέρνησης για το πυρηνικό πρόγραµµα της
Τουρκίας, σελ. 4704

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. σχετικά µε την έλλειψη χηµειοθεραπευτικών φαρµάκων

στα δηµόσια νοσοκοµεία, σελ. 4706
ii. σχετικά µε τα προβλήµατα του αντιφυµατικού εµβολια-

σµού στη χώρα µας, σελ. 4708
iii. σχετικά µε την «καταδίκη της Ελληνικής Δηµοκρατίας

από το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής  Ένωσης (ΔΕΕ) για υπερ-
βάσεις του µέγιστου εβδοµαδιαίου χρόνου εργασίας των για-
τρών», σελ. 4710

ε) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τις µεταγραφές των φοι-
τητών, σελ. 4712

στ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, σχετικά µε τους απλήρωτους παραγωγούς οινοστάφυ-
λων της Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου Κρήτης, σελ.
4715

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων για την προώθηση
και αµοιβαία προστασία των επενδύσεων», σελ. 4725

β) Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας: «Ρύθµιση θεµάτων µεταθέ-
σεων οπλιτών, µέριµνας προσωπικού και άλλες διατάξεις»,
σελ. 4725

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4718 - 4721

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 4673 - 4717
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4717 – 4718, 4721 - 4923

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 4706, 4709, 4710, 4711, 

4717
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4718
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 4721, 4722, 4725
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 4710, 4711
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 4709
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 4706

Β. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4718
ΟΜΗΡΟΥ Γ. , σελ. 4718

Γ. Επί των Αιτήσεων  Άρσης Ασυλίας:
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4721, 4722

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4712, 4713
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 4714
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 4712

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’
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ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4712, 4713
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 4701, 4702
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 4714, 4715
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4703, 4704
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4708, 4709
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 4705, 4706
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 4710, 4711
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 4716, 4717
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 4707, 4708, 4709, 4710, 

4711
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 4701, 4702
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4703, 4704
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4705, 4706
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4715, 4716, 4717
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 4706, 4707



Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιανουαρίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.31’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-1-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΘ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης
19ης Ιανουαρίου 2016, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο

του σχεδίου νόµου: «Κύρωση των διορθωτικών τροποποιήσεων
της Σύµβασης Έκδοσης µεταξύ της Κυβέρνησης τα Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Καναδά δι’ ανταλλαγής
ρηµατικών διακοινώσεων και άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’

Πέµπτη 21 Ιανουαρίου 2016



4674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4675



4676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4677



4678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4681



4682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4685



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

4686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε την κ.
Γκαρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 22 Ιανουαρίου
2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 419/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανα-
σίου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
πορεία του υγειονοµικού χάρτη.

2. Η µε αριθµό 420/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοδώρας Μπακο-
γιάννη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αντικα-
τάσταση Γενικών Διευθυντών στο Υπουργείο Οικονοµικών.

3. Η µε αριθµό 408/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την πρόοδο των έργων αξιοποίησης του πρώην αε-
ροδροµίου του Ελληνικού.

4. Η µε αριθµό 425/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κωνσταν-
τίνου Στεργίου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα
των εργαζοµένων στην εταιρεία «ContiTech ΙΜΑΣ Α.Ε.» στην Α’
Βιοµηχανική Περιοχή (ΒΙ.ΠΕ.) Βόλου. 

5. Η µε αριθµό 413/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την Κύρωση του Πρωτο-
κόλλου της Σύµβασης Πλαίσιο του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας (ΠΟΥ) για τον έλεγχο του καπνού. 

6. Η µε αριθµό 411/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωργίου Κατσιαντώνη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την κατάργηση του φόρου
πολυτελείας και την καταβολή φόρου πολυτελείας για τα ιδιωτι-
κής χρήσης αυτοκίνητα των πολυτέκνων.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 421/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το χρο-
νοδιάγραµµα εξόφλησης της Ενιαίας Ενίσχυσης 2015 και της
Εξισωτικής 2015 των αγροτών.

2. Η µε αριθµό 412/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ
κυρίας Παρασκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κάλυψη των κενών κλινών στις
Μονάδες Εντατικής Θεραπείας του ΕΣΥ.

3. Η µε αριθµό 426/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε άµεση επαναλειτουργία του εργο-
στασίου Ανακύκλωσης στο Ηράκλειο Κρήτης και επαναπρόσ-
ληψη των εργαζοµένων από την εταιρία «WASTE SOLUTIONS».

4. Η µε αριθµό 409/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
ανάγκη διατήρησης του υποπρακτορείου της ΔΕΗ στον Τύρναβο
της Λάρισας.

5. Η µε αριθµό 417/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε το σχέδιο νόµου για το ασφαλιστικό που
«όπως είναι διατυπωµένο ουσιαστικά οδηγεί στην έξοδο του µα-
χόµενου δικηγόρου από το επάγγελµα».

6. Η µε αριθµό 381/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κυ-
ρίας Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, σχετικά µε το Πάρκο Περιβαλλοντικής
Ευαισθητοποίησης «Αντώνης Τρίτσης».

7. Η µε αριθµό 349/5-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την «πριµοδότηση
µουσουλµάνων της Θράκης σε προκηρύξεις πρόσληψης υγει-
ονοµικού προσωπικού του υπουργείου Υγείας».

8. Η µε αριθµό 374/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑ. κ.
Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εφαρµογή
πρόβλεψης του Ν. 4162/2013 για τη δηµιουργία του Ταµείου Αλ-
ληλεγγύης Γενεών (Εθνικός Λογαριασµός Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης Γενεών «ΕΛΚΑΓ»).

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 745/38/2-11-2015 Ερώτηση και Αίτηση Κατάθε-
σης Εγγράφων του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την παραµονή του κ. Κιµ Γκλεν
ως Συµβούλου της Κυβέρνησης.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 400/15-1-2016 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουρ-
γό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε τον ρόλο των
ξένων µη κυβερνητικών οργανώσεων (ΜΚΟ) στο Αιγαίο Πέλαγος.

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος για δύο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στην ερώτηση να εκφράσω κι εγώ τα συγχαρητήριά

µου στην Κυβέρνηση, στον κ. Δρίτσα, στον κ. Τσίπρα, για την πώ-
ληση του λιµανιού έναντι πινακίου φακής, ένα τίµηµα λιγότερο
κι από τα χρέη των δύο µεγάλων κοµµάτων, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Ο κ. Υπουργός έχει την τιµητική του σήµερα, παίζει σε όλα τα
ραδιόφωνα, στο διαδίκτυο και οι δηλώσεις του µέχρι πρότινος.
Ας ελπίσουµε ότι κάποια στιγµή η ευχή, που πήγε από τον Αρ-
χιεπίσκοπο του πατρώου ηµερολογίου προχθές στα Θεοφάνια,
να βρει ανταπόκριση.

Όσο για την ερώτηση, εδώ κι ένα χρόνο περίπου η πατρίδα
µας βιώνει απίστευτες καταστάσεις µε τη λαθροµετανάστευση,
τη µετανάστευση, τις προσφυγικές ροές, πέστε το όπως θέλετε.
Αν και όλα δείχνουν ότι οι πρόσφυγες είναι ένα πολύ µικρό κοµ-
µάτι όλων όσων εισβάλλουν στην Ευρώπη, έχει ξεπεράσει κάθε
προηγούµενο. 

Τα νησιά του Αιγαίου, δέχονται καθηµερινά χιλιάδες εξ αυτών
των προσφύγων, µεταναστών, λαθροµεταναστών και σηµαντικό-
τατο ρόλο σε όλη αυτή την «εισβολή» -εντός και εκτός εισαγωγι-
κών- παίζουν οι διάφορες µη κυβερνητικές οργανώσεις, οι οποίες
κατά εκατοντάδες έχουν έρθει στην πατρίδα µας ανεξέλεγκτα
και κάνουν ότι θέλουν. 

Χαρακτηριστικά θα αναφέρουµε κάποιες εκ των περιπτώσεων.
Γνωρίζετε όλοι -και ο κύριος Υπουργός- ότι είδαµε µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις τζιχαντιστών, όπως η «One nation», οι οποίες
κουµάνταραν και έκαναν στην κυριολεξία ό,τι ήθελαν στα νησιά
του Αιγαίου. Αν δεν µας έλεγαν οι Ρώσοι «τι κάνετε; Έχετε τους
τζιχαντιστές στα νησιά σας και κάνουν ό,τι θέλουν;», εµείς µάλ-
λον ακόµα θα τους είχαµε εδώ και θα έκαναν ό,τι ήθελαν. Είδαµε
ότι ήρθε και ένας Βρετανός υπήκοος, έφτιαξε ένα τζαµί στη
Λέσβο, έκανε ό,τι ήθελε, ζητούσε και λεφτά. Προφανώς είναι κάτι
µεταξύ τζιχαντιστή και απατεώνα. 

Είδαµε άλλα µέλη µη κυβερνητικών οργανώσεων, τα οποία
οπλοφορούσαν και µάλιστα κάποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, Βου-
λευτές, πήγαν να τους υπερασπιστούν κιόλας. 

Είδαµε µέλος µη κυβερνητικής οργάνωσης µε εξοπλισµό υπο-
κλοπών. Είδαµε µέλη µη κυβερνητικών οργανώσεως που συνε-
λήφθησαν να κλέβουν σωσίβια, λέµβους. Είδαµε άλλους να
φωτογραφίζουν απόρρητα –εντός και εκτός εισαγωγικών- µέρη
των νησιών. Και είδαµε και άλλους, οι περισσότεροι εκ των
οποίων έρχονται, απλά φωτογραφίζονται για να δείξουν ότι κά-
νουν έργο, για να πάρουν τα λεφτά τους από τις αντίστοιχες κυ-
βερνήσεις, παρ’ ότι δεν ανήκουν σε µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις. 

Αποκορύφωµα όλων είναι µία µη κυβερνητική οργάνωση, η
«MOAS», η οποία ήρθε µε τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ της
–τώρα πώς γίνεται αυτό;- έχει ιδρυθεί το 2013 και έχει έρθει µε
ένα απίστευτο εξοπλισµό. Έχει ένα καράβι, του οποίου όµοιο δεν
έχει το Λιµενικό Σώµα. Όµως, αυτό είναι το λιγότερο. Είναι ένα
καράβι, το οποίο ενδεχοµένως θα µπορούσε να είναι ένα τέλειο
πολεµικό όπλο για το Πολεµικό Ναυτικό, µε συστήµατα παρακο-
λούθησης και όλα αυτά. 

Είναι οι ίδιοι, που µέσω των ιστοσελίδων τους καθοδηγούν
τους πρόσφυγες –αφού θέλει ο κύριος Υπουργός να τους λέµε
«πρόσφυγες», όσοι εξ αυτών είναι, αν και ο κ. Μουζάλας παρα-
δέχτηκε ότι οι περισσότεροι πλέον δεν έχουν καµία σχέση µε
πρόσφυγες- τους κατευθύνουν και τους λένε σε ποια νησιά θα
πάνε. Είδαµε τηλεοπτικό υλικό στο YouTube, που τους λένε βρι-
σκόµενοι στο Αγαθονήσι: «ξέρετε, επειδή δεν υπάρχουν φώτα,

θα ανοίξουµε τα φώτα του πλοίου και θα έρχεστε εδώ». Τους
βλέπουµε στην κυριολεξία να κάνουν ό,τι θέλουν σε ένα -εντός
ή εκτός εισαγωγικών- κυρίαρχο κράτος. 

Και το φοβερότερο όλων είναι ότι είδαµε ότι και στην εν λόγω
ΜΚΟ, αλλά και σε µια άλλη ΜΚΟ, τη «Watch the Med», αλλά και
σε άλλες, αν επιλεχθεί το link που αφορά την εµφάνιση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ, έχετε και τη δευτερολογία. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: …τότε ο χάρτης που εµφανίζεται –
και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- έχει χωρισµένο το Αιγαίο
στον εικοστό πέµπτο παράλληλο, ακριβώς όπως θέλουν και οι
επιδιώξεις της Τουρκίας, η οποία επί µισό αιώνα διεκδικεί την
ανατροπή του status quo στο Αιγαίο µε τη διχοτόµηση και την
εκµετάλλευσή του. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός, πρώτον, τι προτίθεται να κάνει
το ελληνικό κράτος, τα αρµόδια και συναρµόδια Υπουργεία, σχε-
τικά µε το πώς θα καθοριστούν ακριβώς οι επιχειρησιακές δυνα-
τότητες όσων ΜΚΟ θα έπρεπε να βρίσκονται εδώ στην πατρίδα
µας και, δεύτερον, ποιο κρατικό όργανο ελέγχει τη δραστηριό-
τητα των οργανώσεων αυτών, το ανθρώπινο δυναµικό και τον
εξοπλισµό τους, ώστε να διαπιστωθεί αν η συµπεριφορά τους
συνάδει µε τη διάσωση ή εκτείνεται και σε πράξεις άσκησης κυ-
ριαρχίας, όπως όλα δείχνουν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχα ένα κείµενο ερώτησης, το οποίο –εν πάση περιπτώσει-

παρ’ όλο που ήταν µονοµερές, µεγιστοποιούσε το δευτερεύον
και απέκρυβε το πρωτεύον, είχε έναν ειρµό. Εδώ τώρα αντιµε-
τώπισα µία προφορική έκθεση αυτής της ερώτησης µε έναν
τρόπο που δεν θέλω να τον χαρακτηρίσω. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, τα πράγµατα δεν είναι έτσι. Ας ηρε-
µίσουµε. Ο πατριωτισµός είναι η αγάπη στην πατρίδα. Ο εθνικι-
σµός είναι το µίσος στην πατρίδα του άλλου. Ας ξεκαθαρίζουµε,
λοιπόν, τα πράγµατα για να ξέρουµε τι σηµαίνει εθνικοσοσιαλι-
σµός, τι σηµαίνει ναζισµός, τι σηµαίνει εθνικισµός, τι σηµαίνουν
όλα αυτά. 

Σε αυτή την περίπτωση, οι µη κυβερνητικές οργανώσεις έχουν
παίξει εξαιρετικά σηµαντικό και αναγνωρισµένο ρόλο από τις
αρχές του ελληνικού κράτους, αλλά και διεθνώς, ως οργανώσεις
µε διαφάνεια που σώζουν ανθρώπινες ζωές ή βοηθούν και τη
FRONTEX και τις ελληνικές αρχές στην εν συνεχεία περίθαλψη,
ταυτοποίηση των µεταναστών και των προσφύγων και στην ορ-
γάνωση της αντιµετώπισης του προσφυγικού και µεταναστευτι-
κού προβλήµατος.

Και σ’ αυτή την κατεύθυνση η συνεργασία είναι συγκροτηµένη
και οργανωµένη, σύµφωνα µε τους κανόνες των αρχών του ελ-
ληνικού κράτους, και οποιαδήποτε συµβάντα που µπορεί να
υπερβαίνουν αυτή τη νόµιµη και µε κανόνες συνεργασία ελέγ-
χονται, παρακολουθούνται, ταυτοποιούνται και δεν υπάρχει κα-
νένα ζήτηµα. 

Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα το τελευταίο εικοσαήµερο –ένα
µήνα περίπου- µια γενικευµένη επίθεση εναντίον των µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων και εν γένει όλου του συστήµατος αποτρο-
πής από το να πέφτουν οι πρόσφυγες και οι µετανάστες θύµατα
κυκλωµάτων εµπόρων, κυρίως από την απέναντι πλευρά, αλλά
συνήθως χρειάζονται και συνεργασίες για να γίνουν αυτά. Να εί-
µαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Έχουµε αντιµετωπίσει το τελευ-
ταίο διάστηµα από πολλές πλευρές ένα τέτοιο κύµα. 

Έχουµε δεκαοκτώ περιστατικά το τελευταίο τρίµηνο –τρεισή-
µισι µήνες- που µόνο οι διασώστες των µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων έσωσαν περίπου τετρακόσιες ανθρώπινες ζωές, που
βρίσκονταν σε άµεσο κίνδυνο, διακόσιους εβδοµήντα πέντε στη
Λέσβο, διακόσιους ενενήντα δύο στο Αγαθονήσι και σε άλλα ση-
µεία. Αυτά είναι στοιχεία από το θάλαµο επιχειρήσεων του Λιµε-
νικού Σώµατος. Δεν είναι ούτε δηµοσιογραφικά στοιχεία, ούτε
από οπουδήποτε. Είναι επίσηµα στοιχεία των υπεύθυνων υπηρε-
σιών του ελληνικού κράτους.

Προς αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, θέλω να µην αντιστρέ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4701



φουµε τα πράγµατα. Το ελληνικό κράτος και οι υπηρεσίες είναι
εκεί. Έχουµε µεγάλη κατάκτηση στο ότι δεν έχει περάσει ούτε
ένας χωρίς ταυτοποίηση όλα αυτά τα χρόνια, από το ένα εκατοµ-
µύριο περίπου εισελθόντων στη χώρα µας. 

Ακόµη και αυτές οι περιπτώσεις του µακελειού του Παρισιού,
είχαν πλήρως ταυτοποιηθεί από τις ελληνικές αρχές. Με τα on-
line συστήµατα είχαν δοθεί αυτά τα στοιχεία. Άλλο αν δεν υπάρ-
χει πλήρης ευρωπαϊκή αξιοποίηση αυτών των στοιχείων. Η
ελληνική πολιτεία και οι ελληνικές αρχές είχαν ανταποκριθεί πλή-
ρως. Άλλωστε γι’ αυτό και σε χρόνο ντε-τε, µόλις τέθηκαν τα
στοιχεία από τις γαλλικές αρχές, ήταν σε θέση αµέσως οι ελλη-
νικές αρχές να απαντήσουν και να διασταυρώσουν. Δεν είναι τυ-
χαίο. 

Όλα αυτά έχουν γίνει µε υπεράνθρωπες προσπάθειες των στε-
λεχών του Λιµενικού Σώµατος, της Ελληνικής Αστυνοµίας, των
ΜΚΟ και των αυτοδιοικητικών αρχών, σε ένα οργανωµένο –όσο
το δυνατόν πιο οργανωµένο- σύστηµα αλληλέγγυας προσφοράς,
τήρησης των κανόνων του διεθνούς ανθρωπισµού σύµφωνα µε
τις διεθνείς συµβάσεις, και κατοχύρωσης των κυριαρχικών δι-
καιωµάτων της χώρας και επιτήρησης των συνόρων. 

Όλα τα άλλα είναι έντεχνη δηµιουργία κλίµατος αναστάτωσης
και ανασφάλειας -που η χώρα µας θα πληρώσει, αν πραγµατικά
κυριαρχήσει- και αυτό το εκµεταλλεύονται διάφοροι που ακολου-
θούν αυτή την πολιτική στην Ευρώπη που θέλουν κάποιοι να ακο-
λουθήσουµε κι εµείς, δηλαδή τον ρατσισµό, το αντιπροσφυγικό
µένος και τη µισαλλοδοξία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

ναγιώταρος.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µίσος για την πατρίδα του άλλου, αλλά και για

τη δική τους, καλλιεργούν οι ίδιες οι ΜΚΟ, οι οποίες πρωτοστά-
τησαν στις διάφορες πορτοκαλί και άλλες επαναστάσεις σε πα-
τρίδες και χώρες όπου λειτουργούσαν κανονικότατα και προξέ-
νησαν ό,τι προξένησαν. Και τα ίδια τα έχετε πει κι εσείς και η Κυ-
βέρνηση σας παλαιότερα µέχρι και πρότινος.

Όπως επίσης µέχρι πρότινος, πριν γίνετε Κυβέρνηση, λέγατε
ότι η FRONTEX δεν έχει καµµία θέση στην Ελλάδα και τώρα υιο-
θετείτε πλήρως τις θέσεις, τις αξίες και τις αρχές της FRONTEX
και αυτών που την επιβάλλουν στην πατρίδα µας.

Θα πω και κάτι ακόµα. Εξήρατε το έργο των διαφόρων ΜΚΟ
διασωστών. Ενδεχοµένως και κάποιοι εξ αυτών να έχουν πραγ-
µατικά ανθρώπινα αισθήµατα. Στη συντριπτική τους πλειοψηφία,
όµως, την έρευνα, τη διάσωση την κάνουν αυτοί οι οποίοι δίνουν
τα πάντα για να σώσουν όλους όσους πνίγονται στο Αιγαίο. Είναι
δουλειά που την κάνει επιτυχώς στο Λιµενικό Σώµα, παρ’ ότι δεν
έχει τα µέσα, δεν έχει χρήµατα, δεν έχει τίποτα απολύτως. Σας
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου καθηµερινά. Όπως και το ελ-
ληνικό εµπορικό ναυτικό, ψαράδες και ντόπιοι κάτοικοι που δεν
έχουν καµµία σχέση µε µη κυβερνητικές οργανώσεις.

Με όσα µας είπατε ισχυριστήκατε ότι όλα δείχνουν πως υπάρ-
χει µια οµαλότητα και όλα βαίνουν καλώς και ότι εµείς προσπα-
θούµε για «µια έντεχνη δηµιουργία κλίµατος αναστάτωσης»,
όπως είπατε. Αλήθεια, βλέπετε τι γίνεται στα νησιά του ανατολι-
κού Αιγαίου, τα νησιά που δέχονται τις ροές των προσφύγων;
Βλέπετε τις τοπικές οικονοµίες πού πηγαίνουν; Βλέπετε τι γίνεται
µε τον τουρισµό, που είναι η δεύτερη µεγαλύτερη βαριά βιοµη-
χανία µας, όπου οι προκρατήσεις έχουν πέσει κατά 50%, σε
σχέση µε άλλες περιοχές; Τα βλέπετε όλα αυτά; Αυτό δεν δείχνει
να υπάρχει έντεχνη δηµιουργία κλίµατος αναστάτωσης, όπως εί-
πατε.

Κάτι ακόµα. Και µόνο που κάποιες µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις, όπως η MOAS, αλλά και άλλες, υιοθετούν τη τουρκική εξω-
τερική πολιτική του 25ου παράλληλου του διαχωρισµού του
Αιγαίου στα δύο, θα έπρεπε αυτοµάτως να είναι  λόγος για να
φύγουν από την πατρίδα µας, για να τους δείξουµε ότι είµαστε
εθνικά κυρίαρχο κράτος και δεν µπορεί ο καθένας, είτε από
χόµπι είτε από «αγάπη» είτε για άλλους λόγους, να έρχεται στην
πατρίδα µας και να κάνει ό,τι θέλει.

Τέλος, αν θέλατε να λύσετε αυτό το πρόβληµα και ως Ελλάδα,
αλλά και ως Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου είµαστε µέλος και εσείς

εκπροσωπείτε την πατρίδα µας, δεν θα έπρεπε να έχετε ψηφίσει
να δοθούν 3 δισεκατοµµύρια στην Τουρκία ούτε να γίνουν hot
spot στην Ελλάδα ούτε στην Ιταλία ούτε πουθενά αλλού. Πολύ
απλά το πρόβληµα θα λυνόταν µε hot spot απευθείας στην Τουρ-
κία χωρίς να θαλασσοπνίγονται άνθρωποι, νέοι, γέροι, γυναίκες,
παιδιά, ο οποιοσδήποτε. 

Αν θέλατε και θέλετε υπάρχουν πολλές λύσεις πραγµατικές
και όχι όλες αυτές οι οποίες δηµιουργούν εντάσεις στην πατρίδα
µας µεταξύ Ελλήνων, µεταξύ ξένων, µεταξύ όλων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που χαµήλωσαν οι τόνοι, έστω και αν κάποια πράγ-

µατα διατηρήθηκαν. Για την FRONTEX, ναι, πράγµατι είχαµε κρι-
τική και πρέπει να έχουµε κριτική όλοι. Όµως, τώρα οι δυνάµεις
της FRONTEX µέσα από τα νέα δεδοµένα καλούνται να επιτελέ-
σουν άλλο ρόλο. 

Λέω, όµως, ότι όλες οι δυνάµεις FRONTEX που επιχειρούν στο
Αιγαίο είναι υπό την εποπτεία και τον έλεγχο του Λιµενικού Σώ-
µατος. Δεν υπάρχει σκάφος της FRONTEX που να µην υπάρχει
αξιωµατικός του Λιµενικού που να καθορίζει τα όρια και τους κα-
νόνες. Αυτό πρέπει να διατηρηθεί, γιατί µέσα από διάφορα σχέ-
δια που τίθενται προς συζήτηση αυτήν την περίοδο µπορεί να
ανοίξουν και δίαυλοι αµφισβήτησης. 

Να πω, λοιπόν, για να ενηµερωθεί και ελληνικός λαός, ότι οι
µη κυβερνητικές οργανώσεις έρχονται, καταθέτουν έγγραφα,
συνεννοούνται µε τις Αρχές και µε το Λιµενικό Σώµα. Ιδιαίτερα
σε ό,τι µε αφορά και µπορώ να το βεβαιώσω, πιστοποιούνται,
είναι πιστοποιηµένοι διασώστες οι περισσότεροι. Οι άλλοι που
δρουν στη στεριά, στις διαδικασίες υγειονοµικής και άλλης πε-
ρίθαλψης ακολουθούν άλλους κανόνες, αλλά παρεµφερείς.
Υπάρχει, δηλαδή, ένα πλαίσιο µε βάση το οποίο κανένας, καµµία
µη κυβερνητική οργάνωση δεν µπορεί να δράσει µε τα σκάφη
της χωρίς τη συνεργασία του Λιµενικού Σώµατος, χωρίς την ει-
δοποίηση για το πού κινείται, πώς κινείται, σε ποιά περιοχή και
ποια είναι η στόχευσή της. Όλα αυτά είναι συµφωνηµένα και τη-
ρούνται. 

Από εκεί και πέρα, µια και έγινε ειδική αναφορά, µπορώ να σας
πω ότι αυτή η οργάνωση, η MOAS, η οποία πρόσφατα έχει έρθει
στην Ελλάδα και έχει υψηλό βαθµό ετοιµότητας, εκπαίδευσης,
εξοπλισµού και όλα αυτά, έκανε αίτηµα. Είναι µέλος διεθνούς
οργανισµού που ελέγχεται και που η χώρα µας συνεργάζεται µε
αυτόν και που έχει πραγµατικά τα εχέγγυα. Από εκεί και πέρα,
δεν υπάρχει κανένας λόγος, αφού έχει όλα αυτά τα προαπαιτού-
µενα, τα οποία ελέγχθηκαν µε σταθερή και συστηµατική αλλη-
λογραφία, δόθηκε η άδεια να ενεργήσει στην Ελλάδα. Δεν ήρθε
έτσι, «είδε φως και µπήκε». Προς αυτήν την κατεύθυνση έχει συν-
δράµει σηµαντικά. Κάθε τι ελέγχεται και παρακολουθείται. 

Όσο για τα υπόλοιπα που αναφέρατε στο κείµενο περί διαφο-
ρετικής χαρτογράφησης και όλα αυτά, αυτή η ΜΚΟ, στην οποία
αναφέρεται το ερώτηµα, που έχει τέτοιου είδους έντυπα, δεν
δρα στην Ελλάδα. Είναι διαδικτυακός τόπος. Δεν έχει συµµε-
τοχή, φυσική παρουσία στην Ελλάδα.

Από αυτήν την άποψη, για ό,τι περαιτέρω ανάγκη συντονισµού
υπάρχει –και υπάρχει ανάγκη περαιτέρω συντονισµού και ανα-
βάθµισης της συνεργασίας- είναι ήδη δροµολογηµένη κοινή
υπουργική απόφαση. Την έχω υπογράψει εγώ, την υπογράφει ο
Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Μουζάλας και ο κ. Βερ-
ναδάκης.

Συγκροτήσαµε ήδη στο πλαίσιο αυτό συντονιστική επιτροπή
που θα προΐσταται ο Γενικός Γραµµατέας Αιγαίου και Νησιωτικής
Πολιτικής ο κ. Γιαννέλης ως συντονιστής, ο Δήµαρχος Λέσβου,
ο Λιµενάρχης Μυτιλήνης, ο Αστυνοµικός Διευθυντής Λέσβου, ο
εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατείας Πληθυσµού και Κοινωνι-
κής Συνοχής και ο Πρόεδρος του Ιατρικού Συλλόγου Λέσβου.
Αυτή η συντονιστική επιτροπή αναλαµβάνει τον ακόµα καλύτερο
συντονισµό όλων των µη κυβερνητικών οργανώσεων αλλά και
των εθελοντών και όλων των δραστηριοτήτων που αναπτύσσον-
ται, κατ’ αρχάς πιλοτικά για τη Λέσβο και στη συνέχεια θα δούµε
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και για τα υπόλοιπα νησιά.
Νοµίζω ότι έχει σηµασία να συνεργαστούµε για να έχουµε το

καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα και τα υπόλοιπα είναι κινδυνολο-
γίες χωρίς νόηµα.

Καταθέτω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, δύο κείµενα. Ο ένας
είναι ο πίνακας των διασώσεων από τις µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις και ο άλλος είναι ο χάρτης των σηµείων που κατ’ εξου-
σιοδότηση κάθε µια από αυτές επιχειρεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής κ. Θεόδωρος Δρίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε.
Περνάµε στην πέµπτη µε αριθµό 397/15-1-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Γεωργίου Λαζαρίδη προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε τις «ασφαλιστικές ενηµερότητες των µηχανι-
κών».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Πετρόπουλος.
Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το 2010, όταν ξεκίνησε αυτή η µεγάλη κρίση που βιώνουµε

όλοι -η κοινωνία και η πατρίδα µας-, οι κύριοι υπεύθυνοι, οι ενορ-
χηστρωτές αυτής της κρίσης επέλεξαν να πλήξουν έναν από
τους δυναµικότερους κλάδους της οικονοµίας, τον κατασκευα-
στικό, ο οποίος όχι µόνο δεν συµµετείχε σε αυτήν την κρίση, δεν
προκαλούσε ελλείµµατα ή δεν διαµόρφωσε το υψηλό αυτό δη-
µόσιο χρέος, αντιθέτως ήταν ένας κλάδος δυναµικός, ο οποίος
ωθούσε προς τα πάνω το ΑΕΠ και µάλιστα έδινε δουλειά σε πε-
ρισσότερα από διακόσια επαγγέλµατα.

Θα έλεγα ότι πρέπει να ερευνηθεί αυτό. Γιατί επελέγη αυτός
ο κλάδος να πληγεί περισσότερο από την τότε κυβέρνηση; Διότι
στην ουσία ήταν και ο κεντρικός κρίκος της αλυσίδας της οικο-
νοµίας µας. Πλήττοντας αυτόν, βλέπουµε ότι έχουν δηµιουργη-
θεί όλα αυτά τα προβλήµατα.

Εν πάση περιπτώσει, αποτέλεσµα αυτής της επίθεσης στον κα-
τασκευαστικό κλάδο ήταν η µείωση της οικοδοµικής δραστηριό-
τητας κατά 85% και το µεγάλο αυτό πρόβληµα είχε αντίκτυπο
στο 95% των αυτοαπασχολούµενων µηχανικών, οι οποίοι εµπλέ-
κονταν κυρίως στην οικοδοµική δραστηριότητα είτε µε την έκ-
δοση οικοδοµικών αδειών είτε µε την επίβλεψη είτε ως µηχανο-
λόγοι. Ήταν στον κλάδο της οικοδοµής αυτό το µεγάλο ποσο-
στό.

Κατά συνέπεια, οι µηχανικοί έχουν πρόβληµα πλέον στην κα-
ταβολή των ασφαλιστικών τους εισφορών και βλέπουµε να πα-
ρουσιάζεται το φαινόµενο το 60% των µηχανικών να χρωστά στο
ΤΣΜΕΔΕ και το ακόµα χειρότερο φαινόµενο, δέκα χιλιάδες περί-
που συνάδελφοι µηχανικοί να έχουν επιλέξει τη διαγραφή µε δική
τους απόφαση από το ΤΕΕ, γιατί δεν έχουν πλέον κανένα εργα-
σιακό ενδιαφέρον. 

Την ίδια στιγµή που αντιµετωπίζουν όλα αυτά τα προβλήµατα
οι µηχανικοί, µπαίνει ένα ακόµη εµπόδιο στην προσπάθεια εξεύ-
ρεσης εργασίας. Η ασφαλιστική ενηµερότητα. Είναι απαραίτητη,
κύριε Υπουργέ, ακόµη και για τα ιδιωτικά έργα. Σύµφωνα, λοιπόν,
µε τον ν.3518/2006 άρθρο 27 παράγραφοι 4, 5 και 6 που αφο-
ρούν δηµόσια και ιδιωτικά έργα, είναι απαραίτητη η ασφαλιστική
ενηµερότητα για την ανάληψη ενός έργου ή ακόµη και για τη µε-
λέτη αυτού. Είναι σαφές ότι ο νόµος αυτός έχει ως στόχο να πιέ-
σει τους ασφαλισµένους να καταβάλουν τις ασφαλιστικές τους
εισφορές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Με τα τωρινά όµως δεδοµένα είναι αδύνατον -ειδικά οι νέοι µη-
χανικοί- να είναι συνεπείς στην καταβολή των ασφαλιστικών ει-
σφορών, ειδικά στα επίπεδα που είναι σήµερα και διαµορφώ-
θηκαν παλαιότερα βέβαια. Είναι αυτό που λέµε τόσες φορές εδώ
γι’ αυτά που έµπαιναν κάτω από το χαλί, τώρα σηκώθηκε το χαλί
και τα βρίσκουµε µπροστά µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε και τη δευτε-
ρολογία σας, κύριε συνάδελφε. Βάλτε τελεία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε, για µισό λεπτό και τελειώνω. 

Σας ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρώτον, την τροποποίηση
του ως άνω νόµου, ώστε να µπορέσουν να δουλέψουν οι µηχα-
νικοί που λόγω της κρίσης δεν µπορούν να πάρουν ασφαλιστική
ενηµερότητα.

Δεύτερον, και τελειώνω εδώ, τη χωρίς προϋποθέσεις ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη για όλους τους ασφαλισµένων ανεξαρ-
τήτων τυχόν ασφαλιστικών οφειλών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 8ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Πετρόπουλος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λαζαρίδη, περιγράψατε τη ζοφερή κατάσταση που επι-
κρατεί στο χώρο των µηχανικών και της οικοδοµής φυσικά, γιατί
η οικοδοµή έχει συρρικνωθεί ως δραστηριότητα, µε αποτέλεσµα
όλα αυτά να συµβαίνουν όπως εσείς τα αναφέρατε. 

Εκείνο, όµως, που δεν πρέπει να συµβεί είναι να επιδεινώ-
σουµε περισσότερο τα πράγµατα µεταφέροντας σε βάρος της
κοινωνικής ασφάλισης, όπως και σε βάρος της µισθωτής εργα-
σίας, τα προβλήµατα του νοθευµένου ανταγωνισµού, τα οποία
είναι ήδη αυτόθροη συνέπεια της οικονοµικής κατάστασης που
υπάρχει. Ξέρετε ότι σε συνθήκες κρίσης, όταν η οικονοµική πρό-
οδος αποµακρύνεται –και αυτή είναι που θέλουµε να πετύχουµε
να έρθει- πιέζεται πάρα πολύ και η κοινωνική ασφάλιση, δηλαδή
µε το να ζηµιωθεί από την ελάττωση των εισφορών προς αυτήν,
αλλά και οι µισθοί. Και τα δύο έχουµε δει να συµβαίνουν στη
χώρα µας. Και οι µισθοί έχουν συρρικνωθεί σε βαθµό που δεν
αντέχεται και η κοινωνική ασφάλιση έχει τεράστια ελλείµµατα. 

Και µε την ευκαιρία αυτή πρέπει να τονίσω πάλι ότι η χώρα
οφείλει να προχωρήσει σε ένα σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης
που θα έχει τα χαρακτηριστικά της κοινωνικής αλληλεγγύης και
θα λύνει προβλήµατα σαν αυτά που εσείς περιγράψατε, η επί-
λυση των οποίων θα διευκολύνει την οικονοµική ανάπτυξη, γιατί
τα µέτρα που παίρνουµε στη σφαίρα της εργασίας και της κοι-
νωνικής ασφάλισης είναι µέτρα που εν τέλει διευκολύνουν την
ενίσχυση της παραγωγικής προσπάθειας της χώρας, µε κανόνες
δίκαιους όµως. 

Αν αφήσουµε να πιεστεί και άλλο η κοινωνική ασφάλιση, η
οποία ήδη υποφέρει από την αδήλωτη και µαύρη εργασία και
έχουµε ένα πρόβληµα έλλειψης περίπου 6 δισεκατοµµυρίων ευ-
ρώ από την ανασφάλιστη εργασία, θα επιδεινωθεί το πρόβληµα.
Και οπωσδήποτε δεν πρέπει να το επιτρέψει η δική µας συγκυ-
βέρνηση.

Καταλαβαίνω αυτό που λέτε. Είναι πραγµατικά µια διαπίστωση
ακριβής, αλλά τα µέτρα που πρέπει να πάρουµε δεν θα πρέπει
να οδηγούν στο να είναι ακόµη περισσότεροι οι ανασφάλιστοι. 

Πράγµατι, η καταβολή των εισφορών στο ΤΣΜΕΔΕ είναι προ-
ϋπόθεση για να εργάζεται κανείς στο αντικείµενο των πολιτικών
µηχανικών, αρχιτεκτόνων και όλων αυτών των ειδικοτήτων. Είναι
µια πρόβλεψη το ΤΣΜΕΔΕ, αλλά είναι και ένας όρος  για τον υγιή
ανταγωνισµό µεταξύ των µηχανικών. Αν κάποιοι καταβάλλουν και
άλλοι δεν καταβάλλουν εισφορές και οι δύο µαζί παίρνουν δου-
λειές, αντιλαµβάνεστε ότι θα αποβεί σε  συµπίεση και των αµοι-
βών των µηχανικών, γιατί κάποιοι θα µπορούν να δουλεύουν
χωρίς εισφορές. Αντιλαµβάνεστε ότι θα έχουν προνόµιο σε
σχέση µε τους άλλους.

Όσον αφορά τις παροχές υγείας, εµείς βλέπουµε τα µέτρα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4703



που πρέπει να πάρουµε και παίρνουµε µέτρα. Θα αναφερθώ µε
την ευκαιρία της δευτερολογίας σας εκτενώς στο κοµµάτι αυτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαζαρίδη,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα να αναφέρω συµπληρωµα-

τικά κάποια επιπλέον στοιχεία.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ στο θέµα της ιατρο-

φαρµακευτικής περίθαλψης ειδικά σε ορισµένους συναδέλφους,
επειδή το βιώνω, γιατί είµαι µηχανικός ο ίδιος. Μιλάµε για ανθρω-
πιστική κρίση σε ορισµένους συναδέλφους των ιδίων και των οι-
κογενειών τους, οι οποίοι δεν έχουν κανένα απολύτως αντικείµε-
νο εργασίας.

Βλέπουµε ότι από τη συγχώνευση, η οποία έγινε εντελώς µε
λάθος τρόπο από το 2008, του ΤΣΜΕΔΕ µε τα ταµεία των δικη-
γόρων, συµβολαιογράφων και των ιατρών µειώθηκαν δραµατικά
ήδη από τότε οι παροχές, ενώ δεν υπήρχε κανένα απολύτως
πρόβληµα στον κλάδο.

Όπως είπαµε νωρίτερα, ο κατασκευαστικός κλάδος ήταν ένας
δυναµικός κλάδος, ο οποίος προχωρούσε και τραβούσε µπρο-
στά, και αυτό που λέµε, όλο το συρµό της οικονοµίας. Πάνω από
διακόσια επαγγέλµατα συντηρούνταν και αντίστοιχα βιοµηχα-
νίες, βιοτεχνίες και λοιπά που ήταν γύρω απ’ αυτόν τον κλάδο.

Εδώ θέλω να σας δώσω και ορισµένα άλλα στοιχεία, κύριε
Υπουργέ. Από το καλοκαίρι του 2011 έγινε αύξηση στις εισφορές
των νέων µηχανικών, δηλαδή ειδικά αυτών που µπήκαν µετά το
1993, µε αποτέλεσµα σήµερα µε αυτήν την κρίση, η οποία ήδη
υπήρχε από το 2011 -και κανείς δεν µπορεί να καταλάβει µε ποιο
σκεπτικό ενώ είχε µειωθεί η εργασία αποφάσισαν κάποιοι να ανε-
βάσουν τις εισφορές- να ωθείται ένας µεγάλος αριθµό µηχανι-
κών ή να αναστείλουν τη δραστηριότητα και να επιλέξουν αλλού
να ασχοληθούν µε κάτι άλλο ή ακόµη και να φύγουν στο εξωτε-
ρικό.

Η αύξηση των εισφορών για τους προ του 1993 είναι 15% το
2011, όπως διαµορφώθηκε, ενώ για τους µετά το 1993 αρχίζει
από 27% και φτάνει στην ολοκλήρωσή της στα 207%, κύριε
Υπουργέ.

Επιπροσθέτως δε, επεβλήθη πρόσθετη εισφορά 10 ευρώ µη-
νιαίως για την ανεργία. Τραγική ειρωνεία αποτελεί το γεγονός
ότι το πληρώνουν χιλιάδες νέοι και παλιοί άνεργοι και απολυµένοι
µηχανικοί χωρίς ούτε ένας να έχει ενταχθεί στο ταµείο ανεργίας
του ΟΑΕΔ, ακόµη κι αν έχει κλείσει τα βιβλία του, γιατί δεν µπο-
ρούν να ενταχθούν. Δηλαδή βλέπουµε ένα θέατρο του παραλό-
γου. Έχουν φέρει νόµους, έχουν αυξήσει εισφορές και λοιπά που
δεν έχουν καµµία λογική.

Με αυτό το σκεπτικό εγώ σας ζητώ, κύριε Υπουργέ, επειδή
ξέρω ότι είστε επιστήµων µάχιµος, ξέρετε από πραγµατική οικο-
νοµία και λοιπά, την ευαισθησία σας, προκειµένου να µπορέ-
σουµε να ανακουφίσουµε αυτούς τους συναδέλφους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο, κύ-

ριε Υπουργέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Λα-
ζαρίδη, είχατε την ευκαιρία να παρακολουθήσετε και τις θέσεις
µου στη Θεσσαλονίκη την Παρασκευή της προηγούµενης εβδο-
µάδας όπου βρεθήκαµε και ξέρετε τις απόψεις µου, ξέρετε τις
απόψεις της Κυβέρνησης. Επιχειρούµε µε το νοµοσχέδιο, το
οποίο θα εισάγουµε για την κοινωνική ασφάλιση, να λύσουµε όλα
αυτά τα προβλήµατα που περιγράψατε.

Πρέπει να πω ότι όλη αυτή η κατάσταση που έχει κυριαρχήσει
στο λεγόµενο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης έχει φέρει πάρα
πολλά δεινά και προκαλεί δυσλειτουργίες και πολλά προβλήµατα
και στην εισπραξιµότητα των εισφορών, γιατί δεν υπάρχει ορθο-
λογισµός, διότι καλούνται να πληρώσουν την ίδια εισφορά και
αυτοί που µπορεί να βγάζουν 5.000 ευρώ εισόδηµα το έτος και
αυτοί που µπορεί να βγάζουν 500.000 ευρώ εισόδηµα κάθε έτος.
Πληρώνουν την ίδια ακριβώς εισφορά! Αυτό συµβαίνει και στους
δικηγόρους και στους γιατρούς. Κυρίως, όµως, στους µηχανι-
κούς και στους δικηγόρους το πρόβληµα είναι εκρηκτικό. 

Έχετε δίκιο, δεν έφθαναν τα προβλήµατα που υπήρχαν, αλλά

συµβαίνει και αυτό. Και κάνει κάποιος τον εξής συλλογισµό και
εγώ µαζί: Γιατί, αφού το ΤΣΜΕΔΕ και το ΕΤΑΑ είχαν κεφαλαιακή
επάρκεια, δόθηκε -ιδίως στους µηχανικούς- µια επιπλέον επιβά-
ρυνση σε αυξήσεις από το 2011 και µετά σε τέτοιες συνθήκες
κρίσης; 

Αναρωτιέµαι, γιατί εκείνοι που κυριαρχούν σ’ αυτή την επίθεση
κατά της δικής µας προσπάθειας να εκλογικεύσουµε το σύστηµα
και να το κάνουµε σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης είναι εκείνοι
που τότε δηµιουργούσαν τις συνθήκες γι’ αυτήν την κρίση και
στο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Αυτοί που επέβαλαν τις ει-
σφορές µιλούν για λιγότερες εισφορές σήµερα, τη στιγµή που
εµείς πάµε σε ένα σύστηµα, το οποίο πραγµατικά εκλογικεύει τις
εισφορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πρέπει να πω ότι αυτή η τακτική είναι µια τακτική για την απο-
σταθεροποίηση γενικά της προσπάθειάς µας σε όλα τα επίπεδα.
Γι’ αυτό και η χθεσινή επίθεση στη δικηγορική εταιρεία της συ-
ζύγου µου, όπου κατέστρεψαν τα πάντα εκεί αυτοί που τους
έστειλαν αυτούς µε τις γνωστές κουκούλες.

Επιτέλους, µε αφορµή και αυτή τη συζήτηση, η έκκληση που
πρέπει να κάνει κάθε άνθρωπος στη χώρα είναι να συζητήσουµε
και να δώσουµε λύσεις σε όλα αυτά τα προβλήµατα τα οποία πε-
ριγράψατε και είναι η µία πλευρά. 

Είναι παράδειγµα αυτό που θα πω. Από την επιλογή που δώ-
σαµε, στις τρεις χαµηλότερες κατηγορίες να πληρώσουν χαµη-
λότερα ασφάλιστρα σε τρεις µήνες, µέχρι και τον Σεπτέµβρη
µόνο τέσσερις χιλιάδες µηχανικοί έσπευσαν. Από τις είκοσι χι-
λιάδες που πήγαν, µόνο οι τέσσερις χιλιάδες ήταν οφειλέτες. Οι
υπόλοιποι δεκαέξι χιλιάδες απλώς επέλεξαν να πληρώνουν λιγό-
τερα. Αυτό πάει να πει ότι από το µεγάλο πλήθος των µηχανικών
που όφειλαν εισφορές στο ΤΣΜΕΔΕ δεν µπορούσαν ούτε αυτές
τις χαµηλότερες εισφορές να καταβάλουν.

Ζητώ για άλλη µια φορά, µε την ευκαιρία αυτής της ερώτησής
σας, όλοι οι φορείς και οι κοινωνικοί και οι πολιτικοί και τα πολι-
τικά κόµµατα, πάνω από όλα, να κοιτάξουν πώς θα λύσουµε αυτό
το θέµα, αυτό το δύσκολο πρόβληµα που υπάρχει στην κοινωνική
ασφάλιση, να δηµιουργήσουµε κεφαλαιακή επάρκεια και αποθε-
µατικά. Ζητώ να ξαναδιαβάσουν το σχέδιο και τις προτάσεις που
έχουµε κάνει. Ήδη, έχουµε προτείνει -και θα γίνει αυτό- µια διά-
ταξη, η οποία βλέπει πολύ πιο θετικά τη λιγότερη καταβολή ει-
σφορών στις νέες ηλικίες, σ’ αυτούς που ήδη ξεκινούν. Θα
κάνουµε ρυθµίσεις και προβλέπεται να κάνουµε ρυθµίσεις, οι
οποίες πραγµατικά προσδιορίζουν την εισφορά στο µέτρο των
εισφοροδοτικών δυνατοτήτων των ελεύθερων επαγγελµατιών,
χωρίς να χάνουµε πάλι, επαναλαµβάνω, τα κεφάλαια.

Όσον αφορά τα θέµατα της υγείας, ήδη έχω ετοιµάσει διά-
ταξη, την οποία θα εισάγουµε µε το νοµοσχέδιο για την κοινωνική
ασφάλιση, που θα παρατείνει για ένα έτος ακόµα για όσους είναι
ανασφάλιστοι µε οικογενειακό εισόδηµα µέχρι 12.000 ευρώ,
ώστε να έχουν πλήρη ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Βεβαίως,
υπάρχει µέριµνα για όλους τους άλλους οι οποίοι είναι ανασφά-
λιστοι να έχουν φαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη,
σύµφωνα µε διατάξεις που ήδη έχουµε σε εφαρµογή. 

Τονίζω, πάντως, την ανάγκη να συζητήσουµε σοβαρά, γιατί τα
προβλήµατα δεν µπορούν να περιµένουν. Πρέπει να τα λύσουµε
τώρα. Πρέπει να προχωρήσουµε στη σύνθεση των προτάσεων
και περιµένουµε από όλα τα κόµµατα της Βουλής να προτείνουν
και εκείνοι τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε, για να δηµιουργή-
σουµε καλούς όρους για την κοινωνική ασφάλιση στη χώρα µας,
για να µην συµβαίνουν αυτά τα φαινόµενα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Προχωρούµε στην έκτη µε αριθµό 390/12-1-2016 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Εξωτε-
ρικών, σχετικά µε τη θέση της Ελληνικής Κυβέρνησης για το πυ-
ρηνικό πρόγραµµα της Τουρκίας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Μάρδας.
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.  

4704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µας δίνεται σήµερα η ευκαιρία εδώ στη Βουλή

εντός του προβλεπόµενου από το Σύνταγµα πλαισίου της άσκη-
σης της υποχρέωσης που έχουµε ως Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης να ασκούµε κοινοβουλευτικό έλεγχο και σας καλούµε να
µας παρουσιάσετε την επίσηµη θέση της Ελλάδας για το πυρη-
νικό πρόγραµµα της Τουρκίας.

Κύριε Υπουργέ, σας εφιστώ την προσοχή, καθώς πρόκειται για
ένα πολύ ευαίσθητο θέµα, όπως αντιλαµβάνεσθε, το οποίο δεν
αντιµετωπίστηκε ως σήµερα µε την απαραίτητη σοβαρότητα από
τις ελληνικές κυβερνήσεις και πέφτει το βάρος στη δική σας Κυ-
βέρνηση να αντιµετωπίσει εξ ονόµατος του ελληνικού λαού και
της Ελληνικής Δηµοκρατίας τον κίνδυνο της τουρκικής επεκτα-
τικής πολιτικής, η οποία σε συνδυασµό µε το πασιφανές πλέον
έλλειµµα δηµοκρατίας της γείτονος χώρας δηµιουργεί τις συν-
θήκες για ανεξέλεγκτες καταστάσεις στην ευρύτερη περιοχή της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης και της Μέσης Ανατολής.

Η τρέχουσα σχετική γεωστρατηγική ανάλυση λαµβάνει υπ’
όψιν της τα εξής: Η Τουρκία κατέρριψε ρωσικό αεροσκάφος, η
Ρωσία ευχήθηκε να µη χρειαστεί να χρησιµοποιήσει το πυρηνικό
της οπλοστάσιο, το Ιράν δεν τελεί πλέον υπό καθεστώς κυρώ-
σεων για το πυρηνικό του πρόγραµµα, η Βόρεια Κορέα ανακοί-
νωσε πως διαθέτει βόµβα υδρογόνου, το ισλαµικό κράτος
διαθέτει χρήµατα από το λαθρεµπόριο του πετρελαίου και βρί-
σκεται σε µόνιµο εξοπλιστικό πυρετό. Επίσης, επιπρόσθετα το
ισλαµικό κράτος δεν έχει σύνορα, όπως ξέρετε, και ο λόγος είναι
ότι σύµφωνα µε τη διεστραµµένη ερµηνεία των κειµένων της πί-
στης τους είναι υποχρέωσή τους να κάνουν ό,τι είναι ανθρωπί-
νως δυνατόν, αλλά και ό,τι αφαιρεί την ανθρώπινη φύση και
αποκτηνώνει ακόµη και µικρά παιδιά, ώστε τα σύνορα του χαλι-
φάτου να µεγαλώνουν διαρκώς.

Όλα τα παραπάνω ενισχύουν τις ανησυχίες µας πως είναι
πλέον εύκολο για την Τουρκία να αποκτήσει πυρηνικό οπλοστά-
σιο, µε αφορµή την αποκάλυψη του περασµένου Σεπτεµβρίου
πως οι γερµανικές µυστικές υπηρεσίες παρακολουθούσαν την
Τουρκία, καθώς είχαν τη βεβαιότητα πως υπάρχει ισχυρή θέληση
και ικανή αποφασιστικότητα από πλευράς της τουρκικής πολιτι-
κής ηγεσίας να χρησιµοποιηθεί το δήθεν για ειρηνικούς σκοπούς
ψευδεπίγραφο ερευνητικό ατοµικό πρόγραµµα για την απόκτηση
πυρηνικού όπλου.

Ελπίζω η ερώτησή µου να αποτελέσει την αφορµή ώστε να αν-
ταποκριθεί σύσσωµος ο πολιτικός κόσµος της χώρας στην
ανάγκη συνεννόησης και οργάνωσης των επιχειρηµάτων µας
στον αγώνα που προτείνω να αναλάβουµε ως Ελληνικό Κοινο-
βούλιο, για να σταµατήσουµε τη δηµιουργία πυρηνικών εργοστα-
σίων στην Τουρκία, τα οποία είναι βέβαιο ότι θα χρησιµοποιη-
θούν για τη δηµιουργία πυρηνικού οπλοστασίου. Τη βεβαιότητά
µας την αντλούµε από το γεγονός πως η Τουρκία αρνείται να
δώσει τα απόβλητα αυτών των εργοστασίων. Δηλώνει πως θα
αναλάβει να τα θάβει µόνη της, χωρίς κανέναν ευρωπαϊκό διεθνή
έλεγχο.

Ένα είναι σίγουρο, πως αυτό που η Τουρκία λέει ότι είναι
σκουπίδια, για να µη ρωτάµε πού θα τα θάβει, εγώ σας λέω ότι
είναι η πρώτη ύλη για τη δηµιουργία ατοµικού όπλου και εσείς,
κύριε Υπουργέ, το ξέρετε πάρα πολύ καλά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μάρδας έχει τον

λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, σας δίνω κατ’ αρχάς κάποια στοιχεία τα

οποία δείχνουν το περίγραµµα των σχέσεων της Τουρκίας στο
πλαίσιο αυτού του προγράµµατος.

Η Ελλάδα παρακολουθεί τα όσα γίνονται στην Τουρκία, µέσω
του Διεθνούς Οργανισµού Ατοµικής Ενέργειας και οτιδήποτε
προδιαγραφές έχουν σχέση µε αυτό εδώ το πρόγραµµα εντάσ-
σονται στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών προδιαγραφών όπως αυτές
ορίζονται από την «EURATOM» και τον Διεθνή Οργανισµό Ατοµι-
κής Ενέργειας.

Επίσης, υπάρχει η Οµάδα Ρυθµιστικών Αρχών Πυρηνικής
Ασφάλειας, η οποία παρακολουθεί το όλο πρόγραµµα. Η Ελλάδα

και η Τουρκία έχουν κυρώσει τη Συνθήκη της Μη Διασποράς Πυ-
ρηνικών και έχουν υπογράψει το πρόσφατο πρωτόκολλο αυξη-
µένων επιθεωρήσεων του Οργανισµού της Ατοµικής Ενέργειας. 

Όλα αυτά τα οποία σας είπα περιγράφουν το πλαίσιο στο
οποίο κινείται τόσο η Ελλάδα όσο και η Τουρκία στον χώρο της
πυρηνικής ενέργειας. Η Ελλάδα βέβαια δεν αντιµετωπίζει κάποιο
πρόβληµα δηµιουργίας πυρηνικού εργοστασίου, ως εκ τούτου
το ενδιαφέρον µας είναι για την Τουρκία.

Η Τουρκία, σύµφωνα µε τα όσα έχουν υπογραφεί, έχει κατ’
αρχάς το δικαίωµα ανάπτυξης πυρηνικού εργοστασίου για ειρη-
νικούς σκοπούς. Η Τουρκία έχει αναπτύξει στο πλαίσιο σχεδίων
µε τη Ρωσία ένα πρόγραµµα πυρηνικών εργοστασίων. Το 2010
είχε αρχίσει η πρώτη προσπάθειά της, µε σκοπό τη δηµιουργία
ενός πυρηνικού εργοστασίου στο Ακουγιού που είναι στη Νότια
Τουρκία. Αυτό το εργοστάσιο θεµελιώθηκε, αλλά έχει σταµατή-
σει να εξελίσσεται, λόγω των γεγονότων ανάµεσα στην Τουρκία
και τη Ρωσία.

Από την άλλη πλευρά, σε ό,τι αφορά τους φόβους που υπάρ-
χουν για τη χρήση της πυρηνικής ενέργειας για σκοπούς πλην
των ειρηνικών, η Ρωσία έχει δώσει µια ισχυρή εγγύηση στην Ελ-
λάδα και την Κύπρο ότι δεν θα υπάρχει η παραµικρή πιθανότητα
διασποράς πυρηνικής τεχνογνωσίας, δεδοµένου ότι σχετικές
πρόνοιες προέβλεπαν την αποκλειστική εµπλοκή της Ρωσίας
στον κύκλο του πυρηνικού καυσίµου. Αυτό είναι το πιο λεπτό ση-
µείο της όλης ιστορίας για τους πυρηνικούς αντιδραστήρες.

Ως εκ τούτου, έχουµε υπ’ όψιν το πλαίσιο το οποίο ορίζει τη
δηµιουργία πυρηνικών εργοστασίων κι έχουµε, επίσης, και το γε-
γονός ότι υπάρχει ανάµεσα στα διάφορα πρωτόκολλα που συν-
δέονται µε τη συµφωνία της διαδικασίας ένταξης της Τουρκίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το πρωτόκολλο µε το νούµερο 15, το
οποίο αναφέρεται σε θέµατα ενέργειας και αυτό το πρωτόκολλο
προβλέπει την αυστηρή εφαρµογή του κοινοτικού κεκτηµένου σε
θέµατα πυρηνικής ενέργειας της Τουρκίας. Βέβαια θα µου πείτε
ότι η Τουρκία δεν είναι κράτος-µέλος αυτήν τη στιγµή. Είναι εν
δυνάµει, και δεν γνωρίζουµε τι θα γίνει. Είναι όµως ένα συνδεδε-
µένο κράτος µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ως εκ τούτου, στο συγ-
κεκριµένο θέµα η παρέµβαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µπορεί
να είναι θεαµατική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σαρίδη, έχετε
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχουµε µάλλον διαφο-
ρετική αντίληψη σε ορισµένα θέµατα. Θα πρέπει λίγο να σας πω
τη δικιά µας άποψη πάνω σε αυτό. Ίσως να κατανοήσουµε κάπως
καλύτερα τα πράγµατα. Και αυτό πρέπει να το κάνω σεβόµενος
το απόρρητο κάποιων πληροφοριών, τις οποίες ενδεχοµένως
µπορεί να έχουµε εµείς, µπορεί να έχετε κι εσείς και να ανα-
φερθώ σε δηµοσιευµένα µόνο γεγονότα. Θα προσπαθήσω να
σας εξηγήσω πώς αντιλαµβάνεται η Τουρκία αυτήν τη στιγµή την
εξωτερική της πολιτική. 

Η Τουρκία εγκαινίασε έναν υδαταγωγό στην κατεχόµενη
Κύπρο. Αυτό έχει δώσει αυτήν τη στιγµή το δικαίωµα στους
Τουρκοκύπριους στην Βόρεια κατεχόµενη Κύπρο να πίνουν
φθηνό νερό, το οποίο έρχεται από τα βάθη της Ασίας. Αντίθετα,
οι Κύπριοι από τη δική τους την πλευρά, πίνουν εµφιαλωµένο
νερό και λούζονται µε νερό το οποίο φέρνουν οι υδροφόρες από
το Ισραήλ. Η Τουρκία αναβαθµίζει τη σχέση της µε το Ισραήλ,
κάνοντας επικείµενες ενεργειακές συµφωνίες µαζί του, συµφω-
νίες οι οποίες δεν λαµβάνουν καθόλου υπ’ όψιν τις ενοχλήσεις –
να το πω κάπως έτσι- της Ελλάδας. 

Η Τουρκία αναγκάζεται να δεχτεί το καθεστώς Άσαντ. Ενδε-
χοµένως να κάτσει να δεχτεί και ένα κουρδικό κράτος στα νότιά
της. Η Τουρκία επιτρέπει στα παράλιά της το εµπόριο ανθρώπων,
επιτρέπει το λαθρεµπόριο όπλων, επιτρέπει το λαθρεµπόριο πε-
τρελαίου. Γνωρίζετε, ουσιαστικά σας έχουν πει, για τις κινήσεις
της τουρκικής ακτοφυλακής. 

Καθώς, λοιπόν, ισχύουν όλα αυτά η Τουρκία µπορεί και κάθε-
ται στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων σαν ισότιµο µέλος µε τα
ευρωπαϊκά µέλη και κουνάει το δάχτυλο στη Δύση επικρίνοντάς
την για τα λάθη τα οποία έχει κάνει ενδεχοµένως στην πολιτική
της, όσον αφορά τα δρώµενα στην Μέση Ανατολή.

Δυστυχώς, για τους Τούρκους αξιωµατούχους υπάρχουν άν-
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θρωποι οι οποίοι βρίσκονται στην Ευρώπη κι έχουν καταλάβει την
υπέρµετρη φιλοδοξία της τουρκικής ηγεσίας κι εκείνοι, από τη
δική τους την πλευρά, κινούνται.

Ήλπιζα, πραγµατικά να ακούσω από τη δικιά σας πλευρά ότι
η Ελλάδα καταδικάζει τις προσπάθειες της Τουρκίας για την ανε-
ξέλεγκτη διαχείριση των πυρηνικών αποβλήτων, γιατί ουσιαστικά
αυτός είναι και ο αντικειµενικός της στόχος και αφ’ ετέρου πως
η Ελληνική Κυβέρνηση θα αναλάβει πρωτοβουλία, ώστε να ενη-
µερώσει τεκµηριωµένα και σε πλήρη έκταση για τα σχετικά ζη-
τήµατα τις ευρωπαϊκές πρωτεύουσες. Και η Ευρώπη θα πρέπει
κι εκείνη µε τη σειρά της να διαπιστώσει αν είναι υπαρκτός ο κίν-
δυνος ο οποίος δηµιουργείται, εφόσον η Τουρκία αφεθεί να δια-
χειρίζεται τα πυρηνικά απόβλητα µόνη της.

Επιµένω να γνωστοποιήσετε τις ενέργειές σας σχετικά µε τη
διατήρηση της ασφάλειας στο Αιγαίο. Όπως γνωρίζετε, η Ρωσία
είχε χρηµατοδοτήσει το πυρηνικό πρόγραµµα της Τουρκίας
µέχρι την κατάρριψη του ρωσικού αεροσκάφους. Έκτοτε σταµά-
τησε, όµως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τον περασµένο Μάρτιο, όπως πάρα πολύ σωστά είπατε, τον
Μάρτιο του ’15, ενώ εµείς όλοι ασχολούµασταν µε την αναποτε-
λεσµατικότητα των διαπραγµατεύσεων ή όχι της «πρώτης φοράς
Αριστερά» –µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, λίγο την ανοχή σας-, η
Ρωσία µε πανηγυρικό τρόπο εγκαινίαζε το συγκεκριµένο πυρη-
νικό εργοστάσιο µε ρωσικά χρήµατα, που εµείς απαιτούσαµε,
εκλιπαρούσαµε εκείνη τη χρονική περίοδο να πάρουµε για να
βοηθηθούµε. Αν δεν καταρριπτόταν το ρώσικο αεροσκάφος από
τους Τούρκους, το πρόγραµµα αυτό σας πληροφορώ ότι θα συ-
νεχιζόταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς από τη δική µας την πλευρά έχουµε ένα θέµα, όσον

αφορά στο ζήτηµα διαχείρισης των πυρηνικών αποβλήτων. Θα
αφήσετε τους Τούρκους να θάβουν τα πυρηνικά τους απόβλητα
-εφόσον αποκτήσουν πυρηνικά εργοστάσια- από µόνοι τους,
χωρίς έλεγχο; Θα το κάνετε αυτό; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η Ελ-

λάδα παρακολουθεί την όλη εξέλιξη και όπως σας περιέγραψα -
και δεν είναι τυχαίο που σας το περιέγραψα- υπάρχει ένα αυστη-
ρό πλαίσιο, µέσα στο οποίο οφείλει να κινηθεί η Τουρκία στο
πλαίσιο των πυρηνικών της εργοστασίων. Ανεξέλεγκτη χρήση πυ-
ρηνικής ενέργειας θεωρείται αδύνατη να γίνει στην Τουρκία,
έχοντας υπ’ όψιν τις σχέσεις της Τουρκίας µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και µε τον υπόλοιπο κόσµο. Δεν είναι µια αποµονωµένη
χώρα. Είναι µια χώρα που έχει εµπορικές σχέσεις, χρηµατοδοτι-
κές σχέσεις, σχέσεις που συνδέονται µε την µετακίνηση ατόµων
και κεφαλαίων.

Ως εκ τούτου, πέραν των όποιων δεσµεύσεων υπάρχουν από
τις όποιες διεθνείς συνθήκες που είχε υπογράψει η ίδια η Τουρ-
κία, υπάρχει κι ένα σύνολο οικονοµικών σχέσεων που παρεµπο-
δίζουν την οποιαδήποτε ανεξέλεγκτη χρήση πυρηνικής ενέρ-
γειας, αν σκεφτείτε ότι οποιαδήποτε ανεξέλεγκτη χρήση µπορεί
να οδηγήσει ακόµα και σε οικονοµικές κυρώσεις.

Ως εκ τούτου και τα απόβλητα εντάσσονται σε αυτήν τη διαδι-
κασία. Οπότε, το όλο θέµα παρακολουθείται όχι µόνο από εµάς,
παρακολουθείται από όλους τους γείτονες. Και το Ισραήλ έχει
λόγο σε αυτήν την ιστορία, γιατί στην περίπτωση ακόµα του οποι-
ουδήποτε ατυχήµατος καταλαβαίνετε ότι δεν είναι µόνο η Τουρ-
κία που θα πάθει πάρα πολύ µεγάλη ζηµιά. Θα πάθουν ζηµιά οι
πάντες που είναι γύρω στην περιοχή και το Ισραήλ είναι πολύ πιο
κοντά στη Νότια Τουρκία από ό,τι είµαστε εµείς.

Ως προς το θέµα που θέσατε περί του κουνήµατος του δακτύ-
λου της Τουρκίας, το µόνο που έχω να σας πω είναι ότι η Τουρκία
µετά την Ελλάδα το 1963 ήταν η δεύτερη χώρα που υπέγραψε
συµφωνία σύνδεσης µε την Ευρωπαϊκή Κοινότητα τότε. Έχουµε
φθάσει σε αυτήν την περίοδο και ακόµα συζητάµε το ζήτηµα της

ένταξης, όταν χώρες εκείνη την εποχή δεν είχαν υπογράψει καν
την συµφωνία σύνδεσης και αυτήν την στιγµή είναι ενταγµένες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ως εκ τούτου, η ισχύς της Τουρκίας καταλαβαίνετε ότι έχει κά-
ποια όρια, άσχετα αν επικοινωνιακά παρουσιάζεται αυτή η ισχύς
πάρα πολύ µεγάλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα ήθελα να ενηµε-
ρώσω το Σώµα ότι η πρώτη µε αριθµό 402/18-1-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Άννας Καραµανλή προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τη διερεύνηση των αιτιών θανάτου τετράχρονης σε
νοσοκοµείο του Ηρακλείου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 399/15-1-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό Εξω-
τερικών, σχετικά µε την «υφαρπαγή περιουσιών Ελλήνων στην
Χειµάρα και στους Αγίους Σαράντα», δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η πρώτη µε αριθµό 403/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστα-
σίου Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αντι-
µετώπιση των προβληµάτων λειτουργίας του Νοσοκοµείου Διδυ-
µοτείχου, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού.

Η τρίτη µε αριθµό 404/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουρ-
γίας των Νοσοκοµείων Αγρινίου και Μεσολογγίου, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Οι ερωτήσεις αυτές αφορούν τον Αναπληρωτή Υπουργό
Υγείας, κ. Πολάκη. Σε όσες αφορούν τον Υπουργό κ. Ξανθό είναι
παρών ο ίδιος και θα απαντήσει. Παρακαλώ, όµως, να είµαστε
εντός των χρονικών πλαισίων, γιατί είναι αρκετές οι ερωτήσεις
που πρόκειται να συζητηθούν. 

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 391/12-1-2016 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αττικής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστο-
φιλοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την έλλειψη
χηµειοθεραπευτικών φαρµάκων στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Κυρία Χριστοφιλοπούλου έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επι-

τρέψτε µου µία παρέµβαση προς εσάς. Πριν µπω στην ερώτηση,
θα ήθελα να παρακαλέσω τόσο το Προεδρείο όσο και την Κυ-
βέρνηση να σκεφτούν µια κοινοβουλευτική πρακτική, η οποία
έχει αποδώσει. 

Κύριε Υπουργέ, πολλές φορές και στο παρελθόν ερωτήσεις
από εσάς ως Βουλευτή καθώς και από άλλους συναδέλφους από
όλα τα κόµµατα απαντιόνταν από οποιοδήποτε µέλος της πολι-
τικής ηγεσίας, εφόσον υπήρχε µία συνεννόηση.

Aν αυτό γίνει εφικτό, κύριε Πρόεδρε, θα µπορέσουν να απαν-
τώνται περισσότερες ερωτήσεις και να προχωράει καλύτερα ο
κοινοβουλευτικός έλεγχος. Μία πρόταση κάνω και τώρα µπαίνω
στο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Χριστοφιλο-
πούλου, είναι άδικο, όµως, να απευθυνόµαστε στον παρόντα
Υπουργό και…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κατ’ αρχάς, δεν καταγ-
γέλλω τον παρόντα Υπουργό και τον ευχαριστώ που είναι εδώ.
Αυτό είναι αυτονόητο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επειδή ο Αναπληρω-
τής Υπουργός δεν είναι εδώ. Είναι λίγο άδικο. Προχωράµε τώρα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν νοµίζω ότι καταφέρ-
θηκα εναντίον κανενός κάνοντας µία πρόταση η οποία διευκολύ-
νει. Δεν µπλοκάρει τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ας προχωρήσουµε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μπαίνω, λοιπόν, στο ζή-

τηµα, κύριε Υπουργέ. 
Ξέρετε καλά ότι οι καρκινοπαθείς συµπολίτες µας απειλήθη-

καν και από έναν επιπλέον κίνδυνο, πλέον του καρκίνου που αν-
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τιµετωπίζουν. Τις τελευταίες εβδοµάδες παρατηρήθηκε τεράστια
έλλειψη χηµειοθεραπευτικών ογκολογικών φαρµάκων στα δηµό-
σια νοσοκοµεία της χώρας. Αυτό σήµαινε ότι οι άνθρωποι αυτοί
γέµισαν αγωνία για το αν θα µπορούσαν να συνεχίσουν εγκαίρως
ή όχι τη θεραπεία τους. Οι άνθρωποι αυτοί δίνουν έναν καθηµε-
ρινό αγώνα για τη ζωή τους –εσείς ως γιατρός το ξέρετε καλύ-
τερα- έναν αγώνα ενάντια στη µάστιγα του καρκίνου και πρέπει
τουλάχιστον από πλευράς πολιτείας να µην στερούνται των φαρ-
µάκων τους.

Το θέµα, κύριε Πρόεδρε, έγινε ευρύτερα γνωστό µέσα από κα-
ταγγελία του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου, αλλά και µέσα
από αντίστοιχες κατηγορίες και καταγγελίες των συλλόγων
ασθενών. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι πρωτόγνωρο, είναι πρωτοφανές. Το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει πάρα πολλά προβλήµατα και είχε
και πριν αναλάβετε εσείς. Εµένα δεν µου αρέσει ούτε να ωραι-
οποιώ ούτε να κουκουλώνω. Όµως, αυτήν την κατάσταση δεν
την είχαµε ζήσει πριν. 

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω ειλικρινά, να απαντήσετε εδώ στη
Βουλή και µέσω της Βουλής στον κόσµο: Τι συνέβη και είχαµε
αυτήν την τροµακτική ταλαιπωρία; Ό,τι και να πει τόσο το υγει-
ονοµικό προσωπικό που δίνει µάχη και που σήκωσε ψηλά τα
χέρια, γιατί δεν µπορούσε κανείς να το αντιµετωπίσει αυτό, όσο
κι εσείς ή εγώ από θέσεις είτε κυβερνητικές είτε κοινοβουλευτι-
κές, κανείς δεν µπορεί να καταλάβει τον πόνο και την αγωνία
αυτών των ανθρώπων. Να το πούµε αυτό καθαρά. 

Γι’ αυτό σας παρακαλώ θερµά: Πείτε µας εδώ στη Βουλή πρώ-
τον, τι ακριβώς συνέβη, πώς συνέβη αυτό το περιστατικό. Αυτό
το περιστατικό –και το αναφέρω µέσα στο γραπτό κείµενο της
ερώτησής µου, κύριε Πρόεδρε- αφορά, εκτός από τους καρκι-
νοπαθείς, και άλλους ασθενείς, όπως µία οµάδα από τους ορο-
θετικούς που έχει ανάγκη από αντιρετροϊκά φάρµακα. Γνωρίζετε,
κύριε Υπουργέ, ότι αυτοί δεν µπορούν να παραµείνουν παρά
µόνο λίγες µέρες χωρίς την κατάλληλη θεραπεία. 

Θέλουµε, λοιπόν, να γνωρίζουµε πρώτον, τι προκάλεσε το
πρόβληµα, δεύτερον, πώς θα το αντιµετωπίσετε και τρίτον, κύριε
Υπουργέ, τι θα κάνετε για να µην παρουσιαστεί πάλι αυτό το πρό-
βληµα σε λίγους µήνες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά αυστηρώς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση. Είναι µία ευ-

καιρία να απαντήσουµε σ’ ένα πρόβληµα πραγµατικό το οποίο
δηµιουργήθηκε στις αρχές του χρόνου, όχι αιφνιδίως προφανώς,
αλλά επειδή άλλαξε το καθεστώς το οποίο υπήρχε µέχρι τώρα
στην προµήθεια ακριβών φαρµάκων στα δηµόσια νοσοκοµεία. Η
αλλαγή αυτή ήταν µέρος της συµφωνίας µε τους δανειστές και
στοιχείο των προαπαιτούµενων της πρώτης φάσης για να πά-
ρουµε τη δόση των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Για πρώτη φορά, λοιπόν, µπήκε η έννοια του κλειστού προϋπο-
λογισµού για τη δηµόσια νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη.
Μέχρι τώρα υπάρχει κλειστός προϋπολογισµός και µηχανισµός
clawback µόνο για την εξωνοσοκοµειακή δαπάνη. Τώρα προστέ-
θηκε αυτό. 

Αυτό το νέο σύστηµα έπρεπε να αρχίσει να εφαρµόζεται από
1η Ιανουαρίου και σε ορισµένα µεγάλα νοσοκοµεία, που περιθάλ-
πουν αυτές τις κατηγορίες των ασθενών στις οποίες αναφερθή-
κατε, δεν έγινε έγκαιρα η προετοιµασία από την πλευρά των
υπηρεσιών, των φαρµακείων κλπ. για να υπάρχει επάρκεια φαρ-
µάκων, διότι είχαν συνηθίσει από την προηγούµενη περίοδο αυτά
τα φάρµακα να τα προµηθεύονται από τα φαρµακεία του
ΕΟΠΥΥ, να δίνουν την ένδειξη «στερείται» στους ασθενείς, να τα-
λαιπωρούνται οι ασθενείς και να πηγαίνουν στα φαρµακεία του
ΕΟΠΥΥ, να παίρνουν τα φάρµακά τους και να επιστρέφουν στα
νοσοκοµεία για να κάνουν τη θεραπεία τους. Με τη ρύθµιση
αυτή, αυτό τελειώνει. Έχει υπάρξει πρόβλεψη αυξηµένης χρη-
µατοδότησης στα νοσοκοµεία και συνολικά για τις λειτουργικές
τους δαπάνες και ειδικότερα για το φάρµακο.

Η ιστορία µε τα «στερείται» -και εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι

είναι τελείως ανακριβές αυτό το οποίο είπατε ότι συµβαίνει για
πρώτη φορά- συνέβη σε πολύ µεγάλη έξαρση το 2012 - 2013 και
τότε αναγκάστηκε η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να βρει τη
λύση του «στερείται». Ακριβώς, δηλαδή, επειδή ήταν πετσοκοµ-
µένοι οι προϋπολογισµοί των νοσοκοµείων εκείνη την περίοδο
βρέθηκε αυτή η λύση, να µετακυλιστεί το κόστος αγοράς αυτών
των φαρµάκων στον ΕΟΠΥΥ.

Ότι δηµιούργησε πρόβληµα δηµιούργησε. Ήταν µια αρρυθµία
πολύ σηµαντική η οποία επιβάρυνε και ταλαιπώρησε κάποιες δε-
κάδες καρκινοπαθών σε ορισµένα νοσοκοµεία, όχι σε όλη τη
χώρα. Αυτό πραγµατικά εµάς και µας λυπεί και µας προσβάλλει
και µας ενοχλεί και µας εκθέτει και ως πολιτική ηγεσία, αλλά και
ως ανθρώπους της δηµόσιας περίθαλψης που πραγµατικά πι-
στεύουµε ότι οφείλεται ιδιαίτερα σε τέτοιες κρίσιµες ασθένειες,
που διακυβεύεται η ζωή των ανθρώπων, οι πολίτες να έχουν ευ-
χερή πρόσβαση και αξιοπρεπή φροντίδα στα δηµόσια νοσοκο-
µεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Το πρόβληµα, κατ’ αρχάς, έχει οµαλοποιηθεί πλήρως. Υπήρξε
εγκύκλιος, υπήρξαν παρεµβάσεις, υπήρξε επιµελής παρακολού-
θηση από την πλευρά των υγειονοµικών περιφερειών αυτές τις
µέρες. Έχει αποκατασταθεί πλήρως αυτή την περίοδο η επάρ-
κεια φαρµάκων αυτού του τύπου στα φαρµακεία των νοσοκο-
µείων. Χρειάζεται, όµως, ένας αυξηµένος έλεγχος και ένας µηχα-
νισµός επιτήρησης, για να µην ξεφύγει η δαπάνη στη διάρκεια
της χρονιάς και, επειδή είναι κλειστός ο προϋπολογισµός, να µην
έχουµε προβλήµατα µε τον οµαλό εφοδιασµό εκ µέρους των
εταιρειών.

Αυτόν τον µηχανισµό τον συγκροτούµε αυτές τις ηµέρες. Εί-
χαµε χθες ειδική σύσκεψη για αυτό το θέµα. Θα προσπαθήσουµε
να παρέµβουµε στον έλεγχο της ζήτησης. Επεκτείνουµε το πλη-
ροφοριακό σύστηµα της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και για
τη συνταγογράφηση των νοσοκοµειακών φαρµάκων. Θα υπάρ-
ξει, δηλαδή, επέκταση της εφαρµογής της ΗΔΙΚΑ και µέσα στα
νοσοκοµεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε και δευτερο-
λογία, κύριε Υπουργέ, και έχετε και άλλες δύο ερωτήσεις να
απαντήσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Πιστεύουµε ότι µε αυτόν τον τρόπο πραγµατικά θα έχουµε µια
οµαλή ροή φαρµάκων σε πληθυσµούς ασθενών που πραγµατικά
εξαρτώνται από αυτά τα φάρµακα και τα έχουν απολύτως
ανάγκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαεννέα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνο-
δός από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Γαλατσίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Χριστοφιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, χαίρο-

µαι που ο κύριος Υπουργός δίνει και εξηγήσεις και ενηµερώνει
τη Βουλή και εµένα προσωπικά, που έκανα την επίκαιρη ερώ-
τηση.

Θέλω να παρακαλέσω τον κ. Ξανθό -επειδή έχουµε δηµοκρα-
τία και πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι όλοι µας εδώ, όλες οι δηµο-
κρατικές, οι συνταγµατικές πτέρυγες της Βουλής θα δώσουµε
µάχη για να παραµείνει και να εµβαθυνθεί αυτή η δηµοκρατία-
όταν µεθαύριο θα είναι από την από εδώ µεριά, γιατί οι καρέκλες
ξέρετε στη δηµοκρατία αλλάζουν, να κάνει αυτό που κάνουµε
εµείς τώρα και να µην καταλαµβάνει νοσοκοµεία. Δεν το έκανε
προσωπικά ο ίδιος, ο Αναπληρωτής του όµως έχει δείξει πεδίον
δόξης λαµπρόν βίας, προπηλακισµών, υστεριών, κραυγών και
άλλων τινών, τα οποία δεν αρµόζουν στη δηµοκρατία µας.

Κύριε Υπουργέ, περιγράψατε το πρόβληµα, σας τιµά αυτό
προσωπικά και είπατε και πώς θα το λύσετε. Εγώ θέλω, όµως,
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να είµαι λίγο διστακτική ακόµα. Και θέλω να σας ρωτήσω ειλι-
κρινά: Γιατί σπεύσατε να βγάλετε την υπουργική απόφαση, άρον
άρον, στις 8 Γενάρη; Εάν, κύριε Πρόεδρε, είχε βγει αυτή η από-
φαση στις αρχές Δεκέµβρη, δεν θα είχαν γίνει όλα αυτά που είπε
ο κύριος Υπουργός και παραδέχτηκε προς τιµήν του, εάν είχαν
προλάβει λίγες εβδοµάδες πριν. Εγώ δεν θα σας πω ούτε για
τους δανειστές ούτε για τίποτα. Θα σας πω µόνο ότι έπρεπε εδώ
και τρεις - τέσσερις εβδοµάδες πριν κλείσει ο χρόνος, το 2015,
να έχετε προετοιµάσει την υπουργική απόφαση και άρα και τα
νοσοκοµεία να έχουν τον χρόνο. Διότι, κύριε Υπουργέ, στις 8 Γε-
νάρη, που βγήκε η απόφαση, κλήθηκαν τα νοσοκοµεία εν µια
νυκτί κυριολεκτικά να προµηθευτούν τα φάρµακα. Πώς θα τα
προµηθεύονταν, λοιπόν; Ήταν αυτονόητο ότι αυτή η καθυστέ-
ρηση θα έφερνε αυτό το αλαλούµ στα νοσοκοµεία και αυτήν την
όχι απλώς ταλαιπωρία, αλλά απόγνωση και απελπισία στους
ασθενείς.

Δεύτερον, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι υπήρχε πρόβληµα
στο παρελθόν και άλλαξε το σύστηµα µέσω ΕΟΠΥΥ. Τότε βε-
βαίως είπα τι κάνατε εσείς, δεν θα σας ακολουθήσουµε. Το θέµα
είναι ποιο τώρα; Είναι να υπάρξει µία λύση µέσα στο πλαίσιο της
συµφωνίας που κάνετε. Εµείς δεν θα αµφισβητήσουµε τώρα, αν
και καταψηφίσαµε και υποδείξαµε και τρόπους στη διαπραγµά-
τευση. 

Θα µπορούσατε και µπορείτε ακόµα να ανατρέψετε την κατά-
σταση των κλειστών προϋπολογισµών και του clawback και να
γυρίσετε στα θεραπευτικά πρωτόκολλα. Αυτό είναι µια πρόταση,
κύριε Υπουργέ. Σκεφτείτε το. Αυτήν την πρόταση την κάνουµε
µε την επίγνωση και των δυσκολιών που έχει, αλλά και επειδή εί-
χατε αυτήν τη στιγµή το θάρρος να πείτε για την ηλεκτρονική
συνταγογράφηση που εσείς και η παράταξή σας, ο ΣΥΡΙΖΑ, τότε
την καταψηφίζατε µετά βδελυγµίας. Τώρα, σήµερα, όχι µόνο την
επικαλείστε, αλλά τη διευρύνετε και καλά κάνετε. Εγώ δεν θα
σας κάνω κριτική γι’ αυτό. Καλά κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ρωτώντας ένα ακόµα πράγµα τον
Υπουργό. 

Είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ, ότι τα νοσοκοµεία αυτήν τη
στιγµή χρωστούν 2 δισεκατοµµύρια. Είναι, επίσης, γνωστό ότι
στον προϋπολογισµό δεν υπάρχουν για τα νοσοκοµεία κονδύλια,
γιατί έχουν τεράστιες ανάγκες τα νοσοκοµεία, τα βλέπετε, τα ξέ-
ρετε, τα ζούµε. 

Αυτήν τη στιγµή πώς µας διασφαλίζετε ότι αυτό το πρόβληµα
σε λίγο –παρ’ ότι άκουσα να λέτε ότι διοχετεύσατε κάποιους πό-
ρους στα νοσοκοµεία, δεν ξέρω αν έγινε ήδη αυτό ή αν θα γίνει,
θα µου απαντήσετε-  θα το λύσετε, ώστε να µην έρθει ξανά µετά
από λίγους µήνες, µε δεδοµένο ότι τα νοσοκοµεία χρωστούν 2
δισεκατοµµύρια στις εταιρείες; Δεν είµαι υπέρ των εταιρειών,
αλλά κάποια στιγµή πρέπει να αντιµετωπίσουµε την κατάσταση
όπως είναι, µε ρεαλισµό, και περιµένω τις προτάσεις σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός Υγείας, κ. Ανδρέας Ξανθός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητή συνά-
δελφε, η παρελθοντολογία πραγµατικά νοµίζω ότι δεν ωφελεί
αυτήν την περίοδο. Έχουν αποτιµηθεί πολιτικά ο βίος και η πολι-
τεία του καθενός και των πολιτικών δυνάµεων και των προσώ-
πων. Και η κοινωνία έχει αποφασίσει και έκανε µια πολύ σηµα-
ντική και κρίσιµη επιλογή δύο φορές τη χρονιά που µας πέρασε. 

Επί του πρακτέου τώρα, υπάρχει ένα πλαίσιο δεδοµένων. Αυτό
είναι αποτέλεσµα των ρυθµίσεων που προέβλεπε η συµφωνία.
Μπαίνει µια οροφή στη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη.
Αυτό σηµαίνει πρακτικά κλειστός προϋπολογισµός. Η συµφωνία,
δηλαδή, λέει ότι, αν υπερβούµε το όριο, το οποίο έχει προσδιο-
ριστεί, το οποίο είναι 570 εκατοµµύρια ευρώ για τα νοσοκοµει-
ακά φάρµακα, η διαφορά θα επιβαρύνει τις φαρµακευτικές
εταιρείες. 

Το όριο δαπάνης για τα δηµόσια νοσοκοµεία φέτος είναι 600
εκατοµµύρια ευρώ, πέρυσι ήταν 459 εκατοµµύρια. Ακριβώς
επειδή προβλέψαµε, λοιπόν, τη µεταφορά αυτών των ακριβών
φαρµάκων στα νοσοκοµεία πίσω, αυξήσαµε σηµαντικά το όριο
δαπάνης για τα δηµόσια νοσοκοµεία. Ούτως ή άλλως 1,388 δι-

σεκατοµµύριο ήταν πέρυσι ο προϋπολογισµός για τις λειτουργι-
κές δαπάνες των νοσοκοµείων. Φέτος είναι 1,672 δισεκατοµµύ-
ριο. 

Αυτό, αγαπητή συνάδελφε, δεν είναι πετσόκοµµα προϋπολο-
γισµού. Είναι ορατή ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας
για πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι αυτό το δύσκολο πλαίσιο µπορεί να αν-
τιµετωπιστεί χωρίς παρενέργειες και προβλήµατα, εάν υπάρξει
µία σηµαντική παρέµβαση στον έλεγχο της ζήτησης και ο έλεγ-
χος της ζήτησης µπορεί να προκύψει µε τη διεύρυνση του πλη-
ροφοριακού συστήµατος µε νοσοκοµειακά θεραπευτικά πρωτό-
κολλα και SPC φίλτρα, τα οποία θα παρεµβαίνουν ακριβώς και
θα περιορίζουν την προκλητή ζήτηση, που, ούτως ή άλλως, στα
νοσοκοµειακά φάρµακα είναι περιορισµένη. 

Θα γίνει και κάναµε ειδική συνάντηση χθες, παρουσία της
HΔΙΚΑ. Θα υπάρξει συντονισµός και µηχανισµός επιτήρησης, µε
τη συνέργεια και των ΥΠΕ και των φαρµακείων των νοσοκοµείων
και της ΗΔΙΚΑ και του ΕΟΠΥΥ και του ΕΟΦ, ο οποίος θα έχει και
σε real time έλεγχο της παράδοσης φαρµάκων από τις εταιρείες
και να είστε σίγουροι ότι θα διασφαλίσουµε µε νύχια και µε δόν-
τια ότι δεν θα λείψει το απαραίτητο φάρµακο από τους ασθενείς
στην πατρίδα µας. 

Είναι ζήτηµα και τιµής και αξιοπρέπειας για εµάς, είναι ζήτηµα
και κοινωνικής συνοχής και ευαισθησίας, απέναντι σε πολίτες
που πραγµατικά σήµερα δεν έχουν άλλη επιλογή από τη δηµόσια
περίθαλψη. 

Επίσης να πω εδώ ότι µε τη ρύθµιση την οποία προωθούµε στο
νοµοσχέδιο –το οποίο πάγωσε πριν από τις γιορτές και θα επα-
νέλθει πολύ σύντοµα στη Βουλή- για την υγειονοµική φροντίδα
των ανασφάλιστων, θα καλύψουµε κι ένα κενό πολύ σηµαντικό
που υπήρχε στη φροντίδα των ανασφάλιστων καρκινοπαθών. Βέ-
βαια, ένα µεγάλο µέρος αυτών αντιµετωπιζόταν, όντως, µε ευαι-
σθησία από τα δηµόσια νοσοκοµεία, έστω και παράτυπα, αλλά
αυτό τώρα πια θα γίνει επίσηµα, καταγεγραµµένα και λοιπά. 

Βεβαίως µια άλλη παράµετρος είναι ότι πρέπει να παρέµβουµε
στη διαπραγµάτευση των τιµών. Δεν φτάνει µόνο να ελέγχουµε
τη ζήτηση. Χρειάζεται και µια σοβαρή παρέµβαση στη διαπραγ-
µάτευση των τιµών, ιδιαίτερα για τα ακριβά φάρµακα. Αυτές τις
µέρες συγκροτούµε την επιτροπή διαπραγµάτευσης –πιστεύω
την επόµενη εβδοµάδα θα την ανακοινώσουµε- και θα υπάρχει
και από εκεί µία παρέµβαση συγκράτησης της δαπάνης, έτσι
ώστε να µην έχουµε παρενέργειες και να υπάρχει µια οµαλή λει-
τουργία της αγοράς φαρµάκου, ιδιαίτερα στα νοσοκοµεία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πρέπει να γίνει αυτή
η διαπραγµάτευση, αν και έπρεπε να είχε γίνει. 

Προχωράµε στη δέκατη µε αριθµό 382/12-1-2016 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα
προβλήµατα του αντιφυµατικού εµβολιασµού στη χώρα µας. 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ως γνωστόν, ο αντιφυµατικός εµβολιασµός στη χώρα µας -και

σύµφωνα πάντα µε το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών- διεξά-
γεται στην ηλικία των πέντε έως έξι ετών, δωρεάν, σε όλα τα παι-
διά, µέσω των αντιφυµατικών κέντρων των νοσοκοµείων είτε των
κέντρων υγείας, µέσω των επισκεπτριών που εργάζονται εκεί,
στη βάση ενός σχεδιασµού, ο οποίος εκπονείται στην αρχή κάθε
σχολικής χρονιάς.

Το ζήτηµα που προκύπτει είναι το εξής: Είµαστε πλέον σχεδόν
στη µέση της  δεύτερης σχολικής χρονιάς, που το εµβολιαστικό
πρόγραµµα δεν διεξάγεται και λόγω µη εφοδιασµού των Υπηρε-
σιών µε το εµβόλιο, το γνωστό BCG, αλλά και φυµατίνης, που
είναι απαραίτητη και για πρώτο εµβολιασµό αλλά και σε περι-
πτώσεις διαγνωστικής προσπέλασης στην κλινική πράξη. 

Ενδεικτικό του προβλήµατος που έχει προκύψει εδώ και δυο-
τρία χρόνια είναι ο Νοµός Λάρισας, στη Λάρισα εν προκειµένω,
όπου για τρίτη χρονιά –και τη µετράµε από το τρέχον έτος- δεν
εµβολιάζονται τα παιδιά. Δεν εµβολιάστηκαν τα παιδιά της A’
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τάξης, που, αν αθροιστούν µε έναν µεγάλο αριθµό παιδιών που
δεν εµβολιάστηκαν τα προηγούµενα δύο χρόνια, δηλαδή παιδιά
που αυτή τη στιγµή είναι στη B’ και Γ’ τάξη του δηµοτικού, ο αριθ-
µός ανέρχεται περίπου σε τέσσερις χιλιάδες παιδιά στην πόλη
της Λάρισας, για να µην πω για τις άλλες πόλεις του νοµού, όπου
κι εκεί υπάρχουν στοιχεία καταγεγραµµένα στα κέντρα υγείας,
σε ό,τι αφορά τα παιδιά που δεν έχουν εµβολιαστεί, δηλαδή πε-
ρίπου τα 2/3 των παιδιών στην περιοχή του Νοµού Λάρισας είναι
ανεµβολίαστα µε το αντιφυµατικό εµβόλιο. 

Βεβαίως, παρόµοιο πρόβληµα υπάρχει και σε άλλες περιοχές
της χώρας µας, όπως, για παράδειγµα, σε δήµους της Θεσσα-
λονίκης, για τους οποίους –σηµειωτέον- είχε κατατεθεί και ανα-
φορά τον Οκτώβριο, η οποία, κύριε Πρόεδρε, δεν απαντήθηκε
από το Υπουργείο, έστω και γραπτώς, ως αναφορά εννοώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαµπρούλη,
είναι σαφές το ερώτηµα. Θα το απαντήσει ο Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Το ερώτηµα είναι σε τι ενέργειες θα προβεί το Υπουργείο Υγείας,
ώστε να προχωρήσει ο εφοδιασµός και ο δωρεάν εµβολιασµός
όλων των παιδιών από τις δοµές των εµβολιαστικών κέντρων
αλλά και να επαναλειτουργήσουν µε ευθύνη του κράτους όσα
εµβολιαστικά κέντρα έκλεισαν, στελεχωµένα µε µόνιµο προσω-
πικό, επαρκές, ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες του εµβολιαστι-
κού προγράµµατος και, τρίτον, να εµβολιαστούν παράλληλα
όλες οι οµάδες αυξηµένου κινδύνου στη χώρα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-
δελφε, ξέρετε πολύ καλά και λόγω ειδικότητας ότι όντως η φυ-
µατίωση είναι µία νόσος που σχετίζεται σε πολύ µεγάλο βαθµό
µε τις κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες των ανθρώπων σε διάφο-
ρες χώρες.    

Γι’ αυτό ιδιαίτερα σε χώρες αναπτυσσόµενες, φτωχές, που µα-
στίζονται από τον πόλεµο και την πείνα, υπάρχουν πολύ µεγάλα
ποσοστά στον γενικό πληθυσµό, δηλαδή η επίπτωση της νόσου
στον γενικό πληθυσµό είναι πάρα πολύ µεγάλη. 

Η χώρα µας ευτυχώς δεν ανήκει σε αυτές τις χώρες. Ο Παγ-
κόσµιος Οργανισµός Υγείας δεν θεωρεί ότι υπάρχει ενδηµικό
πρόβληµα φυµατίωσης στην Ελλάδα, παρ’ ότι τα τελευταία χρό-
νια υπάρχει µια αυξηµένη καταγραφή κρουσµάτων, τα οποία δη-
λώνονται φυσικά επίσηµα στο ΚΕΕΛΠΝΟ και στο Υπουργείο και
παρακολουθούνται. 

Αυτά τα κρούσµατα αφορούν κυρίως ειδικές οµάδες του πλη-
θυσµού όπως είναι οι άνθρωποι σε σωφρονιστικά καταστήµατα,
δηλαδή φυλακισµένοι, χρήστες ενδοφλέβιων ναρκωτικών –πήγε
παράλληλα µε την έκρηξη του AIDS το 2012-2013-, όπως είναι
πληθυσµοί Ροµά και βεβαίως µετανάστες που έρχονται από πε-
ριοχές µε αυξηµένους δείκτες επίπτωσης της φυµατίωσης, όπως
είναι κυρίως χώρες της Νοτιοανατολικής Ασίας -Αφγανιστάν, Πα-
κιστάν, Μπαγκλαντές- αλλά και κάποιες από τις παρευξείνιες
χώρες. Την εικόνα, λοιπόν, την ξέρουµε.

Το πρόβληµα τώρα µε τον εµβολιασµό έχει δηµιουργηθεί τα
τελευταία χρόνια. Δεν είναι φετινό πρόβληµα. Ο λόγος είναι ότι
υπάρχει ένα µονοπώλιο, στην ουσία µία εταιρεία ελληνική, η
οποία εισάγει το εµβόλιο και τη φυµατίνη από µία δανέζικη εται-
ρεία και στη συνέχεια το προµηθεύει στο «Παστέρ», που είναι ο
φορέας ο οποίος διανέµει τα εµβόλια και τη φυµατίνη σε όλες
τις δηµόσιες Υπηρεσίες και κυρίως στις υγειονοµικές Υπηρεσίες
των περιφερειών. 

Υπήρξαν προβλήµατα, λοιπόν, εξαιτίας του ότι είχε µειωθεί η
παραγωγή από το δανέζικο ινστιτούτο και καθυστερούσε όλη
αυτή η διαδικασία. Υπήρξαν και οικονοµικά προβλήµατα σε σχέ-
ση µε τη χρηµατοδότηση του «Παστέρ», τα οποία τώρα και µε τη
νέα διοίκηση τα έχουµε συζητήσει και έχουµε αρχίσει να τα αν-
τιµετωπίζουµε. 

Πέρυσι έγινε αντιφυµατικός εµβολιασµός και έλεγχος σε όλη
τη χώρα. Σε κάποιες περιοχές υπήρξαν καθυστερήσεις ή και δεν
καλύφθηκε επαρκώς ο πληθυσµός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω στοιχεία και από την περιοχή της Θεσσαλίας, όχι ειδικά

για τη Λάρισα, που µου λέει η Υπηρεσία ότι πέρυσι διατέθηκαν
στην Περιφέρεια Θεσσαλίας πέντε χιλιάδες επτακόσιες δόσεις
φυµατίνης και δέκα χιλιάδες τριακόσιες δόσεις BCG. 

Αυτό το οποίο έχουµε κάνει αυτές τις µέρες σε συνεννόηση
µε τη «RAFARM», δηλαδή µε αυτήν την εταιρεία η οποία είναι η
µοναδική ελληνική εταιρεία που εισάγει αυτά τα προϊόντα, είναι
να αυξηθεί µέσα στις επόµενες δύο εβδοµάδες η διαθεσιµότητα.
Δηλαδή, θα έχουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες δόσεις φυµατίνης
άµεσα διαθέσιµες και σαράντα χιλιάδες δόσεις BCG. 

Πιστεύω ότι µε αυτόν τον τρόπο, έστω και στη µέση της χρο-
νιάς, θα καλύψουµε τον µαθητικό πληθυσµό της Α’ δηµοτικού,
που όντως εκεί υπάρχει ένδειξη από την Εθνική Επιτροπή Εµβο-
λιασµών να γίνεται το εµβόλιο. Πάντως, ούτως ή άλλως, ξέρετε
πολύ καλά ότι υπάρχει ένα –έστω οριακό- στοκ στα νοσοκοµεία,
για να χρησιµοποιήσουµε το µαντού, δηλαδή τη φυµατινοαντί-
δραση, και ως διαγνωστικό µέσο και για να γίνει αντιφυµατικός
εµβολιασµός σε περιπτώσεις που χρειάζεται, ακόµα και σε νεο-
γέννητα που υπάρχει οικογενειακό ιστορικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, υπάρ-
χει ένα πρόβληµα µε τη διαχείριση του χρόνου. Μάλλον από εδώ
πρέπει να ξεκινήσετε την απάντηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ για την
επισήµανση, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω στη δευτεροµιλία
µου να µη χρειαστεί να µου κάνετε την ίδια παρατήρηση. 

Νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο αρχίζει να οµαλοποιείται ένα
πρόβληµα πραγµατικό το οποίο υπήρξε και το οποίο προσπα-
θούµε σε συνεργασία µε τις εµπλεκόµενες Υπηρεσίες να το αν-
τιµετωπίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Η
Ελληνική Παιδεία».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα τον Υπουργό σε ό,τι αφορά το διά ταύτα της επίκαι-

ρης ερώτησης. Σε ό,τι αφορά βεβαίως το ζήτηµα της φυµατίω-
σης παγκοσµίως, τα στοιχεία είναι κατατεθειµένα, είναι γνωστά
από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας.

Εµείς, όµως, λέµε το εξής. Είπε ο Υπουργός ότι έχει παραγ-
γελθεί –ενδεχοµένως- επαρκής αριθµός εµβολίων ή φυµατίνης
για τις εµβολιαστικές ανάγκες στη χώρα µας και για να υλοποι-
ηθεί παράλληλα και το πρόγραµµα. 

Δείτε τώρα, όµως, ότι αυτό είναι ένα µέτρο. Το ζήτηµα είναι
αν θα συνεχιστούν τα προγράµµατα. Γιατί µπαίνουν και τέτοια
ζητήµατα, κύριε Υπουργέ. Βεβαίως, το σηµαντικό είναι ο επαρ-
κής εφοδιασµός µε το αντίστοιχο εµβόλιο, το αντιφυµατικό,
όπως και της φυµατίνης.

Όµως, παράλληλα, την περίοδο αυτή, που δεν εκτελείται ο αν-
τιφυµατικός εµβολιασµός, τα εµβολιαστικά κέντρα στην ουσία
«απογαλακτίστηκαν» από το ελλιπέστατο προσωπικό που είχαν
και δεν µιλάω µόνο για τον Νοµό Λάρισας ή για το εµβολιαστικό
κέντρο στο Γενικό Νοσοκοµείο της Λάρισας, που είχε την ευθύνη
του συγκεκριµένου εµβολιαστικού προγράµµατος για την πόλη. 

Μιλάµε για τα κέντρα υγείας, όπου δεν υπάρχουν πλέον νοση-
λευτές που θα αναλάβουν να διεκπεραιώσουν αυτό το εµβολια-
στικό πρόγραµµα. Όπως, επίσης, έχουν καταργηθεί εµβολια-
στικά κέντρα. Και βέβαια το προσωπικό έχει διατεθεί σε άλλες
Υπηρεσίες υγείας. Να σας αναφέρω τη Θεσσαλονίκη και συγκε-
κριµένα το «Παπανικολάου», που υπήρχε στην αναφορά η οποία
είχε κατατεθεί τον Οκτώβριο –όπως είπα στην πρωτολογία µου-
από τους συλλόγους γονέων, οι οποίοι διαµαρτύρονταν γιατί δεν
υλοποιούνταν το πρόγραµµα αυτό.
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Παράλληλα, τι καταδεικνύεται; Και ο τοµέας της υγείας, που
ακουµπά στην πρόληψη, και ο λαός µας είναι έρµαιο πολυεθνι-
κών συµφερόντων, διότι δεν υπάρχει αιτιολογία ότι δεν µπορεί
να παραχθεί το εµβόλιο. Μειώθηκε –αυτό που είπατε, κύριε
Υπουργέ- η παραγωγή για δικούς τους λόγους, διότι ήθελαν να
διοχετεύσουν αλλού την παραγωγή τους, προκειµένου -ενδεχο-
µένως- να κερδοφορήσουν. Εµείς είµαστε πεισµένοι γι’ αυτό. Και
βεβαίως γράφουν στα παλιά τους τα υποδήµατα τις ανάγκες των
λαών. Και βεβαίως όσο και η παροχή φαρµάκων, εµβολίων είναι
συνδυασµένη µε τον τρόπο παραγωγής που ισχύει στο υπάρχον
καπιταλιστικό σύστηµα, πάντα θα την πληρώνουν οι λαοί. 

Και βεβαίως κίνητρο για την όποια παραγωγή θα είναι η κερ-
δοφορία. Εκεί που δεν σου δίνει κέρδος –δείτε αντιφυµατικός
εµβολιασµός, λέω ένα παράδειγµα- δεν ενδιαφέρονται και πολύ
ή αναστέλλουν ακόµα και την παραγωγή, αφήνοντας ακάλυπτα,
µε τεράστιες ευθύνες, µεγάλα µέρη του πληθυσµού όχι µόνο στη
χώρα µας, αλλά και παγκοσµίως.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι σαφής η ουσία

της παρέµβασής σας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-

δελφε, όντας µέσα στον καπιταλισµό, προφανώς είµαστε υπο-
χρεωµένοι, µέχρι να υπάρξει άλλος τρόπος οργάνωσης της
κοινωνίας, να προµηθευόµαστε φάρµακα και ιατροτεχνολογικό
εξοπλισµό από ιδιωτικές εταιρείες, οι οποίες βεβαίως µπορεί να
έχουν πρωτεύοντα σκοπό τους το κέρδος, αλλά υπάρχει δυνα-
τότητα από σοβαρές και οργανωµένες πολιτείες να υπάρχουν
και πλαίσια, να υπάρχουν και µηχανισµοί ελέγχου, να υπάρχει και
τρόπος που να διασφαλίζει το κοινωνικό και το ευρύτερο δηµό-
σιο συµφέρον.

Οι δυσλειτουργίες αυτές –τις επισηµάνατε- δηµιουργούνται
ίσως από το ότι είναι µονοπωλιακή αυτή η αγορά για τα συγκε-
κριµένα εµβόλια. Θα πρέπει να σκεφτούµε και να συζητήσουµε
και µε την εγχώρια φαρµακοβιοµηχανία εναλλακτικές δυνατότη-
τες ανάπτυξης και τέτοιων επενδύσεων σε αυτού του τύπου τις
κατηγορίες φαρµάκων, που πραγµατικά είναι ανελαστικής ζήτη-
σης. 

Ούτως ή άλλως, όµως, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι για το συγ-
κεκριµένο εµβόλιο υπάρχει µια επιστηµονική συζήτηση, όσον
αφορά την αποτελεσµατικότητά του –είναι γνωστό αυτό. Ξέ-
ρουµε ότι δεν προστατεύει από τη συνήθη µορφή της φυµατίω-
σης, παρά µόνο από πολύ σοβαρές επιπλοκές, όπως µηνιγγίτι-
δες, οστεοµυελίτιδες, κεχροειδή µορφή της φυµατίωσης και
λοιπά. 

Πάντως, η Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών, που αυτή είναι το
συµβουλευτικό όργανο της πολιτείας, επιµένει στο ότι πρέπει να
γίνεται έλεγχος µε µαντού και εµβολιασµός στην ηλικία περίπου
των πέντε-έξι ετών, στην Α’ δηµοτικού.

Αυτό που ενδιαφέρει είναι, βεβαίως, να υπάρχει απόλυτη εµ-
βολιαστική κάλυψη σε ειδικούς πληθυσµούς, στόχος µιας σοβα-
ρής πολιτικής δηµόσιας υγείας, και να οµαλοποιηθεί πλήρως η
δυνατότητα διενέργειας στον µαθητικό πληθυσµό άµεσα για τη
φετινή χρονιά. 

Τα εµβολιαστικά κέντρα είναι οργανωµένα, ξέρουµε σε όλη
την Ελλάδα τη διασπορά τους και είναι επαρκή για να καλυφθεί
αυτή η ανάγκη. Όµως, υπάρχουν προβλήµατα στελέχωσης, αυτό
είναι αλήθεια. Μέσα στα τεράστια κενά που έχει το σύστηµα
υγείας µας προφανώς λείπουν και οι απαραίτητες επισκέπτριες
ή το υπόλοιπο υγειονοµικό προσωπικό που χρειάζεται, για να
κάνει αυτούς τους ελέγχους. 

Όµως, µε φιλότιµο, νοµίζω, ότι µπορούµε να καλύψουµε αυτήν
την ανάγκη στον βαθµό που οµαλοποιηθεί η προµήθεια αυτών
των εµβολίων. Πιστεύω ότι αυτό θα συµβεί στο αµέσως επόµενο
διάστηµα και ελπίζω ότι δεν θα χρειαστεί να επανέλθουµε σε
αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα συζητηθεί η εντέ-
κατη µε αριθµό 369/11-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου
Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την «καταδίκη
της Ελληνικής Δηµοκρατίας από το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής

Ένωσης (ΔΕΕ) για υπερβάσεις του µέγιστου εβδοµαδιαίου χρό-
νου εργασίας των γιατρών».

Κύριε Μπαργιώτα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που ήρθατε σήµερα.
Θα ήθελα και εγώ να συνηγορήσω µε την κ. Χριστοφιλοπούλου

στην πρόταση για τη διασταυρούµενη απάντηση των ερωτήσεων
καθώς µε λύπη διαπιστώνω ότι το Υπουργείο Υγείας έχει πολύ
κακό ρεκόρ και στις επίκαιρες και στις απαντήσεις των γραπτών
ερωτήσεων. Νοµίζω ότι είναι κάτι που πρέπει να το δείτε. Ίσως η
πρόταση της κ. Χριστοφιλοπούλου να βοηθήσει.

Μπαίνω στο θέµα, µια και δεν έχω πολύ χρόνο. Θέλω να ξεκι-
νήσω µε µία διευκρίνιση, στην οποία νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε
ότι µιλώντας για τα εργασιακά των γιατρών, το σαρανταοκτάωρο
και την εξασφάλιση υγιών εργασιακών συνθηκών, κυρίως ανα-
φερόµαστε στη διασφάλιση της ποιότητας της παροχής υπηρε-
σιών υγείας και της ασφάλειας των ασθενών, καθώς οι απο-
καρδιωµένοι και πραγµατικά ηθικά καταβεβληµένοι και κουρα-
σµένοι γιατροί στην εφηµερία αποτελούν πρόβληµα και κίνδυνο
για τη δηµόσια υγεία, αφού η κρίση τους αµβλύνεται και η δυνα-
τότητά τους να απαντήσουν στα προβλήµατα γίνεται όλο και χει-
ρότερη. 

Έτσι, λοιπόν, πολύ σύντοµα το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο κατα-
δίκασε τη χώρα γιατί επιτρέπει να εργάζονται οι γιατροί περισ-
σότερες από είκοσι τέσσερις ώρες σε συνέχεια -πρακτικά στην
Ελλάδα υπάρχουν γιατροί που δουλεύουν πάρα πολλές ηµέρες
σε συνέχεια χωρίς διακοπή σε εφηµερίες- και γιατί εξακολουθεί
να µην σέβεται αυτό, που και η ίδια έχει νοµοθετήσει, δηλαδή
τον περιορισµό των σαράντα οκτώ ωρών συνεχούς εργασίας ανά
εβδοµάδα.

Επίσης, θυµίζω, και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να το κρατή-
σουµε, ότι το ίδιο δικαστήριο έχει γνωµοδοτήσει ότι οι εργαζό-
µενοι έχουν ανάγκη από ένα σαφές, επακριβές και µη διφορού-
µενο νοµικό πλαίσιο, ακριβώς δηλαδή αυτό που δεν έχει η Ελ-
λάδα, σε ό,τι αφορά τις εφηµερίες. Το νοµοθετικό πλαίσιο είναι
πολύπλοκο, αλληλοαναιρούµενο και απαρχαιωµένο και έγινε
ακόµη χειρότερο και ακόµη πιο άνισο λόγω των οριζόντιων περι-
κοπών, που έλαβαν χώρα τα τελευταία χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν, όπως είπα, ολόκληρες ηµέρες συνεχούς εφηµέ-
ρευσης µε αποτέλεσµα να υπάρχει πρόβληµα σοβαρό ασφά-
λειας στην εφηµερία. Αυτός άλλωστε είναι και ο βασικός λόγος
για το περίφηµο brain drain και τη αναχώρηση πολλών γιατρών,
ο συνδυασµός δηλαδή εξευτελιστικών αµοιβών και εξευτελιστι-
κών συνθηκών εργασίας ταυτοχρόνως, τα οποία συνιστούν ένα
πολύ-πολύ µεγάλο πρόβληµα.

Ξέρω ότι θα µου πείτε ότι είναι ένα χρόνιο πρόβληµα που δη-
µιουργήθηκε -και έτσι είναι- όµως, κύριε Υπουργέ, έχετε κατα-
γράψει έναν χρόνο απουσίας πρακτικά από το συγκεκριµένο
θέµα και από πολλά άλλα στο Υπουργείο, καθώς δεν έχουµε δει
καµµία πρόταση και καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι σαφής η ερώ-
τηση. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει γίνει µεγάλη

υπέρβαση των ορίων. Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Να πω µόνο τις ερωτήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι σαφής η ερώ-

τηση, κύριε Μπαργιώτα. Τα υπόλοιπα είναι σάλτσα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό

να θέσω τις ερωτήσεις. Είναι σηµαντικές, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Χωρίς ερωτήσεις; Εντάξει. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνάδελ-

φε, το πρόβληµα υπάρχει. Ήταν µια µεγάλη εκκρεµότητα. Η από-
φαση αυτή του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου αναδεικνύει µια δια-
χρονική ευθύνη τη ελληνικής πολιτείας να αντιµετωπίσει αυτήν
την εκκρεµότητα. Θυµίζω ότι η ευρωπαϊκή οδηγία βγήκε το 2003
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-µάλλον προϋπήρχε και µία το 1999- και από τότε έχουν περάσει
δεκατρία δεκατέσσερα χρόνια και δεν έχει αντιµετωπιστεί το
θέµα. 

Έγινε µια σηµαντική προσπάθεια, κατά την άποψή µου, το
2009, µε την τότε κλαδική συµφωνία των νοσοκοµειακών γιατρών
και του Υπουργείου που προέβλεπε τεσσερισήµισι χιλιάδες
προσλήψεις σε δύο χρόνια, ακριβώς στη λογική της κάλυψης των
κενών, και άρα της µείωσης της αναγκαίας υπερωριακής εργα-
σίας.

Στη συνέχεια ήρθε η κρίση και το µνηµόνιο. Πάγωσε η διαδι-
κασία και δεν προχώρησαν παρά ελάχιστες προσλήψεις. Νοµίζω
ότι µόνο χίλιες από αυτές πρόλαβαν το 2009 και το 2010 να προ-
χωρήσουν. Και αρκετές από αυτές που ήταν σε εκκρεµότητα και
είχαν ολοκληρωθεί οι κρίσεις τους, τις ξεπαγώσαµε φέτος.
Έχουµε καταφέρει αυτήν την περίοδο -τους τελευταίους µήνες-
να διορίσουµε γύρω στους ογδόντα µε εκατό µόνιµους γιατρούς
του ΕΣΥ από τέτοιες παλιές κρίσεις εκείνης της περιόδου. 

Πρέπει να είµαστε απολύτως ειλικρινείς. Με τα δεδοµένα της
στελέχωσης των δηµόσιων νοσοκοµείων της χώρας αυτή η οδη-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το ωράριο δεν µπορεί να εφαρ-
µοστεί. Είναι απολύτως σαφές αυτό. 

Εµείς θεωρούµε ότι αυτή η απόφαση του δικαστηρίου, που δη-
µιουργεί έναν κίνδυνο προστίµου για τη χώρα και πρέπει να το
αντιµετωπίσουµε αυτό για να το αποφύγουµε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Και για τους ασθενείς δηµι-
ουργεί κίνδυνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Βεβαίως, συµφωνώ
απολύτως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπαργιώτα,
έχετε τη δευτερολογία σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το µεγάλο πρό-
βληµα είναι τα στάνταρντ ασφαλείας στη λειτουργία των νοσο-
κοµείων και η ποιότητα της φροντίδας. Αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα και γι’ αυτό και ασχολούµαστε. Δεν είναι προφανώς
µόνο ζήτηµα των εργασιακών δικαιωµάτων των νοσοκοµειακών
γιατρών. Άρα η εκκρεµότητα υπάρχει. 

Έχω ήδη στείλει επιστολή στην Οµοσπονδία των Νοσοκοµει-
ακών Γιατρών και τους καλώ σε διάλογο για µια επικαιροποι-
ηµένη κλαδική συµφωνία κι έχουµε προγραµµατίσει και µία
συνάντηση µε τον Ευρωπαίο Επίτροπο Υγείας στα µέσα του Φλε-
βάρη, ακριβώς για να θέσουµε όλο αυτό το πλαίσιο, να θέσουµε
την πραγµατική κατάσταση και την πραγµατική δυνατότητα της
χώρας και προφανώς µε ένα σχέδιο σταδιακής κάλυψης των
κενών να υπάρξει µια προοδευτική εναρµόνιση της χώρας µας
απέναντι σε αυτή την απαίτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπαργιώτα,
έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα σας παρακαλούσα να
µου δώσετε ένα λεπτό, γιατί είναι ένα ιδιαίτερα πολύπλοκο και
σηµαντικό θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τρία ολόκληρα
λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα παρακαλούσα να τα κά-
νετε τέσσερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τρία λεπτά είναι στη
διάθεσή σας.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω
ότι δεν θα µπω στο θέµα της ΟΕΝΓΕ. Αναφέρατε το ιστορικό. Το
ξέρω καλά κι εγώ. Νοµίζω ότι έχει ευθύνες και η συνδικαλιστική
ηγεσία του χώρου για την κατάντια, µιας και πολλά πράγµατα
διεκδικήθηκαν, πάρθηκαν πίσω, στη συνέχεια αλλάξαν και έκαναν
πως δεν τα βλέπουν. Αυτό γίνεται, κυρίως, επειδή υπάρχει µια
άρνηση όλων -και των παλιών ηγεσιών των Υπουργείων και της
Οµοσπονδίας των Νοσοκοµειακών Γιατρών- να µιλήσουµε για
την ουσία για το εφηµεριακό πρότυπο. 

Ξέρετε καλά ότι το σύστηµα είναι άνισο, είναι στον αέρα. Οι
εφηµερίες παράγονται µε µία επίκληση ασφαλών προγραµµάτων
εφηµέρευσης, που η λέξη «ασφαλείς» είναι συνδικαλιστική ανα-
φορά χωρίς περιεχόµενο, χωρίς µετρήσιµα κριτήρια. Κανείς δεν
ξέρει γιατί εδώ εφηµερεύουν τρεις κι εκεί εφηµερεύουν τέσσε-
ρις.

Προσπαθώ να τα πω σύντοµα, γιατί ο κ. Βαρεµένος µε έχει
τροµάξει µε τον χρόνο. 

Κανείς δεν ξέρει µε ποιον τρόπο παράγονται οι εφηµερίες. Κα-
νείς δεν µπορεί να διασταυρώσει πού εφηµερεύει ποιος και γιατί.
Κανείς δεν µπορεί να συγκρίνει καν στοιχεία µεταξύ των νοσο-
κοµείων. Είναι, λοιπόν, ένα σύστηµα απαρχαιωµένο, πελατειακό
στη διάθεση και στη διακριτική ευχέρεια των διοικητών και των
κοµµατικών διοικήσεων των ΥΠΕ, οι οποίες παράγουν εφηµερίες
µε κριτήρια αλλότρια και όχι βάσει των πραγµατικών αναγκών. 

Αυτό το σύστηµα θέλει τα το διατηρήσει και η ΟΕΝΓΕ διά δη-
λώσεών τους και προσωπικής –αν θέλετε- επικοινωνίας σε πολ-
λές φάσεις και δεν ενδιαφέρθηκε κανείς να το τροποποιήσει.
Πολύ φοβάµαι ότι κινδυνεύετε να µείνετε στην ιστορία ως η πιο
καθεστωτική και συντηρητική ηγεσία του Υπουργείου, όσον
αφορά σε αυτό, µιας και δεν βλέπω πουθενά καµµία διάθεση µε-
τατροπής. Δεν νοµίζω ότι από µόνοι τους οι διορισµοί καινούρ-
γιων γιατρών -που είναι αναγκαίοι και δεν έρχονται κιόλας- είναι
η απαραίτητη λύση. 

Το σύστηµα του εφηµεριών- όπως και πολλά άλλα πράγµατα-
χρειάζεται πραγµατική µεταρρύθµιση. Τουλάχιστον, πρέπει να
ξεκινήσει ένας διάλογος για το πώς θα γίνει αυτή η µεταρρύθ-
µιση, γιατί η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρχει τέτοια προεργασία
στην Ελλάδα. 

Πρέπει, λοιπόν, να ξαναδούµε το σύστηµα από την αρχή και
να ξαναδούµε όχι µόνο το πώς θα πρέπει να αλλάξει, αλλά και
το να κάνουµε κι ένα σύστηµα µέτρησης και εφαρµογής των αλ-
λαγών. Διότι θυµίζω –και το ξέρετε καλά- ότι κάποια στιγµή κέρ-
δισαν τα ρεπό µετά τις εφηµερίες. Ξέρετε καλά ότι κανείς δεν
ασχολείται µε την εφαρµογή τους. Όλοι κάνουν ότι δεν ξέρουν
ότι δεν εφαρµόζονται. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι οι ειδικευόµενοι εφηµερεύουν σε συν-
θήκες εξανδραποδισµού, εφηµερεύουν άπειρες ώρες, επικίνδυ-
νες ακόµη και για την υγεία τη δική τους και πολύ περισσότερο
για την υγεία των ασθενών. Διότι ξαναλέω ότι ο κουρασµένος,
εξοργισµένος και ηθικά καταβεβληµένος γιατρός στην εφηµερία
είναι πιο επικίνδυνος από έναν κακό και αγράµµατο γιατρό, όσο
καλός και αν είναι. 

Πραγµατικά, υπερβαίνουν εαυτόν οι συνάδελφοι στο σύστηµα
υγείας. Αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι ασφαλείς, γιατί το σύστηµα
τούς πιέζει να κάνουν πράγµατα που είναι πέρα από τις ανθρώ-
πινες δυνάµεις τους. Αυτό πρέπει να αλλάξει. 

Άρα η πρώτη ερώτηση είναι –και την έκανα και προηγουµέ-
νως- η εξής: Έχετε κατά νου κάποια µετατροπή, µεταρρύθµιση
στο σύστηµα; Έχετε τουλάχιστον στοιχεία για το πόσοι διορισµοί
χρειάζονται και πού για να καλυφθεί στοιχειωδώς; Να συµφω-
νήσω ότι δεν γίνεται σήµερα η εφαρµογή της οδηγίας. Έχουµε
τη δυνατότητα να κάνουµε ένα σχέδιο σαν χώρα, σαν Υπουργείο
για την επόµενη πενταετία, πηγαίνοντας προς τα εκεί, όχι µόνο
µε προσλήψεις, διότι ξέρουµε καλά ότι δεν φτάνουν µόνο αυτές
και δεν είναι και εφικτές, αν θέλετε, στον βαθµό που µπορεί να
χρειάζονται. Έχουµε τη διάθεση να συζητήσουµε την τροποποί-
ηση του συστήµατος εφηµέρευσης και την εισαγωγή πρότυπων
εφηµέρευσης µε βάση µετρήσιµες παραµέτρους. Αυτό νοµίζω
είναι το κρίσιµο ερώτηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλετε ερωτηµατικό
και τελεία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ούτε ένα λεπτό παραπάνω
δεν χρειάστηκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-
δελφε, είναι µονόδροµος να γίνει αυτό. Δεν είναι ζήτηµα διάθε-
σης, πολιτικής βούλησης κ.λπ.. Είµαστε υποχρεωµένοι να το
κάνουµε για να επιβιώσει το σύστηµα υγείας. Κι επειδή θέλουµε,
όντως, ειδικά την περίοδο της οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης
να υπάρχει αξιόπιστη δηµόσια περίθαλψη, είµαστε υποχρεωµέ-
νοι, όχι επειδή επικρέµεται το πρόστιµο, όχι επειδή υπήρξε κα-
ταδικαστική απόφαση από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, να κάνου-
µε µία σοβαρή παρέµβαση, κατ’ αρχάς, κάλυψης των κενών. Έχει
αποχωρήσει το 20% του ιατρικού δυναµικού τα τελευταία χρόνια
σωρευτικά. Αυτό πρέπει να αντιµετωπιστεί. Έχουµε κάνει παρεµ-
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βάσεις προς αυτήν την κατεύθυνση. 
Θυµίζω ότι φέτος διασφαλίσαµε την παρουσία όλων των επι-

κουρικών γιατρών –περίπου πεντακοσίων- που υπηρετούν αυτήν
την περίοδο στα νοσοκοµεία της χώρας µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου
µετά από µία παράταση που πήραν από τις 30 Ιουνίου πέρυσι. 

Δεύτερον, έχουµε διορίσει τετρακόσιους εβδοµήντα επικουρι-
κούς γιατρούς επιπλέον αυτό το τελευταίο τρίµηνο. Τρίτον,
έχουµε προσχεδιάσει προσλήψεις εξακοσίων ενενήντα µόνιµων
γιατρών µέσα στο 2016, που θα προκηρυχθούν οι θέσεις τους.
Ήδη έχουµε κατανείµει τον αριθµό τους στις ΥΠΕ και µένει η τε-
λική κατανοµή στα νοσοκοµεία. 

Νοµίζω ότι η λογική είναι ότι προσπαθούµε να ενισχύσουµε το
ανθρώπινο δυναµικό των νοσοκοµείων, ιδιαίτερα το ιατρικό, και
να σταµατήσουµε µε αυτές τις κινήσεις αυτήν την τροµερή διαρ-
ροή ιατρικού δυναµικού προς το εξωτερικό, που απειλεί σήµερα
την ευστάθεια και τη λειτουργικότητα των δηµόσιων νοσοκο-
µείων. 

Προφανώς και το εργασιακό και το µισθολογικό καθεστώς, ιδι-
αίτερα για τους νέους γιατρούς, είναι απωθητικό. Πρέπει να
δούµε πώς µπορούµε αυτό να το κάνουµε θελκτικότερο. Σε αυτή
τη φάση, νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να ανοί-
ξουµε συζήτηση περί αναβάθµισης του ιατρικού µισθολογίου.
Μπορούµε, όµως, να βελτιώσουµε τις εργασιακές συνθήκες,
φροντίζοντας τα ρεπό να δίδονται κανονικά. Κι όντως οι ειδικευό-
µενοι γιατροί που επιβαρύνονται ιδιαίτερα στα επείγοντα, αλλά
και στη λειτουργία των τµηµάτων να έχουν την αντισταθµιστική
περίοδο ανάπαυσης και κυρίως να αναβαθµίσουµε την ιατρική
εκπαίδευση, αγαπητέ συνάδελφε. 

Αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα και το µεγάλο στοίχηµα, για να
ξέρουν τα αξιόλογα νέα παιδιά που τελειώνουν τα ελληνικά πα-
νεπιστήµια ότι µπορούν σε αυτήν τη χώρα να ζήσουν αξιοπρεπώς
και να ασκήσουν το επάγγελµα, το λειτούργηµά τους και να
έχουν προοπτική. 

Σε όλο το σύστηµα το εφηµεριακό, συµφωνώ ότι υπάρχει
στρέβλωση. Σε µεγάλο βαθµό, βέβαια, -πιστεύω ότι θα συµφω-
νήσετε- έχουν µειωθεί αυτές οι αποκλίσεις και οι ανισότητες που
υπήρχαν, ακριβώς επειδή µειώθηκαν οι προϋπολογισµοί για τις
εφηµερίες. 

Υπάρχει ανάγκη, λοιπόν, εξορθολογισµού. Εµείς έχουµε ξεκι-
νήσει αυτήν τη συζήτηση µε τους ΥΠΕάρχες και τώρα µε τις νέες
διοικήσεις των νοσοκοµείων θα το θέσουµε αυτό επί τάπητος και
θα υπάρξει ένα νέο σύγχρονο πρότυπο που θα έχει εξορθολογι-
σµένες υπηρεσίες και λειτουργία των νοσοκοµείων τώρα µε τις
εφηµερίες. Κρίσιµο κλειδί εδώ είναι η λειτουργία του αυτόνοµου
ΤΕΠ.

Το ΤΕΠ είναι η πρώτη πύλη εισόδου, είναι η πρώτη γραµµή
άµυνας για το δηµόσιο νοσοκοµείο. Εκεί υπάρχει µεγάλη εργα-
σιακή επιβάρυνση, υπάρχει εργασιακή καταπόνηση. Πρέπει, λοι-
πόν, να φροντίσουµε τη στελέχωση των τµηµάτων αυτών µε
εξειδικευµένο προσωπικό, µε την ειδικότητα της επείγουσας ια-
τρικής κ.λπ., που τα ξέρετε, και ενδεχοµένως να εφαρµοστούν
κυκλικά ωράρια, ώστε να σταµατήσει το καθεστώς της εικοσιτε-
τράωρης εφηµερίας, ειδικά σε αυτά τα τµήµατα που επιβαρύ-
νονται πάρα πολύ από τη ροή των περιστατικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας για την παρουσία του.

Λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας δεν θα
συζητηθούν τρεις ερωτήσεις: Η έκτη µε αριθµό 394/13-1-2016
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά
της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοικονόµου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις συνθήκες διαβίωσης των εγ-
καταλελειµµένων νεογνών στην πτέρυγα του Νοσοκοµείου «ΑΛΕ-
ΞΑΝΔΡΑ». Η έβδοµη µε αριθµό 378/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τη λειτουργία του Υπολογιστικού Τοµογρά-
φου (PET-CT) στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων
και η ένατη µε αριθµό 386/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυ-
ρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχε-
τικά µε την εφαρµογή των µέτρων αυτόµατης επιστροφής

(clawback) και ποσού επιστροφής (rebate) στις δαπάνες ιδιωτι-
κών παρόχων του ΕΟΠΥΥ για το έτος 2014.

Τέλος, δεν θα συζητηθεί η δωδέκατη µε αριθµό 370/11-1-2016
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη
θέση του Υπουργείου για το ρατσιστικό περιστατικό δύο Ισραη-
λινών επιβατών σε βάρος Αραβοϊσραηλινών σε αεροπλάνο της
«AEGEAN». Ο αρµόδιος Υπουργός απουσιάζει στο εξωτερικό.

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 406/18-1-2016 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για τις µετεγγραφές των φοιτητών.

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αθανασία Ανα-
γνωστοπούλου.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έπρεπε να φτάσουµε στα µέσα του Γενάρη,

να έχει ξεκινήσει, δηλαδή, η εξεταστική στα πανεπιστήµια, για να
ανακοινώσει τελικά η Κυβέρνηση και το Υπουργείο πριν από
λίγες µέρες τη λίστα των φοιτητών που δικαιούνται µετεγγραφή. 

Δέκα χιλιάδες ήταν περίπου οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν και
τελικά εγκρίθηκαν ούτε οι µισές, γύρω στις τεσσεράµισι χιλιάδες.
Οι υπόλοιπες πεντέµισι χιλιάδες αιτήσεις, αν και καλύπτουν τα
οικονοµικά και τα υπόλοιπα ειδικά κριτήρια που απαιτούνται, δι-
καιούνταν δηλαδή και αυτοί οι φοιτητές την µετεγγραφή τους,
δεν την παίρνουν τελικά, γιατί λειτουργεί ο κόφτης του ορίου του
15%, ποσοστό επί των εισακτέων της κάθε σχολής, σε συνδυα-
σµό, βέβαια, µε τους επιπλέον όρους, τις προϋποθέσεις και τις
µοριοδοτήσεις.

Τι σηµαίνει, όµως, αλήθεια, κυρία Υπουργέ, ότι πεντέµισι χι-
λιάδες φοιτητές δεν παίρνουν µετεγγραφή; Σηµαίνει πολύ απλά
ότι πεντέµισι χιλιάδες παιδιά, τα περισσότερα απ’ αυτά, πετιούν-
ται στην πραγµατικότητα έξω από τις σπουδές τους, αφού η µε-
τεγγραφή για τα περισσότερα απ’ αυτά τα παιδιά ήταν η µονα-
δική ευκαιρία και η δυνατότητα που είχαν για να σπουδάσουν.
Γιατί οι οικογένειές τους δεν µπορούν, δεν έχουν για να σπου-
δάσουν τα παιδιά τους µακριά, σε άλλη πόλη απ’ αυτήν που ζουν,
µε ένα ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα που πολλές φορές κινείται
γύρω ή και κάτω από το όριο της φτώχειας, που δεν φτάνει για
να καλύψει το τεράστιο κόστος σπουδών που όλο και µεγαλώνει
και µε δική σας, φυσικά, ευθύνη.

Κατάφεραν, δηλαδή, αυτά τα παιδιά αυτών των οικογενειών
µε χίλια βάσανα και στερήσεις να φτάσουν µέχρι την ανώτατη
εκπαίδευση και εκεί έρχεται το κράτος και η Κυβέρνησή σας για
να τους φράξει τον δρόµο.

Υπάρχουν ακόµη και περιπτώσεις οικογενειών που ζήτησαν
απλώς τα παιδιά τους να σπουδάζουν στην ίδια πόλη, και ας είναι
µακριά, και αρκετές απ’ αυτές τις περιπτώσεις δεν ικανοποιήθη-
καν. 

Έτσι είναι όταν φορτώνετε µε όλο και περισσότερα βάρη και
αντιλαϊκά µέτρα τον λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σαφής η ερώτηση,
σαφέστατη. Το ερώτηµα είναι σαφές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είναι λογικό να ορθώνονται τα ταξικά τείχη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η ανάλυση δεν προ-

σφέρει περαιτέρω σαφήνεια.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Το ερώτηµα προς την κύρια Υπουργό είναι:

Τι µέτρα προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση για να γραφτούν
τώρα όλοι οι αιτούντες φοιτητές, που πληρούν, βεβαίως, τις προ-
ϋποθέσεις µετεγγραφής, χωρίς επιπλέον όρους και προϋποθέ-
σεις, να µη χαθεί το εξάµηνο για κάθε µετεγγραφόµενο φοιτητή
και σπουδαστή και να εξασφαλιστούν όλες οι παροχές, όσες
τέλος πάντων έχουν αποµείνει, της φοιτητικής τους ιδιότητας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, απα-

ντήστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ τον
κύριο συνάδελφο για την ερώτηση, γιατί είναι ένα ερώτηµα, το
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οποίο απασχολεί όλον τον κόσµο και εµάς πάνω απ’ όλους. Κα-
νένας Υπουργός, πολύ περισσότερο εµείς, δεν θα θέλαµε να
πούµε όλοι που έχουν αιτηθεί µετεγγραφής να κάνουν µετεγ-
γραφή. 

Υπάρχουν, όµως, µερικά θέµατα, τα οποία δεν µπορεί να πα-
ραβλέψει κανένας Υπουργός. Το είχε κάνει ο κ. Λοβέρδος την
προηγούµενη ακαδηµαϊκή χρονιά µε τα γνωστά αποτελέσµατα.
Υπάρχει ένας νόµος, τον οποίον ήµασταν υποχρεωµένοι να σε-
βαστούµε, και υπάρχει και η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας.

Το τρίτο είναι ότι δεν µπορούµε να παραβιάσουµε το αυτοδι-
οίκητο των ιδρυµάτων. Πέρυσι έγινε χαµός, βούλιαξαν τα ιδρύ-
µατα και δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν σε αυτό που έγινε.

Εγώ θα σας δώσω, όµως, µερικούς αριθµούς. Αιτήθηκαν µε-
τεγγραφής εννιά χιλιάδες εφτακόσιοι δέκα φοιτητές και φοιτή-
τριες. Πήραν µετεγγραφή τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι τριάντα
τέσσερις, µε βάση κριτήρια εισοδηµατικά, πάνω απ’ όλα, και κοι-
νωνικά. Η µοριοδότηση, λοιπόν, µπήκε για να ανταποκριθεί σε
αυτό που ο νόµος και το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει επιβά-
λει και το οποίο δεν µπορούµε να παραβιάσουµε

Το τρίτο θέµα είναι ότι απ’ αυτούς που αιτήθηκαν µετεγγρα-
φής θα µπορούσαν να πάρουν σχεδόν όλοι, δηλαδή επτάµισι χι-
λιάδες περίπου.

Το πρόβληµα, κύριε συνάδελφε, είναι ότι όλοι αιτούνται µετεγ-
γραφής -σχεδόν όλοι- είτε στην Αθήνα είτε στη Θεσσαλονίκη και
εκεί κορυφώνεται το πρόβληµα. Δεν µπορούµε -και βάσει του
νόµου και της ανάγκης των ιδρυµάτων αυτό είναι το σηµαντικό-
τερο- να φορτώσουµε τα τµήµατα µε τον τριπλάσιο και τετρα-
πλάσιο αριθµό σε σχέση µε τους εισακτέους, µε αυτούς που
έχουν µπει στο πανεπιστήµιο.

Άρα αυτό που προσπαθήσαµε να κάνουµε είναι να σεβα-
στούµε τα εισοδηµατικά και κοινωνικά κριτήρια. Βεβαίως, υπάρ-
χουν οι περιπτώσεις, οι οποίες επιλέγησαν χωρίς µοριοδότηση,
χωρίς ποσοστό, χωρίς τίποτα τέτοιο. Μπήκαν κατευθείαν άνθρω-
ποι µε σωµατική, διανοητική ή ψυχική αναπηρία, άνθρωποι µε
οξυµµένα προβλήµατα.

Θέλω να σας πληροφορήσω, επίσης, ότι υπάρχει κατ’ εξαίρε-
σιν επιτροπή, στην οποία έχουν γίνει άλλες χίλιες αιτήσεις µε
οξυµµένα προβλήµατα και που καλύπτουν ένα ποσοστό των αν-
θρώπων που έχουν κάνει αιτήσεις και µε τον τρόπο της µοριο-
δότησης.

Επίσης, θέλω να πω ότι για πρώτη φορά είχαµε ένα σύστηµα
απολύτως αδιάβλητο, γιατί ήταν ηλεκτρονικό. Δεν υπάρχει, δη-
λαδή, ούτε µία περίπτωση να έχει γίνει οποιαδήποτε αλλαγή στην
κατάταξη. Άρα εκεί είναι αδιάβλητο.

Υπάρχει και κάτι άλλο που προσπαθούµε να κάνουµε αυτές τις
µέρες, γιατί, βεβαίως, καταλαβαίνουµε το οξυµµένο πρόβληµα.
Υπάρχουν περιπτώσεις που ένας άνθρωπος πληροί τα εισοδη-
µατικά κριτήρια, αλλά δεν πληροί άλλα κριτήρια. Ξέρετε ότι εί-
χαµε το φαινόµενο να ισοψηφίσουν αιτούντες, από τους οποίους
ο ένας είχε µόρια, είχε περάσει στις εισαγωγικές εξετάσεις µε
δεκαεννιά, και ο άλλος µε δώδεκα.

Εκεί και τα ίδια τα ιδρύµατα έχουν επιβάλει ότι δεν µπορεί να
έρθει κάποιος στην Αθήνα χωρίς να ληφθεί υπ’ όψιν η µοριοδό-
τηση. Παρ’ όλα αυτά -και για να µη σπαταλώ τον χρόνο- κάνουµε
προσπάθεια αυτή τη στιγµή να καλύψουµε τουλάχιστον το πρό-
βληµα των ανθρώπων µε µεγάλα εισοδηµατικά κριτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τα υπόλοιπα θα τα
πείτε στη δευτερολογία σας. 

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζω ότι οµολόγησε η κυρία Υπουργός

ότι δεν θα αλλάξει και πολύ η κατάσταση. Δεν ξέρω πόσες από
τις απορριφθείσες αιτήσεις θα ικανοποιηθούν. Από ό,τι κατά-
λαβα, θα είναι πολύ λίγες. 

Όµως, εδώ µιλάµε για δέκα χιλιάδες αιτήσεις, όπως είπα στην
αρχή της τοποθέτησής µου, και πεντέµισι χιλιάδες έχουν µείνει
απ’ έξω. Ήµουν πολύ προσεκτικός στη διατύπωση. Μίλησα γι’
αυτούς που πληρούν τα κριτήρια και δικαιούνται µε βάση τον
νόµο. 

Σε αυτά τα παιδιά, σε αυτούς τους φοιτητές εµείς λέµε ότι θα
πρέπει να δοθεί τώρα η δυνατότητα να µετεγγραφούν στο πανε-

πιστήµιο στην πόλη που µένουν µε τις οικογένειές τους, γιατί –
επαναλαµβάνουµε- είναι ο µόνος τρόπος για να σπουδάσουν. Θα
διακόψουν τις σπουδές τους. 

Νοµίζω ότι µια κυβέρνηση, που πίνει νερό στο όνοµα της δη-
µόσιας εκπαίδευσης, θα πρέπει να κινηθεί σε αυτή την κατεύ-
θυνση και όχι, βέβαια, να δικαιολογείται µε βάση τον νόµο ή το
αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων. Διότι το 15% είναι νόµος και ο
νόµος αυτός µπορεί να αλλάξει. Το αυτοδιοίκητο των πανεπιστη-
µίων δεν µπορεί να ρυθµίζει τα πάντα γύρω από τους φοιτητές.
Αφορά τις σχολές, αλλά νοµίζω ότι εδώ είναι ένα ζήτηµα που ξε-
περνάει τα όρια της πανεπιστηµιακής αρµοδιότητας και θα πρέ-
πει να το δει κεντρικά η Κυβέρνηση. 

Είναι πράγµατι αυξηµένος ο αριθµός των αιτήσεων µετεγγρα-
φής και αυτό δεν νοµίζω ότι είναι τυχαίο τα τελευταία χρόνια.
Οφείλεται, βέβαια, στην οικονοµική κρίση που έχει άµεσες και
οδυνηρές οικονοµικές συνέπειες στα φτωχά λαϊκά στρώµατα. Γι’
αυτό και έχουµε αύξηση των αιτήσεων των µετεγγραφών. Έχει
τσακιστεί –και εσείς και η Κυβέρνησή σας συνεχίζει να τσακίζει-
το λαϊκό εισόδηµα. Συνεχίζετε να αυξάνετε το κόστος των σπου-
δών. Μιλάµε για µία φοιτητική «µέριµνα» ουσιαστικά ανύπαρκτη.
Μιλάµε για την υποχρηµατοδότηση της παιδείας. Και, φυσικά, οι
σχολές που έχουν τη µεγαλύτερη ζήτηση είναι της Αθήνας και
της Θεσσαλονίκης, γιατί εκεί τυχαίνει να ζει το µεγαλύτερο µέ-
ρος του ελληνικού λαού. 

Υπάρχει, ταυτόχρονα, αυξητική τάση εγκατάλειψης των σπου-
δών και εξ αυτού του λόγου. Βεβαίως, υπάρχει και το φαινόµενο
της εργασίας των φοιτητών. Νοµίζω ότι ένας στους δύο φοιτητές
εργάζεται, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τις σπουδές του. Στα ΤΕΙ
είναι ακόµα µεγαλύτερο αυτό το ποσοστό. 

Μιλήσατε, επίσης, κυρία Υπουργέ, για ένα αδιάβλητο σύ-
στηµα. Κοιτάξτε, το αδιάβλητο σύστηµα δεν σηµαίνει ότι είναι
και δίκαιο. Εδώ µιλάµε για τα παιδιά εκείνα, που τα περισσότερα
εξ αυτών -θα το ξαναπώ για τρίτη φορά- αν δεν πάρουν τη µε-
τεγγραφή τους, δεν θα µπορούν να συνεχίσουν τις σπουδές
τους. Δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, επιβεβαιώνεται η τάση που υπάρχει –και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- µία πολιτική που θέλει τελικά οι σπουδές κάθε
ανθρώπου να είναι ανάλογες µε την τσέπη τη δική του και της οι-
κογένειάς του. 

Επαναλαµβάνουµε και ζητάµε ξανά να µη χαθεί το εξάµηνο για
κανέναν από αυτούς τους φοιτητές και, βεβαίως, να ικανοποι-
ηθούν εκείνες οι αιτήσεις, οι οποίες µε βάση τον νόµο θα ικανο-
ποιούνταν, γιατί οι όροι και οι προϋποθέσεις ήρθαν να προστε-
θούν µετά τον νόµο, ακριβώς για να αφήσουν απ’ έξω αυτά τα
παιδιά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Καταλαβαίνω
πολύ περισσότερο –πιστέψτε µε- και από εσάς το τεράστιο κοι-
νωνικό πρόβληµα, γιατί το ζω κάθε µέρα. Από τον Οκτώβριο δεν
κάνουµε τίποτα άλλο από το να προσπαθούµε να αµβλύνουµε τα
όρια του νόµου και αυτό που έχει αποφασίσει το Συµβούλιο της
Επικρατείας, επικαλούµενο το άρθρο 16. Και ξέρετε τι σηµαίνει
για τη δηµόσια παιδεία το άρθρο 16. 

Ένα πράγµα που µε ενοχλεί, κύριε συνάδελφε, είναι το να
φθάνετε από ένα πραγµατικό πρόβληµα στο αν εµείς θέλουµε
να κάνουµε τη δηµόσια παιδεία κάτι άλλο και µόνο γι’ αυτούς που
έχουν λεφτά. 

Εµείς θα φέρουµε ρύθµιση εδώ στη Βουλή, για να αµβλύνουµε
τα όρια του νόµου και θέλω να δω τι θα κάνετε. Γιατί εµείς το
ζούµε το πρόβληµα και, βεβαίως, καταλαβαίνουµε ότι σε έναν
φοιτητή, ο οποίος έχει έξι και επτά µόρια, το τµήµα του ΤΕΙ της
Αθήνας ή του Πανεπιστηµίου της Αθήνας δεν του το επιτρέπει
µε τίποτα, γιατί του τριπλασιάζει τον αριθµό και έχει περιορι-
σµένα εργαστήρια ή αµφιθέατρα. Γιατί όταν τριπλασιάζεται ο
αριθµός, είναι αυτό το πρόβληµα. 

Και προσπαθούµε να βρούµε έναν τρόπο να είµαστε σύννοµοι,
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να µην παραβιάζουµε το άρθρο 16, γιατί είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό και το οποίο έχει επικαλεστεί το Συµβούλιο της Επικρατείας,
και να πάρουµε όσο το δυνατόν περισσότερο κόσµο. Αυτό προ-
σπαθούµε να κάνουµε αυτές τις ηµέρες. Μη µου λέτε, λοιπόν,
ότι µε αυτό τον τρόπο αποκλείουµε φοιτητές. Ίσα ίσα αυτό προ-
σπαθούµε να κάνουµε. 

Στις κατ’ εξαίρεση µετεγγραφές, που πάει ένας πολύ µεγάλο
όγκος ανθρώπων που έχουν αιτηθεί µε τον ηλεκτρονικό τρόπο,
εκεί θα ιδωθούν τα πράγµατα -νοµίζω- µε πάρα πολύ ελαστικό
τρόπο και µε τη ρύθµιση που θα κάνουµε για να αµβλύνουµε τα
όρια.

Όσο για το εξάµηνο, δεν χάνεται για κανέναν φοιτητή, για τον
απλό λόγο ότι µπορεί να δώσει την εξεταστική. Και να σηµειώσω
παρενθετικά ότι πρώτη φορά βγήκαν τα αποτελέσµατα των µε-
τεγγραφών τόσο νωρίς. Καθυστερούσαν πολύ περισσότερο,
εκτός από την προηγούµενη χρονιά που όλοι πήγαν όπου ήθε-
λαν, µε την απόφαση που είχε πάρει ο κ. Λοβέρδος. Είναι η πρώ-
τη χρονιά, λοιπόν, που βγαίνουν τόσο γρήγορα. Δεν χάνει κανείς
το εξάµηνό του. Δίνει εξεταστική στο πανεπιστήµιο που είναι. 

Έχετε δίκιο ότι πέφτουν οι µετεγγραφές και πρέπει να αλλάξει
ο νόµος και να γίνεται γρήγορα. Αυτό θα γίνει από του χρόνου,
γιατί θα έχουµε ηλεκτρονική συµπλήρωση όλων των στοιχείων
ευθύς εξαρχής, µε το που εγγράφεται ένας φοιτητής. Αλλά προ-
σπαθούµε να θεραπεύσουµε το ζήτηµα και να πάρουµε όσο το
δυνατόν περισσότερους φοιτητές µάς επιτρέπει ο ήδη υπάρχων
νόµος και το Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Σειρά έχει η τέταρτη µε αριθµό 405/18-1-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς
τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης και Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
προβληµάτων των εργαζοµένων στην καθαριότητα των νοσοκο-
µείων της Θεσσαλονίκης. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γεώργιος
Κατρούγκαλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρδαλής για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τώρα έχουµε πλούσια εµπειρία όλοι µας από

αυτή τη µορφή ιδιωτικοποίησης τοµέων και υπηρεσιών, τόσο στα
νοσοκοµεία όσο και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Δεν θα ανα-
φερθώ γενικότερα στα προβλήµατα που αυτή προκάλεσε στους
εργαζόµενους, την εργασιακή ζούγκλα, τις µειώσεις µισθών και
άλλα.

Πρόσφατα, όµως, προέκυψε ένα πρόβληµα σε όλη αυτή την
ιστορία -και θα γίνω πιο συγκεκριµένος- το οποίο γνωρίζω από
τη Θεσσαλονίκη, αλλά πιθανά να συµβαίνει και σε άλλες περιο-
χές της χώρας. Από την αρχή του έτους λήγουν οι συµβάσεις
παραχώρησης αυτών των εργολαβιών σε συγκεκριµένους εργο-
λάβους και τα νοσοκοµεία δεν προκηρύσσουν τις ίδιες εργολα-
βίες, έναν συν έναν χρόνο –µακροπρόθεσµα δηλαδή- αλλά δύο-
τριών µηνών, διότι δεν είναι τα νοσοκοµεία προετοιµασµένα ή
δεν ξέρω για ποιον άλλον λόγο. Θα θέλαµε και επ’ αυτού µια πλη-
ροφόρηση.

Το ζήτηµα που προκύπτει είναι το εξής. Για δικούς της λόγους
–πιθανώς γιατί είναι µικρό το χρονικό διάστηµα, αλλά και για άλ-
λους λόγους- η συγκεκριµένη εργολαβία αποχωρεί και στη θέση
της έρχεται µια άλλη. Οι εργαζόµενοι εκβιάζονται, γιατί θέλουν
δουλειά, να υπογράψουν οικειοθελή αποχώρηση και, άρα, πάει
«περίπατο» η αποζηµίωση και ο καινούργιος εργολάβος για δύο
µε τρεις µήνες τούς παίρνει χωρίς κανένα δικαίωµα. Η προϋπη-
ρεσία που είχαν, για παράδειγµα, εργαζόµενοι που δούλευαν
δέκα χρόνια στον προηγούµενο εργολάβο πάει «περίπατο» και
αυτή και προσλαµβάνονται µε τον κατώτερο µισθό. Και, βεβαίως,
µπροστά τους έχουν και το πρόβληµα τι θα γίνει µετά από δύο
µήνες, που θα λήξει και αυτή η εργολαβία. 

Ερωτάµε, λοιπόν, συγκεκριµένα, τι θα κάνετε ώστε, όταν απο-
χωρεί ένας εργολάβος και τον διαδέχεται κάποιος άλλος, να αν-
τιµετωπιστεί το πρόβληµα, να µεταβιβάζονται, δηλαδή, οι εργα-
ζόµενοι στον επόµενο εργολάβο µε πλήρη δικαιώµατα, αυτά που
είχαν πριν αποχωρήσει ο προηγούµενος εργολάβος. Υπάρχει µια

πρόταση – να µην τη διαβάζω, δεν έχω χρόνο- για ένα προεδρικό
διάταγµα, το π.δ.178/2002.  

Θα θέλαµε η απάντηση να είναι συγκεκριµένη γύρω από αυτό
το ζήτηµα.

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κατρούγκαλε,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύ-
ριε συνάδελφε, για την ερώτηση.

Συµµεριζόµαστε την ανησυχία για το πρόβληµα. Ανάµεσα στις
ζούγκλες που έχουν δηµιουργηθεί στην αγορά εργασίας, η ζούγ-
κλα στον τοµέα της καθαριότητας είναι ίσως η πιο άγρια. Δεν το
λέω εγώ και εσείς. Το παράδειγµα της Κωνσταντίνας της Κού-
νεβα το δείχνει ανάγλυφα.

Εδώ έχουµε δύο θέµατα: τι θα κάνουµε για την καθαριότητα
εν όψει αυτής της ζούγκλας και το συγκεκριµένο πρόβληµα της
επιχείρησης που θέσατε. Για το πρώτο σας θυµίζω ότι, όπως δη-
λώσαµε και νοµοθετήσαµε σχετικά µε το άρθρο 49 του ν. 4325/
2015, πρόθεσή µας είναι, ακριβώς επειδή ξέρουµε ποια είναι η
πραγµατικότητα µε τα συνεργεία καθαρισµού και της υπεργολα-
βίες, να εξετάσουµε συνολικά το ζήτηµα της καθαριότητας. Τι
προέβλεπε αυτός ο νόµος; Προέβλεπε ότι µπορεί να συνάπτον-
ται συµβάσεις µε ιδιώτες, άρα να παρακάµψουµε τον µεσάζοντα
εργολάβο. 

Και είχα προσκαλέσει τα Σωµατεία των εργαζοµένων στην κα-
θαριότητα -και Σωµατεία που ξέρω ότι πρόσκεινται στον ιδεολο-
γικό χώρο τον δικό σας- να συζητήσουµε τον προγραµµατισµό
για το µέλλον, να δούµε ποιο κοµµάτι από τον καθαρισµό του δη-
µοσίου µπορεί να γίνει από τις «Κοιν.Σ.Επ.», τις κοινωνικές αυτές
εταιρείες καθαρισµού. Έχουµε θετικά παραδείγµατα. Το Γεωπο-
νικό Πανεπιστήµιο απασχολεί «Κοιν.Σ.Επ.» και έτσι έχουµε βγάλει
τον παράγοντα της εκµετάλλευσης από τη µέση. 

Ποιο κοµµάτι, µε βάση τη δαπάνη που έχουµε, µπορεί να γίνει
µόνιµο προσωπικό; Γιατί προφανώς σε απορριµµατοφόρα δεν
µπορεί παρά να υπάρχει µόνιµο προσωπικό. Είδαµε το δράµα
αυτό µε τον εργάτη που πέθανε αυτές τις µέρες. 

Εποµένως στο επίπεδο το γενικότερο αυτό που πρέπει να γίνει
είναι ένας συνολικός προγραµµατισµός, πράγµατι, για να µην
έχουµε συµβάσεις καθαρισµού τέτοιες που οδηγούν στην εργα-
σιακή ζούγκλα που περιγράφετε.

Για τη συγκεκριµένη περίπτωση αυτό που προτείνετε, το
π.δ.178, νοµικά δεν είναι εφαρµόσιµο. Τι προβλέπει αυτό το διά-
ταγµα, µεταφέροντας µία οδηγία; Προβλέπει ότι όταν αλλάζει η
ιδιοκτησία µιας επιχείρησης δεν απολύεται το προσωπικό, αλλά
εξακολουθεί να έχει τα ίδια δικαιώµατα κατ’ αρχάς µε αυτά που
είχε πριν από τη µεταβίβαση. Εδώ δεν έχουµε µεταβίβαση µιας
επιχείρησης, µιας βιοµηχανίας σε νέο ιδιοκτήτη, έχουµε διακοπή
µιας σύµβασης παροχής υπηρεσιών. 

Αυτό που προτείνω, γιατί απ’ ό,τι κατάλαβα είναι αντικείµενο
εκβιασµού οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι, είναι να κάνουµε µία
τριµερή στο Υπουργείο Εργασίας, να ζητήσει το Σωµατείο εκεί
την παρέµβασή µας, ούτως ώστε να δείξουµε στην επιχείρηση
που αποχώρησε ότι δεν µπορεί να εκβιάζει τους εργαζόµενους,
αν έτσι γίνεται, να αποχωρήσουν χωρίς αποζηµίωση. Κάτι τέτοιο
προφανώς δεν είναι νόµιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βαρδαλή, έχε-
τε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όχι απ’ ό,τι κατά-
λαβα, αλλά φαίνεται πως είναι σίγουρο ότι το πρόβληµα µε αυτά
που λέτε, την τήρηση των νόµων, που ήδη υπάρχουν, δεν πρό-
κειται να λυθεί. Γιατί; Ο εκβιασµός δεν γίνεται άµεσα. Η επιχεί-
ρηση φεύγει από τα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης, µπορεί να
έχει όµως άλλες εργολαβίες σε διάφορους νοµούς της χώρας.
Λέει στους εργαζόµενους «θέλετε να πάτε στην Κοµοτηνή;».
Ποια εργάτρια µε 600 ευρώ θα πάει στην Κοµοτηνή να δουλέψει
στην ίδια επιχείρηση; Και έτσι καθίσταται άµεσος πλέον ο εκβια-
σµός. Άρα εδώ χρειάζεται αντιµετώπιση νοµοθετική. Λέω για το
συγκεκριµένο.

Εσείς µου αναφέρατε τώρα, πέρα από τη συµπάθεια, ότι πρέ-
πει να αντιµετωπίσουµε και τα λοιπά, ότι πρέπει να δούµε και το
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γενικότερο πρόβληµα. Βεβαίως πρέπει να δούµε το γενικότερο
πρόβληµα. Όµως, για να λύσουµε το γενικότερο πρόβληµα, πρέ-
πει να βρούµε την αιτία η οποία δηµιουργεί το πρόβληµα. Και
εδώ έχετε ευθύνες, γιατί συνεχίζετε µια πολιτική που, βεβαίως,
χαράχθηκε, υλοποιήθηκε από προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά
συνεχίζετε από εκεί που την άφησαν οι προηγούµενοι. 

Για παράδειγµα, το πρόβληµα στη συγκεκριµένη περίπτωση
προκύπτει από την ιδιωτικοποίηση τοµέων και υπηρεσιών στο δη-
µόσιο. Τι θα γίνει µε αυτό; Θα σταµατήσει η ιδιωτικοποίηση, ναι
ή όχι, αν θέλουµε να αντιµετωπίσουµε γενικότερα το πρόβληµα
και να έχουν οι εργαζόµενοι -αν θέλουνε- µόνιµη και σταθερή
δουλειά µε πλήρη δικαιώµατα; Και τι µου λέτε ως απάντηση; Μου
λέτε: «Ναι, κοιτάξτε να δείτε, αλλά εµείς σκεφτόµαστε να το αν-
τιµετωπίσουµε µέσω των «Κοιν.Σ.Επ.». Γιατί; Γιατί να µην είναι
στο δηµόσιο και το νοσοκοµείο να έχει την ευθύνη για την καθα-
ριότητα των χώρων του; Ποιο είναι το πρόβληµα; Μόνο και µόνο
να φύγει ο µεσάζοντας από τη µέση; 

Μα, το πρόβληµα είναι από το σύνολο της πολιτικής που ακο-
λουθείτε, γιατί θέλετε να µειώσετε το κόστος -το κόστος για την
υγεία- γι’ αυτό χρησιµοποιείτε τέτοιες µορφές. Και, άρα, θα δί-
νετε συγκεκριµένα χρήµατα σε αυτές τις συνεταιριστικές επιχει-
ρήσεις που, εν πάση περιπτώσει, θα είναι των εργαζοµένων. Θα
φυτοζωούν οι εργαζόµενοι µε αυτά που θα τους δίνετε.

Άρα δεν πρόκειται να λυθεί το πρόβληµα και σε µια πορεία,
επειδή ζούµε σε µία ανταγωνιστική κοινωνία, αυτή που όλοι γνω-
ρίζουµε, ο εργολάβος µπορεί να “χτυπήσει” αυτή την εργολαβία
ακόµη πιο φθηνά και από τις «Κοιν.Σ.Επ.». Σε κάθε περίπτωση,
αυτός που θα είναι ο χαµένος -παρά το ότι πανηγυρίζετε όλοι
σας και οι προηγούµενες κυβερνήσεις ότι µειώνουµε το κόστος
για την υγεία, δήθεν ότι βγάζουµε από τη µέση τα σκάνδαλα-
αυτός που τελικά πληρώνει το µάρµαρο είναι ο εργαζόµενος: και
µε χειρότερο µισθό και µε εργασιακές σχέσεις ζούγκλας και µε
συντάξεις ζούγκλας και τα πάντα. Γιατί δεν µπορεί να γίνει και
διαφορετικά στο σύστηµα που ζούµε.

Άρα, αν όντως θέλετε –όπως λέτε- να αντιµετωπίσετε το πρό-
βληµα, νοµίζουµε ότι πρέπει να κινηθείτε σε αυτή τη λογική, να
σταµατήσουν πλέον οι ιδιωτικοποιήσεις των τοµέων και των υπη-
ρεσιών του δηµοσίου. Αυτή είναι η άποψή µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ακριβώς επειδή
ξέρουµε ότι η υφιστάµενη νοµοθεσία, που κληρονοµήσαµε, είναι
προς την κατεύθυνση που λέτε, γι’ αυτό κάνουµε τις πρώτες πα-
ρεµβάσεις, γι’ αυτό κάναµε τον ν. 4325.

Οι «Κοιν.Σ.Επ.» είναι µια λύση. Εµείς δεν µειώνουµε τη δαπάνη
για την υγεία. Για πρώτη φορά σε αυτό τον προϋπολογισµό προ-
βλέπουµε µια µικρή αύξηση. Θέλουµε να µεγαλώσει αυτό το κοµ-
µάτι που πηγαίνει στον κοινωνικό προϋπολογισµό.

Από την άλλη µεριά, η διαχείριση της κατάστασης, που κλη-
ρονοµήσαµε, µας υποχρεώνει, στο πλαίσιο της δαπάνης που
έχουµε, να κοιτάξουµε τι θα γίνει µε την καθαριότητα. Αυτό που
σας είπα νοµίζω ότι είναι προφανές. Υπάρχουν ορισµένες θέσεις
στην καθαριότητα που πρέπει να είναι µόνιµες. Αυτό που προ-
τείνουµε είναι µια ειδική γνώση του αντικειµένου. Όπως είναι η
απασχόληση στο απορριµµατοφόρο, που προϋποθέτει συγκε-
κριµένες δεξιότητες, έτσι και η διαχείριση των επικίνδυνων απο-
βλήτων, που από τα πράγµατα παράγει ένα νοσοκοµείο, χρειά-
ζεται ειδική γνώση. Σε άλλους τοµείς µπορεί να υπάρχει ενδεχο-
µένως µη µόνιµο προσωπικό. Αυτό είπα ότι ήταν η ουσία της πρό-
τασής µας, να καθίσουµε να δούµε µε τους εργαζόµενους σε
κάθε χώρο και τα Σωµατεία πώς διαµορφώνονται αυτοί οι επάλ-
ληλοι κύκλοι και αναλόγως να πάµε.

Ως προς το συγκεκριµένο θέµα τώρα, δεν θα µπορούσε να
λυθεί ακόµη και µε µόνιµο προσωπικό, γιατί ξέρετε ότι για τις
διαδικασίες του ΑΣΕΠ θα πέρναγε παραπάνω από ένας χρόνος
για να προσληφθούν, εάν υποτεθεί ότι χρειάζονταν µόνιµο προ-
σωπικό στο νοσοκοµείο.

Εποµένως αυτό που πρέπει να δούµε είναι να αξιοποιηθεί η
δυνατότητα του ν. 4325/2015 που δίνει τη διακριτική ευχέρεια

στα όργανα των δηµόσιων αρχών και των νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου να προσλάβουν ιδιώτες απευθείας αντί να πάνε
σε εργοδότες, µε την προϋπόθεση να έχουν δουλέψει σε συνερ-
γεία καθαρισµού. Άρα, ενδεχοµένως, µια λύση, που θα πρέπει
να διερευνήσετε στο σωµατείο, εάν υπάρχει ή όποιος εκπροσω-
πεί τους συγκεκριµένους εργαζόµενους µαζί µε το νοσοκοµείο,
είναι µήπως µπορεί να αξιοποιηθεί αυτή η διάταξη του ν. 4325/
2015, ώστε να συναφθούν ατοµικές συµβάσεις µε εργαζόµενους
σε αυτό το συνεργείο, όχι µέσω του µεσάζοντα, αλλά απευθείας
ιδιωτικές συµβάσεις. Αυτό προβλέπει το άρθρο 49 του ν.
4325/2015. Και αν το Υπουργείο µπορεί να βοηθήσει, είµαστε στη
διάθεσή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό για την παρουσία του.

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
την Τρίτη 26η Ιανουαρίου 2016 και ώρα 18.30’ θα διεξαχθεί προ
ηµερησίας διατάξεως συζήτηση µε πρωτοβουλία του Πρωθυ-
πουργού κ. Αλέξη Τσίπρα σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων, σχε-
τικά µε τη µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού συστήµατος της
χώρας.

Να ανακοινώσω επίσης ότι δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιό-
τητας η πέµπτη µε αριθµό 396/15-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την υλοτόµηση συστάδων
του δάσους Αγίων Θεοδώρων στη Ραψάνη Λάρισας.

Επίσης δεν θα συζητηθεί, µετά από συνεννόηση της Βουλευ-
τού µε τον αρµόδιο Υπουργό, η όγδοη µε αριθµό 379/12-1-2016
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νίνας Κασιµάτη
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε την παραχώρηση χρήσης τµήµατος του
καταστήµατος Κράτησης Γυναικών στον Δήµο Κορυδαλλού.

Τέλος, προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό
1538/30-11-2015 ερώτησης του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε
τους απλήρωτους παραγωγούς οινοστάφυλων της Περιφερει-
ακής Ενότητας Ηρακλείου Κρήτης.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Μάρκος Μπόλαρης.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα της απλήρωτης παραγωγής οι-

νοσταφύλων από εταιρείες οινοποίησης και ενώσεις παραµένει
οξυµµένο. Και έρχεται να προστεθεί στη συρρίκνωση του εισο-
δήµατος των αγροτών, στην άγρια φορολογία, στο υψηλό κό-
στος παραγωγής, στη δραµατική αύξηση του ΦΠΑ και των ασφα-
λιστικών εισφορών, στη µη καταβολή των βασικών ενισχύσεων,
στον πρόσθετο φόρο στο κρασί και βέβαια µε την αναθεώρηση
της Κοινής Οργάνωσης Αγοράς Οπωροκηπευτικών. 

Το βασικό ερώτηµα που τίθεται είναι: Πώς θα ζήσουν αυτοί οι
φτωχοί αγρότες; Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η Περιφερειακή Ενό-
τητα Ηρακλείου παραδοσιακά στηριζόταν στην αµπελοκαλλιέρ-
γεια µε βασική ποικιλία τη σουλτανίνα. Μάλιστα, αποτελούσε
ένδειξη πλούτου και ολόκληρες γενιές µεγάλωσαν, σπούδασαν
αποκλειστικά από την παραγωγή της σταφίδας.

Οι παραγωγοί -κυρίως οι  µικροί παραγωγοί- αναγκαστικά
έχουν στραφεί στην οινοποίηση και στην απόσταξη τσικουδιάς
αποκλειστικά για ιδία χρήση των ανθρώπων της υπαίθρου, ως
αποτέλεσµα του πλήγµατος που έχει δεχθεί η σταφίδα από την
Κοινή Αγροτική Πολιτική και τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Τώρα, βέβαια, χτυπιούνται και τα δύο µε βάση την
Κοινή Αγροτική Πολιτική, τις µνηµονιακές δεσµεύσεις, τις απαι-
τήσεις των οινοβιοµηχάνων, επιδιώκοντας µάλιστα οι τελευταίοι
τη µονοπώληση διαχείρισης όλου του αµπελουργοοινοποιητικού
τοµέα.

Με την οινοποίηση οι παραγωγοί διασφάλιζαν ένα συµπληρω-
µατικό εισόδηµα από την πώληση της σουλτανίνας που δεν
απορροφούσε η σταφιδοποίησή της. Τώρα είναι έρµαια των ανω-
νύµων εταιρειών. Οι ιδιωτικές εταιρείες και οι αγροτικές ενώσεις
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ξέρετε πολύ καλά ότι παίρνουν µια πολύ φθηνή πρώτη ύλη, δη-
λαδή το σταφύλι, σε εξευτελιστικές τιµές, µιλάµε για 18 έως 35
λεπτά, ή απειλούν ότι δεν θα πάρουν την πρώτη ύλη από τους
παραγωγούς, αλλά θα κάνουν εισαγωγή σταφυλοχυµού από το
εξωτερικό. Και µε αυτό τον τρόπο πετυχαίνουν επίσης εξευτελι-
στικές τιµές. 

Και στις δύο περιπτώσεις, όµως, υπάρχει εκβιασµός. Έχουν,
λοιπόν, να αντιµετωπίσουν αυτό το πρόβληµα οι µικροί παραγω-
γοί. Μιλάµε τώρα για ποσά της τάξεως των 1.000 έως 10.000
ευρώ ανά παραγωγό. Οι ιδιώτες έµποροι οινοσταφύλων και οι
ενώσεις παραπέµπουν στο απροσδιόριστο µέλλον την πληρωµή
της φετινής παραγωγής και οι περισσότεροι από αυτούς έχουν
απλήρωτη και την περσινή παραγωγή. Μάλιστα, έχουµε πολύ
συγκεκριµένες καταγγελίες γύρω από αυτά. 

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι οι µικροµεσαίοι παραγωγοί οινοστα-
φύλων είναι τελείως εκτεθειµένοι σε αυτούς τους εκβιασµούς οι-
νοποιών και ενώσεων ανωνύµων εταιρειών, σας ρωτάµε, λοιπόν,
ποια άµεσα µέτρα και ποιες αποφάσεις θα πάρετε προκειµένου
οι αµπελουργοί άµεσα και χωρίς προϋποθέσεις να πληρωθούν
για την περσινή και τη φετινή συγκοµιδή τους. Και ζητούµε, κατά
δεύτερον, το εισόδηµα των παραγωγών οινοστάφυλων να προ-
στατεύεται αποκλειστικά, αποτελεσµατικά µε την εξασφάλιση
τιµών που να ανταποκρίνονται στο κόστος παραγωγής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπόλαρη, έχε-

τε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε
εισαγωγικά και προτού να απαντήσω, να πω δύο σκέψεις, γιατί
είναι σαφές πως το Σύνταγµα της χώρας και οι νόµοι της χώρας
κατοχυρώνουν και προστατεύουν θεσµικά δικαιώµατα των Ελλή-
νων πολιτών και των συσσωµατώσεών τους.

Μέσα σε αυτά είναι οι κινητοποιήσεις των κοινωνικών οµάδων,
των οργανώσεων, των συνδικάτων, των πολιτών. Το Σύνταγµα
προβλέπει αυτές τις κινητοποιήσεις, γιατί πρέπει να προστατευ-
τούν τα δικαιώµατα, πρέπει να εκφραστούν αντιθέσεις, πρέπει
να κατατεθούν επιχειρήµατα, πρέπει να γίνει διάλογος, πρέπει
να λειτουργήσει η δηµοκρατία.

*Εννοείται ότι τα δηµοκρατικά και συνταγµατικά δικαιώµατα
των πολιτών ασκούνται και ενεργούνται µέσα σε ένα δηµοκρα-
τικό πλαίσιο, δηλαδή µε σεβασµό στους νόµους, στο Σύνταγµα,
στους δηµοκρατικούς θεσµούς. Όταν εκφεύγουν από τη συνταγ-
µατική, τη νόµιµη, τη δηµοκρατική λειτουργία, τότε αυτοί οι
οποίοι τους µεταχειρίζονται εκτίθενται και δεν χρειάζεται να σχο-
λιάσω περισσότερο, γιατί ο κάθε ένας µας και ως πολίτης και ως
πολιτικός και ως συσσωµάτωση και ως πολιτικό σύστηµα, κρινό-
µαστε και από τους στόχους τους οποίους θέτουµε και από τη
στρατηγική την οποία ασκούµε και από την πολιτική βούληση την
οποία εκδηλώνουµε και από τα µέσα τα οποία επιλέγουµε.   

Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση που κά-
νατε. Είναι κρίσιµη. Θα επιµείνω να σας πω αρχικά και θα πω ανα-
λυτικά στη συνέχεια, στη δευτερολογία µου, ότι το ζήτηµα το
οποίο θέτετε είναι γνωστό και καταγεγραµµένο. Για την αντιµε-
τώπισή του υπάρχουν τέσσερα σηµεία από πλευράς κράτους και
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το ένα είναι το Πρόγραµµα Αναδιάρθρωσης και Μεταποίησης
των Οινοποιήσιµων Ποικιλιών Αµπέλου. Είναι ένα πρόγραµµα το
οποίο ήταν στο προηγούµενο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανασυγ-
κρότησης και θα συνεχίσει και στο επόµενο, σε αυτό το οποίο
ξεκινά το ’14 – ’20. Σε αυτό το πρόγραµµα, για το 2015 δόθηκε
περίπου 1 εκατοµµύριο ευρώ σε εκατόν ογδόντα αµπελουργούς,
το οποίο είχε στόχευση να τους βοηθήσει. Θα αναφερθώ αναλυ-
τικά στη συνέχεια.

Πριν από ένα µήνα ακριβώς εκδόθηκε µια υπουργική από-
φαση, η οποία δίνει τη δυνατότητα για νέες άδειες φύτευσης αµ-
πέλου οινοποιήσιµων σταφυλιών. Η έκταση είναι τριάντα µία
χιλιάδες στρέµµατα, δηλαδή περίπου το 1% του εθνικού αµπε-
λώνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, µε την

άδειά σας. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επιλέξατε στη

συγκεκριµένη ερώτηση σε ένα ειδικό θέµα, να κάνετε αναφορές
για τους αγώνες των αγροτών, οι οποίοι είναι απόλυτα δίκαιοι ως
αποτέλεσµα και της δικής σας πολιτικής που αποτελεί οδοστρω-
τήρα, προκειµένου να υλοποιήσετε την πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, των βιοµηχάνων, των µονοπωλιακών οµίλων για την κα-
πιταλιστικοποίηση της αγροτικής παραγωγής και καλά κάνουν οι
αγρότες και κατεβαίνουν στον δρόµο, καλά κάνουν και έχουν τα
µπλόκα. Αν εσείς τους απειλείτε περί νοµιµότητας, µε συγχω-
ρείτε, αλλά ό,τι έκαναν οι προηγούµενοι, ακριβώς τις ίδιες απει-
λές εκτοξεύετε απέναντι στους αγρότες. Αλλά θα το βρείτε από
τους ίδιους τους αγρότες.

Είναι δυνατόν να τους τριπλασιάζετε τις εισφορές στον ΟΓΑ,
να τους επιβάλλετε 26% φορολογία και 100% προκαταβολή, δη-
λαδή να τους βάζετε τη δαγκάνα στον λαιµό και να υπάρχει σιω-
πητήριο; Από πού προκύπτει αυτό;

Όχι µόνο δεν πρέπει να καµφθεί το αγωνιστικό φρόνηµα των
αγροτών αλλά αντιθέτως θα πρέπει να ενισχυθούν τα µπλόκα,
θα πρέπει να υπάρχει ξεσηκωµός του λαού και από τους εργάτες
και από τους αυτοαπασχολούµενους µε αυτό το αντιασφαλιστικό
νοµοσχέδιο και το σύνολο των µέτρων που φέρνετε και τους κα-
ταδικάζετε για µια ολόκληρη ζωή.

Αυτά τα οποία είπατε, όµως, που αφορούν υποτίθεται την ερώ-
τηση που σας έκανα, δεν την αφορούν ή µάλλον δεν την αφο-
ρούν άµεσα. Γνωρίζουµε ότι η Κυβέρνηση θα προχωρήσει σε
αυτό το πρόγραµµα αναδιάρθρωσης ποικιλιών, αλλά επιτρέψτε
µου να πω ότι αυτό το πρόγραµµα δεν αφορά τη συντριπτική
πλειοψηφία των µικροµεσαίων αγροτών. Ακόµα και αυτά τα
τριάντα ένα χιλιάδες στρέµµατα φύτευσης έχει ένα ενδιαφέρον
να δούµε κάτω από ποια κριτήρια και µε ποιες προϋποθέσεις θα
τα πάρουν ποιοι αγρότες. Ποιος είναι αυτός ο µικροµεσαίος πα-
ραγωγός; Με τι κίνητρα, µε τι κριτήρια θα ενταχθεί σε ένα τέτοιο
πρόγραµµα και πολύ δε περισσότερο όταν όλες οι προηγούµε-
νες αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, η Κοινή Οργάνωση Αγοράς έχει εκτοπίσει τη σουλτανίνα
ως βασική ποικιλία; Αν θέλετε, αυτή είναι η αιτία που έχει οδηγη-
θεί στην καταβαράθρωση η σταφιδοποίηση, άρα και οι παραγω-
γοί να οδηγηθούν στην οινοποίηση, µε ό,τι εκβιασµούς σηµαίνει
αυτό -που σας ανέφερα προηγουµένως.

Αλλά επιτρέψτε µου να σας πω, ότι όσον αφορά το συγκεκρι-
µένο πρόβληµα που σας ανέφερα, το ερώτηµα για την απλήρωτη
παραγωγή, υπάρχουν εταιρείες, η «CRETA OLYMPIAS»  για πα-
ράδειγµα, ανώνυµη εταιρεία που δραστηριοποιείται στο Ηρά-
κλειο, που χρωστάει τις παραγωγές στην πλειοψηφία των αµπε-
λουργών. Μάλιστα, φέτος η εταιρεία πλήρωσε χρέη σε παραγω-
γούς που την προµήθευαν σταφύλια αυτό το καλοκαίρι. Τους
υπόλοιπους παραγωγούς που δεν έδωσαν τα σταφύλια τους
φέτος, τους έχει ακόµα απλήρωτους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Προσέξτε. Χρωστάει σε παραγωγό 18000 ευρώ. Τέτοια ποσά
χρωστάνε όλες οι ενώσεις και οι ιδιώτες, από δύο έως πέντε χρό-
νια, σε χιλιάδες αγρότες. Η Ένωση Πεζών για παράδειγµα έχει
τρεις χιλιάδες µέλη. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, το µέγεθος και όχι
µόνο σταφύλια, οινοστάφυλα, ακόµα και λάδι. Ο Λυραράκης,
ιδιώτης οινοποιός, ξέρετε τι έλεγε στους παραγωγούς εκβια-
στικά; «Υπογράψτε ότι είστε σύµφωνοι να σας πληρώσω την πα-
ραγωγή το καλοκαίρι του 2006, διαφορετικά δεν την παίρνω». 

Η Ένωση Πεζών, χρωστάει στην πλειοψηφία των αγροτών πα-
ραγωγές τριών ετών. Το ίδιο ισχύει και για το λάδι, το ίδιο ισχύει
και µε την αµαρτωλή Ένωση Ηρακλείου µε τα αιµατοβαµµένα
εργατικά δυστυχήµατα, τις οικονοµικές αυθαιρεσίες, τις µειώσεις
µισθών και απολύσεων των εργαζοµένων, την υποθήκευση ακί-
νητης περιουσίας της ενωσης στην Τράπεζα Πειραιώς και µε το
µεγαλύτερο µέρος των παραγωγών να είναι χρεωµένοι αυτήν τη
στιγµή.

Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι είναι τόσο πολύ οξυµένο, που οι πο-
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λιτικές σας µε ό,τι αναδιαρθρώσεις και εντολές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης κάνετε, δεν πρόκειται να επιλύσουν το βασικό πρό-
βληµα, το οποίο είναι να µείνουν οι παραγωγοί -οι µικροί και οι
µεσαίοι- στο χωράφι τους και να µπορούν να ζήσουν την οικογέ-
νειά τους. 

Διαφορετικά, µε συγχωρείτε, αλλά αυτός ο κόσµος όχι απλώς
θα είναι στα µπλόκα αλλά θα πάρει αµπάριζα και τους προηγού-
µενους και εσάς και αυτό πραγµατικά πρέπει να πάρει, γιατί το
µέλλον δεν είναι απλά οι αναδιαρθρώσεις και αυτά που µας λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
πήραµε αµπάριζα τον χρόνο. Τελεία, σας παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πρέπει να πάρει στα χέρια του
και να διεκδικήσει µια δική του εξουσία, όπου τα κοινωνικοποι-
ηµένα µέσα παραγωγής θα είναι προϋπόθεση για την αγροτική
ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου, όπως επίσης
και είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Αµερικανικό Κολλέγιο. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση έχει
καλωσορίσει τις κινητοποιήσεις και επισηµαίνει ότι είναι συνταγ-
µατικό δικαίωµα και ζητά και προτάσεις και διάλογο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θέσατε όρο νοµιµότητας. Απα-
ράδεκτο! Όριο νοµιµότητας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
ακουστήκατε. Σας παρακαλώ.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Οι κινητοποιήσεις, κύριε συνάδελφε,
είναι µέσο αγώνα. Δεν είναι αυτοσκοπός. Οι κινητοποιήσεις,
έχουν σκοπό να λυθούν υπαρκτά πολιτικά, κοινωνικά, οικονοµικά
ζητήµατα κι αυτά τα ζητήµατα λύνονται στο πλαίσιο της δηµο-
κρατίας, µε διάλογο.

Κύριε συνάδελφε, το πρόγραµµα αναδιάρθρωσης και µετα-
τροπής των οινοποιήσιµων ποικιλιών αµπέλου, που είναι στο ευ-
ρωπαϊκό πρόγραµµα, έχει στόχο την αύξηση ανταγωνιστικό-
τητας, την ποιοτική αναβάθµιση, την εγκατάσταση ποικιλιών αµ-
πέλου, που είναι ανταγωνιστικά στη διεθνή αγορά και την εισα-
γωγή σύγχρονων καλλιεργητικών µεθόδων, για τη στήριξη του
αµπελουργού. 

Το πρόγραµµα, λοιπόν, αυτό καλύπτει αναφύτευση παλαιών
αµπελώνων, φύτευση νέων, επανεµβολιασµό σε υπάρχοντες και
βελτίωση τεχνικών. Ποια είναι τα εργαλεία; Κάνατε περιγραφή
του προβλήµατος. Η πρόταση ποια είναι; Η πρόταση είναι πως
δίδεται ένα καινούργιο εργαλείο, το οποίο χρηµατοδοτείται από
το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανασυγκρότησης και αυτό είναι η συγ-
κρότηση οµάδων παραγωγών από τους αµπελουργούς. 

Επισηµαίνουµε ότι υπάρχει ζήτηµα µε τον ιδιωτικό τοµέα και
διαπιστώνουµε δυσλειτουργία σε οργανώσεις. Θα ήθελα να σας
πω πως εγώ δεν µπορώ να παρέµβω στους ιδιώτες. Για τους
ιδιώτες, οι διαφορές, κύριε συνάδελφε –και θα µιλάµε θεσµικά-
λύνονται αλλού. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι η «ιερή αγελάδα».
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Δεν θέλετε να ακούσετε την απάν-
τηση;

Εδώ ψηφίζουµε νόµους και οργανώνουµε το κράτος. Η πρό-
ταση, λοιπόν, που υπάρχει είναι οι παραγωγοί να οργανωθούν
σε οµάδες παραγωγών. Υπάρχει το θεσµικό πλαίσιο και η χρη-
µατοδότηση των οµάδων παραγωγών για την επόµενη πενταετία.
Αυτή η στόχευση έχει δυνατότητα να υπάρξει συγκέντρωση µε-
γαλύτερων ποσοτήτων, άρα δυνατότητα διαπραγµάτευσης, άρα
δυνατότητα καθετοποίησης από το αµπέλι µέχρι το ράφι, µε το
καλό ανταγωνιστικό κρασί.

Δίνει, επίσης, τη δυνατότητα χρήσης φιλοπεριβαλλοντικών µε-
θόδων, αξιοποίησης των υπολοίπων της οινοποίησης, να υπάρ-
χουν εξαγωγές, τεράστια πλεονεκτήµατα µε υποστήριξη, µε
χρηµατοδότηση. Αυτή είναι η πρόταση την οποία κάνουµε στους
αµπελουργούς της χώρας σήµερα. Αυτή είναι η προοπτική, η
οποία ανοίγεται για την επόµενη πενταετία. 

Βέβαια, θα πρέπει να σας πω ότι στο ίδιο πλαίσιο, µόνο την τε-
λευταία χρονιά δόθηκαν χρήµατα για την προώθηση του ελληνι-
κού κρασιού, ενός εξαιρετικά ποιοτικού προϊόντος µε τεράστιες
δυνατότητες ανταγωνισµού, για να βγει στις διεθνείς αγορές µε
προγράµµατα προώθησης και προβολής του ελληνικού ποιοτι-
κού κρασιού. Γι’ αυτά τα προγράµµατα τα οποία τα χρησιµοποί-
ησαν και ιδιώτες και οργανώσεις παραγωγών αλλά και η Διε-
παγγελµατική Εθνική Οργάνωση Αµπέλου και Οίνου, δόθηκαν
περίπου 6,5 εκατοµµύρια ευρώ. Νοµίζω ότι υπάρχει ένα πλαίσιο. 

Υπολογίστε και αυτό το οποίο σας είπα εισαγωγικά ότι µε από-
φαση η οποία υπεγράφη στις 18 Δεκεµβρίου, δίνουµε δυνατό-
τητα σε νέους ανθρώπους να µπουν στην οινοποίηση µε περίπου
τριάντα ένα χιλιάδες καινούργια στρέµµατα αµπέλου, για να
δείτε ότι ο κλάδος της αµπελουργίας, της οινοποιίας, είναι κλά-
δος ο οποίος και τεράστιες δυνατότητες έχει και προοπτικές µε-
γάλες έχει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Στο σηµείο αυτό διακόπτουµε τη συνεδρίαση µέχρι τις 13.00’.

Θα αρχίσουµε µε την οµιλία του Προέδρου της Βουλής των Αν-
τιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκη Οµήρου
και θα συνεχίσουµε µε τη συζήτηση και λήψη απόφασης για τις
αιτήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Δηµητρίου
Εµµανουηλίδη και Ηλία Παναγιώταρου.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίζεται η συνε-
δρίαση. 

Σας παρακαλώ, συνάδελφοι, αν έχετε την καλοσύνη, καθίστε
για να αρχίσουµε. 

Σε πολύ λίγα δευτερόλεπτα θα έρθει στην Αίθουσα για να
απευθυνθεί προς το Σώµα ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκης Οµήρου. 

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα συνοδευόµενος
από τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, ο Πρόεδρος της
Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαν-
νάκης Οµήρου)

(Όρθιοι οι Βουλευτές χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

1) Οµιλία του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων της
Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκη Οµήρου.

2) Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62
του Συντάγµατος και 83 του Κανονισµού της Βουλής για τις αι-
τήσεις άρσης της ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Δηµητρίου Εµ-
µανουηλίδη και Ηλία Παναγιώταρου.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι στη σηµερινή συνεδρίαση θα πα-
ραστεί και θα απευθυνθεί προς το Σώµα ο Πρόεδρος της Βουλής
των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκης
Οµήρου.

Πριν από λίγο καιρό µάς είχε κάνει την τιµή η Βουλή των Αντι-
προσώπων της Κύπρου, να απευθυνθώ εκ µέρους σας στη
Βουλή και εις ανταπόδοση -και όχι µόνο- αυτής της άµεσης επα-
φής µε την κυπριακή Βουλή, έχουµε την µεγάλη τιµή και ευχαρί-
στηση να έχουµε υποδεχθεί αυτές τις ηµέρες την αντιπροσωπεία
της κυπριακής Βουλής, όπως επίσης και αντιπροσωπεία από την
Επιτροπή Άµυνας της Κυπριακής Βουλής. Επίσης, ήταν εδώ ο
Υπουργός Άµυνας, έγιναν συζητήσεις µε τον Υπουργό Εξωτερι-
κών και βέβαια µε την πολιτειακή ηγεσία, σε µια πολύ κρίσιµη
φάση και των συζητήσεων για το Κυπριακό.

Σαράντα δύο χρόνια, λοιπόν, µετά το χουντικό πραξικόπηµα
και ιδιαίτερα την εισβολή στην Κύπρο και µεσούσης της περιό-
δου αυτών των συζητήσεων, έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να
ακούσουµε διά ζώσης τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώ-
πων της Κυπριακής Δηµοκρατίας και να εκφράσουµε την αλλη-
λέγγυα στάση µας από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.

Κύριε Οµήρου, έχετε τον λόγο.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα)

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΟΜΗΡΟΥ (Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής των Ελλήνων, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αποτελεί για
εµένα ιδιαίτερη τιµή και ξεχωριστό προνόµιο, να απευθύνοµαι
στη Βουλή των Ελλήνων. Σας απευθύνω θερµό χαιρετισµό αγά-
πης, τιµής και βαθιάς εκτίµησης. Η παρουσία µου εδώ, ανταπο-
δοτική της δικής σας, κύριε Πρόεδρε, ενώπιον της Βουλής των
Αντιπροσώπων, αποτελεί συνέχεια µια µακράς παράδοσης αρ-
ραγούς και αγαστής συνεργασίας στο ανώτατο πολιτειακό επί-
πεδο, περιλαµβανοµένου του κοινοβουλευτικού.

Κύριε Πρόεδρε, η παρουσία µου εδώ στον ναό της δηµοκρατίας,
στη Βουλή των Ελλήνων, σε καιρούς δοκιµασίας για τον Ελληνι-
σµό, έχει πολλές διαστάσεις και περισσότερους συµβολισµούς.

Έρχοµαι από την Κύπρο τη θαλασσοφίλητη, της Αφροδίτης
και του χαλκού, τη δεύτερη και οριστική πατρίδα, ύστερα από
τον Τρωικό πόλεµο, για τον Τεύκρο από τη Σαλαµίνα, τον Αγα-
πήνορα από την Τεγέα και τον Πράξανδρο από την Σπάρτη, τους
οικιστές της κυπριακής Σαλαµίνας, της Πάφου και της Λαπήθου.

Τη γενέτειρα του Ευαγόρα, του Ονήσιλου και του στωικού φι-
λόσοφου Ζήνωνα του Κιτιέα. Την Κύπρο του Αποστόλου Ανδρέα,
της Παναγίας του Κύκκου και των βυζαντινών ακριτών. Την
Κύπρο µε τις µεσαιωνικές «υπέρογκες αρχιτεκτονικές» των Ευ-
ρωπαίων κατακτητών, το σταυροδρόµι όπου συναντιούνται εδώ
και αιώνες φυλές, πολιτισµοί, θρησκείες και ιδέες. Τη «µεγαλό-
νησο» του νεοελληνικού αλυτρωτισµού, τον τόπο όπου έγινε η
τελευταία επανάσταση της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας, ο
αγώνας της ΕΟΚΑ, µε ήρωες όπως ο Γρηγόρης Αυξεντίου, ο Κυ-
ριάκος Μάτσης και ο Μιχαήλ Καραολής. Ένας άνισος αγώνας το
1955-1959, απέναντι σε µια αποικιακή αυτοκρατορία, που κατά-
φερε να συνενώσει για πρώτη φορά, ύστερα από την τραυµατική
δεκαετία του 1940 και τον εµφύλιο πόλεµο, όλους τους Έλληνες
της µητροπολιτικής Ελλάδας στην πανεθνική και παλλαϊκή συµ-
παράσταση προς την Κύπρο. Ένας απελευθερωτικός αγώνας,
που µπορεί να µην πέτυχε τον σκοπό του, την ένωση µε την Ελ-
λάδα, όµως οδήγησε στη δηµιουργία της Κυπριακής Δηµοκρα-

τίας, σηµατοδοτώντας το τέλος µακρών αιώνων δουλείας. 
Η συγκίνηση που µε διακατέχει, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, είναι µεγάλη, καθώς σας απευθύνω αυτή την οµι-
λία από µια Αίθουσα και ένα Βήµα το οποίο αποτέλεσε για τις
προηγούµενες γενεές των Ελλήνων της Κύπρου, το κύριο εθνικό
ιδανικό και το γλυκύτερο όνειρο. Ένα κοινοβούλιο και µια δηµο-
κρατική Ελλάδα, που ανάµεσα στους σκαπανείς και θεµελιωτές
τους, τον 19° αιώνα, περιλαµβάνεται και ένας Κύπριος από τη
Λάρνακα, ο Νικόλαος Σαρίπολος, εκ των κορυφαίων Ελλήνων
συνταγµατολόγων, ο κύριος εισηγητής του ελληνικού Συντάγµα-
τος του 1864. Σε µια Ελλάδα, για την ανεξαρτησία της οποίας
και τη χάραξη των εθνικών της συνόρων πολέµησαν και χιλιάδες
Κύπριοι, από την εποχή της Επανάστασης του 1821 µέχρι την αν-
τίσταση στην τριπλή φασιστική κατοχή, κατά το 1941-1944, και
ανάµεσά τους ο Δήµαρχος Λεµεσού και Βουλευτής στο Νοµο-
θετικό Συµβούλιο της Κύπρου Χριστόδουλος Σώζος, που έπεσε
στο Μπιζάνι το 1912, πολεµώντας ως απλός στρατιώτης, για την
απελευθέρωση της Ηπείρου. 

Στην τελευταία ελληνική δοκιµασία και στην αντίσταση κατά
της επτάχρονης χουντικής δικτατορίας, η Κύπρος υπερηφανεύε-
ται ότι έδωσε τον πρώτο εν δράσει νεκρό, τον φοιτητή Γεώργιο
Ξάνθο Τσικουρή, που σκοτώθηκε στην Αθήνα έξω από την Αµε-
ρικάνικη Πρεσβεία τον Σεπτέµβριο του 1970, µαζί µε την Ιταλίδα
συναγωνίστριά του Μαρία-Ελένη Αντζελόνι. 

Είµαι εδώ για να µεταφέρω το µήνυµα, πως η Κύπρος που αγά-
πησαν ο Καζαντζάκης, ο Σεφέρης, ο Ρίτσος και ο Ελύτης και µαζί
τους ολόκληρος ο ελληνικός λαός, συνεχίζει µέσα στη δίνη και
τις θύελλες τον αγώνα της πολιτικής και εθνικής επιβίωσης.
Θέλω να διαβεβαιώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι στην
Κύπρο θα συνεχίσει να ακούγεται «βαριά η φωνή σαν το περπά-
τηµα καµατερού, εκεί στις φλέβες τ’ ουρανού, στο κύλισµα της
θάλασσας» µαζί µε τη φωνή του Σεφέρη και του Μακρυγιάννη:
«Η γης δεν έχει κρικέλια για να την πάρουν στον ώµο και να φύ-
γουν µήτε µπορούν, όσο κι αν είναι διψασµένοι, να γλυκάνουν το
πέλαγο µε νερό µισό δράµι».

Αυτοί που καταπατούν εδώ και σαράντα δύο χρόνια τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα στην Κύπρο και παραβιάζουν τα ψηφίσµατα του
ΟΗΕ και το Διεθνές Δίκαιο, πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι από
τα χρόνια του Αισχύλου «ο µαντατοφόρος τρέχει κι όσο µακρύς
και αν είναι ο δρόµος του, θα φέρει σ’ αυτούς που γύρευαν ν’
αλυσοδέσουν τον Ελλήσποντο το φοβερό µήνυµα της Σαλαµίνας
Νήσος τις εστι».

Από τον µακρύ κατάλογο των Κυπρίων δηµιουργών, πνευµατι-
κών ανθρώπων, καλλιτεχνών, αθλητών, πολιτικών και στρατιωτι-
κών που ξεχώρισαν στην Ελλάδα τους τελευταίους δύο αιώνες,
ως µια µικρή αντιδωρεά προς τη µητροπολιτική Ελλάδα για όσα
πρόσφερε και προσφέρει στην Κύπρο, ας µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ σε δύο µόνο προσωπικότητες στη σηµερινή µου οµιλία.

Στον Λουκή Ακρίτα, ο οποίος θήτευσε στη Βουλή των Ελλήνων
και στην ελληνική πολιτική και διετέλεσε Υφυπουργός Παιδείας
στην κυβέρνηση Γεωργίου Παπανδρέου, του οποίου η γενέτειρα,
η Μόρφου, βρίσκεται υπό τουρκική κατοχή. 

Και στον Γιάννο Κρανιδιώτη, µε καταγωγή από την κατεχόµενη
Κερύνεια, που διέπρεψε στον χώρο της πολιτικής την τελευταία
δεκαπενταετία του 20ου αιώνα, Ευρωβουλευτή και Αναπληρωτή
Υπουργό Εξωτερικών, οραµατιστή της ευρωπαϊκής πορείας και
αρχιτέκτονα για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εδώ, στον πρέποντα χώρο, αποτίω ακόµη καθηκόντως φόρο
τιµής στους Ελλαδίτες που αγωνίστηκαν και έπεσαν για την
Κύπρο ή στην Κύπρο, στους νεκρούς των διαδηλώσεων στην
Αθήνα κατά τη διάρκεια του κυπριακού απελευθερωτικού αγώνα
και σ’ εκείνους που έπεσαν στην Κύπρο το 1964, στην Τηλλυρία,
και το 1974 πολεµώντας ή που παραµένουν αγνοούµενοι στον
Πενταδάκτυλο, στην Κερύνεια  και στις µάχες της ΕΛΔΥΚ στην
άνιση και προδοµένη µάχη µε τον ξένο εισβολέα.

Είναι συγκλονιστικό, και φαινόµενο στην παγκόσµια ιστορία
ότι σαράντα δύο χρόνια µετά την εισβολή, κηδεύουµε ακόµη νε-
κρούς, αγνοούµενους, που τα οστά τους ταυτοποιούνται, θύ-
µατα µιας βάρβαρης συµπεριφοράς, αφού πρόκειται για οµή-
ρους και αιχµαλώτους που δολοφονήθηκαν εν ψυχρώ από τον
τουρκικό στρατό ή παραδόθηκαν σε ατάκτους, που ενήργησαν
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ως εντεταλµένοι θύτες. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οµοψυχία κυ-

πριακού και µητροπολιτικού Ελληνισµού, αποτελεί πυξίδα και
στήριγµα στον µακροχρόνιο και άνισο αγώνα του κυπριακού
λαού για εθνική επιβίωση και δικαίωση. Αισθανόµαστε βαθιά ευ-
γνωµοσύνη για την πλήρη, αδιάλειπτη και αδιαπραγµάτευτη στή-
ριξη, συµπαράσταση και συµπαράταξη της Ελλάδας. 

Απευθύνοντας τον λόγο στη Βουλή των Ελλήνων, δεν ξε-
χνούµε το καθήκον µας που το οριοθετεί η οδυνηρή πραγµατι-
κότητα της για σαράντα δύο χρόνια ηµικατεχόµενης πατρίδας
µας, που εξακολουθεί να είναι διχοτοµηµένη, µε καταπατηµέ-
νους βωµούς και εστίες, µε πρόσφυγες, µε αγνοούµενους, µε
εγκλωβισµένους, µε επίγνωση της εθνικής ευθύνης για τερµατι-
σµό της αναχρονιστικής τουρκικής στρατιωτικής κατοχής. Με
επίγνωση, ακόµα, του χρέους µας απέναντι στην Κερύνεια, την
Αµµόχωστο, τη Μόρφου, που κείνται ακόµα κατεχόµενες, απέ-
ναντι στο βουβό θέατρο της Σαλαµίνας, απέναντι στα συληµένα
πολιτιστικά και θρησκευτικά µας µνηµεία. 

Σας απευθύνω τον λόγο στα πενήντα έξι χρόνια της Κυπριακής
Δηµοκρατίας, αλλά και στα σαράντα δύο χρόνια τουρκικής κα-
τοχής. Η Κύπρος είναι ένα αναπόσπαστο τµήµα του Ελληνισµού,
µε συµβολή στον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό, µε Ζήνωνες και
Ονήσιλους, µε οµηρικά κατάλοιπα στην τοπολαλιά, µε βουβά
τώρα αρχαία θέατρα, µε συµπόρευση µε τον Μέγα Αλέξανδρο,
µε Κίµωνες, µε Μαχαιράδες και Δίκωµα, και µε σύγχρονα «µολών
λαβέ» να οριοθετούν την πορεία µας.

Γιατί δεν µας καταβάλλει απαισιοδοξία ούτε µας καταλαµβά-
νει η απελπισία. Γιατί η απόφασή µας είναι, όπως πολύ καλά γνω-
ρίζετε, να µην συµφιλιωθούµε µε την κατοχή και τη διχοτόµηση
της πατρίδας µας, αλλά ξεφεύγοντας οριστικά από το σύνδροµο
της προδοσίας και του εγκλήµατος του 1974, να επανακαθορί-
σουµε τα µεγάλα οράµατα και να επανασυνδέσουµε τα κοµµένα
νήµατα των προσπαθειών και των αγώνων του κυπριακού λαού. 

Έχουµε καθήκον να αναλύσουµε και να αξιοποιήσουµε τα νέα
δεδοµένα, τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα, τις νέες γεωπολι-
τικές και γεωστρατηγικές συνθήκες, για να διαµορφώσουµε συµ-
µαχίες και συνεργασίες που θα εξυπηρετούν τα εθνικά µας
συµφέροντα. 

Ύψιστη προτεραιότητα, κορυφαίο καθήκον εξακολουθεί να
είναι ο τερµατισµός της συνεχιζόµενης τουρκικής στρατιωτικής
κατοχής και η αποκατάσταση των καταπατούµενων ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και ελευθεριών του λαού µας. 

Πενήντα έξι χρόνια Κυπριακής Δηµοκρατίας. Η δηµιουργία της
ωστόσο συνοδεύτηκε και σηµαδεύτηκε από δόλιους σχεδια-
σµούς. Η Μεγάλη Βρετανία µε την τριµερή στο Λονδίνο ενέπλεξε
την Τουρκία, παρά τις πρόνοιες της Συνθήκης της Λωζάνης, µε
στόχο την µαταίωση του αγώνα του λαού µας για αυτοδιάθεση.
Το «ουδέποτε» του τότε Βρετανού Υφυπουργού Χόπκινσον εξα-
νέµισε κάθε προοπτική ειρηνικής εξέλιξης.

Ο εθνικοαπελευθερωτικός αγώνας του 1955-1959 ενέπνευσε
όχι µόνο τον κυπριακό λαό, αλλά και άλλους λαούς στους αντια-
ποικιακούς αγώνες εκείνης της εποχής. Το τέλος της διαδροµής
ήταν η συµφωνία Ζυρίχης-Λονδίνου που δυστυχώς νοµιµοποι-
ούσε την παρουσία της Τουρκίας και επέβαλε ένα µη λειτουργικό
Σύνταγµα. Η προσπάθεια του Μακάριου να µετατρέψει το Σύν-
ταγµα σε λειτουργικό προσέκρουσε στην άρνηση της Τουρκίας.

Είναι παράδοξο να υπάρχει η άποψη ότι η πρόταση Μακαρίου
των δεκατριών σηµείων υπήρξε η αφετηρία των τραγικών γεγο-
νότων του 1963-1964 και των µετέπειτα δεινών. Γιατί οι προτά-
σεις πρέπει να οδηγούν σε διάλογο, όχι σε σύγκρουση. Έτσι
προσφέρεται άλλοθι στην Τουρκία, η οποία οργάνωσε την υπο-
νόµευση της Κυπριακής Δηµοκρατίας. Να υπενθυµίσω ότι ο τότε
Γενικός Γραµµατέας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, Ου
Θάντ, και η έκθεση του τότε Συµβουλίου Ασφαλείας µε σαφήνεια
απέδωσαν την ευθύνη για τα τότε γεγονότα στις τουρκικές προ-
θέσεις για βίαιη επιβολή της διχοτόµησης.

Ακολούθησε η αντεθνική τροµοκρατική δραστηριότητα της
ΕΟΚΑ Β’ µε την εµπλοκή της χούντας και ολιγάριθµων ελληνό-
φωνων αξιωµατικών -που είναι αδιανόητο να ταυτίζονται µε την
Ελλάδα και µε τον ελληνικό λαό, τον οποίο άλλωστε δυνάστευαν-
και η προδοσία του πραξικοπήµατος, η απόπειρα δολοφονίας

του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και η τουρκική εισβολή.
Θέλω εδώ να µου επιτρέψετε, µιλώντας για την προδοσία της

Κύπρου, να εκφράσω ευγνώµονες ευχαριστίες προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής των Ελλήνων και την Διάσκεψη των Προέδρων
και τους εκπροσώπους των κοµµάτων, για την απόφαση που ορι-
στικοποιήσαµε στη χθεσινή µας συνάντηση, να τερµατιστεί µια
ιστορική εκκρεµότητα που έχει σχέση µε την προδοσία της Κύ-
πρου. Να υπάρξει πλήρης πρόσβαση στο υλικό που συνέλεξε η
Εξεταστική των Πραγµάτων Επιτροπή της Βουλής των Ελλήνων
για τον Φάκελο της Κύπρου, για τα γεγονότα που εξελίχθηκαν
και διαδραµατίστηκαν πριν και κατά το πραξικόπηµα της 15ης Ιου-
λίου 1974 και την τουρκική εισβολή που ακολούθησε.

Πενήντα έξι χρόνια Κυπριακής Δηµοκρατίας, χρόνια δίσεκτα
µε ανεκπλήρωτα οράµατα και µε άλυτο το Κυπριακό, µε αποτυ-
χία επανειληµµένων µεσολαβητικών προσπαθειών και άκαρπων
διακοινοτικών συνοµιλιών. Το καθήκον µας σήµερα απέναντι
στην ιστορία και τον πολιτισµό µας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι η µε κάθε κόπο και κάθε θυσία αποτροπή των κινδύνων
για την Κυπριακή Δηµοκρατία, αλλά και για την εθνική και φυσική
επιβίωση του κυπριακού Ελληνισµού. Θα πρέπει να καταστή-
σουµε σαφές ότι δεν είµαστε διατεθειµένοι να ξεγράψουµε δι-
καιώµατα και να ξεχάσουµε δίκαια. Ναι, µε σωφροσύνη, ασφα-
λώς µε υπευθυνότητα, αλλά και µε απόρριψη της υπέρτερης δύ-
ναµης του κατακτητή και µε άρνηση υποχωρήσεων στις όποιες
πιέσεις τρίτων που ανατρέπουν κάθε έννοια ηθικής και δικαιοσύ-
νης.

Η Κύπρος δεν µπορεί και δεν πρέπει να παραµείνει η µόνη µοι-
ρασµένη χώρα στην Ευρώπη, όταν η ίδια η Ευρώπη προχωρεί
προς την ενοποίησή της. Δεν µπορεί η Ευρώπη να ανέχεται στο
κατώφλι της την παρουσία ενός στρατού κατοχής σε µία χώρα-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Κύπρος, στον δύσκολο δρόµο της, ενισχύεται, γιατί νιώθει
δίπλα της την Ελλάδα, ολόκληρο το ελληνικό έθνος. Και στρα-
τεύεται ο Ελληνισµός στον αγώνα της Κύπρου, γιατί συνειδητο-
ποιεί πως κοινή είναι η µοίρα του Ελληνισµού και πως αν χαθεί ο
αγώνας αυτός, θα σηµειωθεί ένα βαθύ ρήγµα στην περίµετρο
του έθνους. Γι’ αυτό εκείνο που απαιτείται είναι η εθνική οµοψυ-
χία και η συσπείρωση του Ελληνισµού, για να ευοδωθεί ο αγώνας
για τη δικαίωση. 

Διαχρονικό µας χρέος η σταθερή και αµετάκλητη προσήλωσή
µας στην κρατική µας οντότητα που συνιστά η Κυπριακή Δηµο-
κρατία ως θώρακας και ασπίδα απέναντι στις όποιες προσπά-
θειες να την πλήξουν και να τη διαλύσουν. Διερχόµενη µέσα από
συνωµοσίες και παγίδες, η Κυπριακή Δηµοκρατία επέζησε και
αποτελεί και σήµερα σταθερό βάθρο για τη συνέχιση του αγώνα,
για τερµατισµό της κατοχής και για λύση που θα διασφαλίζει την
αρµονική συνύπαρξη Ελληνοκύπριων και Τουρκοκυπρίων σε µια
ελεύθερη και δηµοκρατική πατρίδα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε για µια
ακόµα φορά σε µια κρίσιµη φάση της ιστορίας του κυπριακού
προβλήµατος. Ο κυπριακός Ελληνισµός επιθυµεί λύση, επιθυµεί
λύση το συντοµότερο δυνατό. Την επιθυµούσαµε και την επιδιώ-
καµε από την εποµένη της τουρκικής εισβολής.

Ασφαλώς, όµως, όχι οποιαδήποτε λύση. Λύση τερµατισµού
της κατοχής, αποµάκρυνσης των εποίκων, κατάργησης των ανα-
χρονιστικών εγγυήσεων του 1960, αδιαπραγµάτευτη εφαρµογή
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και ελευθεριών όλων των νόµιµων
πολιτών της Κυπριακής Δηµοκρατίας, ενότητα λαού, κράτους,
θεσµών και οικονοµίας, εφαρµογή του ευρωπαϊκού κεκτηµένου.
Μια λύση που δεν θα διασφαλίζει τις ελευθερίες εγκατάστασης,
διακίνησης, το δικαίωµα περιουσίας και άσκησης επαγγέλµατος,
που είναι οι ελευθερίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν µπορεί να
γίνει δεκτή και δεν θα γίνει δεκτή από τον κυπριακό Ελληνισµό.
Μια λύση που θα φαλκιδεύει δικαιώµατα και ελευθερίες και θα
καθιστά τους Κύπριους πολίτες Ευρωπαίους πολίτες δεύτερης
κατηγορίας δεν πρόκειται να εγκριθεί από τον κυπριακό Ελληνι-
σµό. 

Θέλουµε να επενδύουµε ελπίδες στην ευρισκόµενη σε εξέλιξη
διαπραγµατευτική διαδικασία. Όµως, χρειάζεται προσοχή, χωρίς
υπερβολικές προσδοκίες και χωρίς αδικαιολόγητο κλίµα ευφο-
ρίας. 
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Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι τον καθοριστικό ρόλο τον έχει η
Τουρκία. Η Τουρκία θα πρέπει να αποφασίσει αν θα συνεχίσει
την αδιάλλακτη πολιτική της ή εάν επιτέλους θα συµφιλιωθεί µε
την ιδέα µιας λύσης στο Κυπριακό, που θα αποκαθιστά συνθήκες
ασφάλειας, σταθερότητας, ειρήνης και συνεργασίας στην ευρύ-
τερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου. Μια λύση που θα αίρει
και τα εµπόδια για την ικανοποίηση των όποιων ευρωπαϊκών της
φιλοδοξιών. 

Το µήνυµά µας προς τη διεθνή και την Ευρωπαϊκή Κοινότητα
πρέπει να είναι ότι τώρα είναι η ώρα για άσκηση πιέσεων προς
την Τουρκία, για αξιοποίηση δυνατότητας επιρροών προς την
Τουρκία, για εγκατάλειψη της διαχρονικά αδιάλλακτης προσέγ-
γισής της στο Κυπριακό. 

Γιατί αλήθεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε,
είναι ότι δεν έχουµε διαπιστώσει µέχρι στιγµής δείγµατα γραφής
αλλαγής της τουρκικής πολιτικής πέραν ρητορικών δηλώσεων
υπέρ της λύσης. 

Γι’ αυτό αποτελεί καθήκον µας να κινητοποιήσουµε και να συ-
νεγείρουµε όλες µας τις δυνάµεις µε πρωτοβουλίες και δράσεις,
για να πάρει η Τουρκία το µήνυµα τόσο από τη διεθνή όσο και
από την Ευρωπαϊκή Κοινότητα ότι δεν µπορεί να συνεχίζει την
έκνοµη συµπεριφορά της στην Κύπρο. 

Αντί εξάντλησης σε εσωτερικές πολιτικές συζητήσεις θα πρέ-
πει να προχωρήσουµε σε κινητοποίηση διεθνώς και εντός Ευρω-
παϊκής Ένωσης προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Ακόµη, να αναλάβουµε πρωτοβουλίες για το κορυφαίο θέµα
της ασφάλειας. Λύση µε εγγυήσεις και εγγυητές είναι αδιανόητη.
Οι εγγυήσεις υπήρξαν πηγή κακοδαιµονίας για την Κύπρο και
δεν ισχύουν σε καµµιά χώρα κράτος-µέλος του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η συµµετοχή
στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και την Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι απολύτως επαρκές εγγυητικό πλαίσιο.

Θα πρέπει, ακόµα, η Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει τις ευθύ-
νες της απέναντι στο πρόβληµα στρατιωτικής κατοχής ευρωπαϊ-
κών εδαφών, κατοχής µιας χώρας–µέλους της από µια άλλη
χώρα που ζητά να ενταχθεί στην ευρωπαϊκή οικογένεια. Η ενερ-
γός επικουρική συνδροµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις προ-
σπάθειες για λύση είναι θεµελιακή της υποχρέωση, για να είναι
η λύση όχι απλώς λειτουργική και βιώσιµη, αλλά και πλήρως συµ-
βατή µε τις αρχές και τις αξίες που ισχύουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Αναφερόµενος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα πρέπει να στηλι-
τεύσω την επιµονή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για άνοιγµα πέντε
εκ των έξι ενταξιακών κεφαλαίων, που έχει παγώσει, όπως γνω-
ρίζετε, µονοµερώς η Κυπριακή Δηµοκρατία, γιατί η Τουρκία δεν
έχει εκπληρώσει τις κυπρογενείς της υποχρεώσεις, αγνοώντας
τις αντιδράσεις και προειδοποιήσεις της Κύπρου για µη αλλαγή
αυτής της θέσης, ενόσω δεν εκλείπουν οι λόγοι που οδήγησαν
στην υιοθέτησή της. Πρόκειται για επιβράβευση και περαιτέρω
ενθάρρυνση της τουρκικής αλαζονείας. 

Επείγει ταυτόχρονα η αξιοποίηση των νέων γεωστρατηγικών,
γεωπολιτικών και γεωοικονοµικών δεδοµένων που έχουν διαµορ-
φωθεί στην περιοχή µας και ανέτρεψαν παγιωµένες ισορροπίες
δεκαετιών. Το συγκριτικό πλεονέκτηµα των φυσικών µας πόρων
στην Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη της Κυπριακής Δηµοκρατίας
συνιστά το νέο πεδίο πάνω στο οποίο µπορεί να οικοδοµείται η
εθνική µας στρατηγική.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανάδειξη του
κοµβικού ρόλου Ελλάδας και Κύπρου ως παραγόντων σταθερό-
τητας στην άκρως ευαίσθητη περιοχή της Ανατολικής Μεσο-
γείου, ιδιαίτερα υπό το φως της έξαρσης της τροµοκρατίας και
άλλων ασύµµετρων απειλών, αποτελεί βασικό πυλώνα της εξω-
τερικής πολιτικής των χωρών µας αλλά και της κοινής µας στρα-
τηγικής. Αξιοποιώντας τα σηµαντικά πλεονεκτήµατα που τους
παρέχει η γεωγραφική τους θέση, η ιδιότητά τους ως κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι άριστες σχέσεις τους µε
τις χώρες της περιοχής, Ελλάδα και Κύπρος επιδιώκουν να συµ-
βάλλουν κατά τρόπο εποικοδοµητικό και ουσιαστικό στην προ-
ώθηση και περαιτέρω ενίσχυση των στόχων της Κοινής Εξωτε-
ρικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ειδικότερα στη νότια γειτονία της, καθώς και στον στόχο

της ενεργειακής ασφάλειας της Ένωσης.
Σε αυτά τα πλαίσια η σύναψη τριµερών στρατηγικών συνερ-

γασιών της Ελλάδας και της Κύπρου µέχρι στιγµής µε την Αίγυ-
πτο και το Ισραήλ και πολύ σύντοµα µε την Ιορδανία, καθώς και
οι αυξανόµενες προοπτικές συνεργασίας και µε άλλες χώρες της
περιοχής, σε ένα ευρύ φάσµα θεµάτων, ειδικότερα στον τοµέα
της ενέργειας και στον οικονοµικό και εµπορικό τοµέα, αποσκο-
πούν αποκλειστικά και µόνο στην εξυπηρέτηση των στόχων της
ειρήνης, της σταθερότητας και της ευηµερίας για τις χώρες µας
και την περιοχή.

Αναφερόµενος στην περιοχή µας που σπαράσσεται από συγ-
κρούσεις και παρατεταµένη αποσταθεροποίηση, θα ήθελα να
υπογραµµίσω ότι οι τροµοκρατικές επιθέσεις των τζιχαντιστών
στην καρδιά της Ευρώπης και τα πρωτοφανή προσφυγικά κύ-
µατα, συνεπεία κυρίως της συριακής κρίσης, εκθέτουν ανεπα-
νόρθωτα την διεθνή κοινότητα και απειλούν το ευρωπαϊκό
οικοδόµηµα. Περίτρανα αποδεικνύεται ότι η στρατιωτική επιλογή
δεν επαρκεί από µόνη της για εκρίζωση του κακού. Ο φαύλος κύ-
κλος της βίας θα παρατείνεται, ενόσω ελλείπει η αναγκαία βού-
ληση για αποτελεσµατική αντιµετώπιση των βαθύτερων αιτίων
που εκτρέφουν την τροµοκρατία. 

Οι εικόνες των χιλιάδων απελπισµένων προσφύγων, που κατα-
κλύζουν την Ευρώπη και των σωρών εκατοντάδων άλλων που ξε-
βράζονται στις ακτές της Μεσογείου, θα συνεχίσουν να στοιχειώ-
νουν την συλλογική µας συνείδηση, ενόσω δεν εκλείπουν οι
λόγοι φυγής τους. Τα σκελετωµένα κορµιά των λιµοκτονούντων
παιδιών στην Μαντάγια και αλλού αποτελούν όνειδος και ράπι-
σµα στην υποκρισία της διεθνούς κοινότητας. 

Είναι, επιτέλους, ώρα για ανάληψη ευθύνης από την Ευρώπη,
ώρα ενότητας και αλληλεγγύης, πολιτικής σύνεσης και συναίνε-
σης. Και είναι επιτακτική ανάγκη η διεθνής και ιδιαίτερα η ευρω-
παϊκή κοινότητα να υποκλιθούν µπροστά στο µεγαλείο της Ελ-
λάδας στην υποδοχή και φιλοξενία του τεράστιου κύµατος των
προσφύγων. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κύπρος δια-
νύει τον δικό της δύσβατο δρόµο για αντιµετώπιση των κατα-
στροφικών συνεπειών της οικονοµικής κρίσης και του πρωτο-
φανούς ληστρικού πειράµατος, που διενεργήθηκε σε βάρος της,
ως αποτέλεσµα των αµφισβητούµενων, ως προς τη νοµιµότητα
και ορθότητά τους, αποφάσεων του Eurogroup τον Μάρτιο του
2013. 

Την ίδια ώρα, ενώνουµε τη φωνή µας µε την Ελλάδα στις προ-
σπάθειες που καταβάλλει, προκειµένου να πείσει για το αυτο-
νόητο, ότι δηλαδή σε συνθήκες ύφεσης, υψηλής ανεργίας, κυ-
ρίως µεταξύ των νέων, και δοκιµασίας της κοινωνίας, που επιφέ-
ρει η αυστηρή λιτότητα, δεν επιτυγχάνεται η ανάπτυξη και πως
η ευηµερία των αριθµών δεν σηµαίνει και την ευηµερία των αν-
θρώπων. Άλλωστε, η δηµοσιονοµική πειθαρχία και η ανάπτυξη
µπορούν να συνυπάρξουν, νοουµένου ότι δίδεται η αναγκαία έµ-
φαση στον άνθρωπο, τις ανάγκες και τα δικαιώµατα του, σε συν-
θήκες ευνοµίας, ισοπολιτείας και κοινωνικής ευαισθησίας. 

Η ανέκκλητη απόφαση της Ελλάδας για παραµονή στην Ευ-
ρωζώνη, τονίζοντας πως η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να είναι
πρώτιστα Ένωση των λαών στην πράξη και όχι µόνο στα λόγια,
αξίζουν τον σεβασµό, την εκτίµηση, αλλά και τη µέγιστη δυνατή
αλληλεγγύη των θεσµών της Ένωσης και ενός εκάστου των κρα-
τών-µελών της. Είναι σήµερα, περισσότερο από ποτέ άλλοτε,
αναγκαίο να εµφυσήσουµε νέα πνοή στο λαβωµένο όραµα της
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. Γιατί η απαξίωση του σηµερινού ευ-
ρωπαϊκού οικοδοµήµατος από έναν ολοένα αυξανόµενο ευρω-
σκεπτικισµό και εκατοµµύρια απογοητευµένους πολίτες, αποτε-
λεί µέγιστη απειλή για τη συνοχή και την προοπτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Κύριε Πρόεδρε, η τιµητική παρουσία µου σε αυτό το Βήµα
στέλνει το µήνυµα της αγάπης και της κοινής πίστης για ελευθε-
ρία και δικαίωση. Είναι ταυτόχρονα µήνυµα αισιοδοξίας και προ-
σήλωσης στην κοινή µοίρα και την αδιάσπαστη ιστορική συνέχεια
και πορεία του ελληνισµού. 

Τελειώνοντας, θεωρώ ύψιστο χρέος, µιλώντας από το επίσηµο
Βήµα της Βουλής των Ελλήνων, να αποτίσω ξανά φόρο τιµής
στους ήρωες των αγώνων του ελληνισµού στην Κύπρο, Κύπριους
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και Ελλαδίτες, που κατέθεσαν θυσία αίµατος για την υπεράσπιση
της εδαφικής ακεραιότητας, της ανεξαρτησίας και της ελευθε-
ρίας της Κύπρου. Οι ήρωες και οι αγωνιστές αυτών των φωτει-
νών αγώνων εκπέµπουν στους αιώνες το παράγγελµα «Εις
οιωνός άριστος αµύνεσθαι περί πάτρης», αλλά και αποτελούν αι-
ώνιο και ακατάλυτο αρραβώνα µεταξύ κυπριακού και µητροπο-
λιτικού ελληνισµού.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ευχαριστώντας
σας θερµά για την πρόσκλησή σας γι’ αυτήν την επίσκεψη και
ιδιαίτερα για την άκρως τιµητική ευκαιρία που µου δώσατε να
απευθύνω τον λόγο στη Βουλή των Ελλήνων, επιθυµώ να διαβι-
βάσω τους εγκάρδιους θερµούς χαιρετισµούς του κυπριακού ελ-
ληνισµού προς τους Έλληνες αδελφούς µας. 

Είµαι βέβαιος ότι αργά ή γρήγορα θα έλθει η ώρα της ιστορι-
κής δικαίωσης, η ώρα της µίας, ενιαίας και αδιαίρετης Κύπρου.
Και αργά ή γρήγορα είµαι βέβαιος ότι κάποιοι από εµάς θα έλ-
θουν ξανά εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων, για να σας φέρουν το
χαρµόσυνο µήνυµα: «Η κατοχή πέθανε. Η Κύπρος είναι ελεύ-
θερη!»

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι όλοι οι παριστάµενοι χειροκροτούν ζωηρά και παρα-

τεταµένα)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µετά την οµιλία του Προέδρου της Βουλής των Αν-
τιπροσώπων της Κυπριακής Δηµοκρατίας κ. Γιαννάκη Οµήρου,
εισερχόµαστε στις αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών:

Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του
Συντάγµατος και 83 του Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις
άρσεις της ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Δηµητρίου Εµµα-
νουηλίδη και Ηλία Παναγιώταρου. 

Από την αρµόδια Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
ανακοινώθηκε η έκθεση στις 19-1-2016, σύµφωνα µε την οποία
τα µέλη της Επιτροπής πρότειναν κατά πλειοψηφία τη µη άρση
της ασυλίας του κ. Δηµητρίου Εµµανουηλίδη. 

Από την αρµόδια Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
ανακοινώθηκε η έκθεση στις 19-1-2016, σύµφωνα µε την οποία
τα µέλη της Επιτροπής πρότειναν κατά πλειοψηφία την άρση της
ασυλίας του κ. Ηλία Παναγιώταρου. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 83 του Κανονισµού, η Βουλή δεν εισέρ-
χεται στην ουσία των υποθέσεων, αλλά ερευνάται µόνο εάν η
πράξη για την οποία ζητείται η άρση ασυλίας συνδέεται µε την
πολιτική ή κοινοβουλευτική δραστηριότητα του Βουλευτή ή η
δίωξη ή η µήνυση ή η έγκληση υποκρύπτει πολιτική σκοπιµότητα. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής, κατά τη δια-
δικασία του άρθρου 108 παράγραφος 1, εδάφιο β’. 

Ο λόγος δίνεται πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον
οποίον αφορά η αίτηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές τους. 

Υπενθυµίζω ότι, σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψη των Προ-
έδρων της 23ης Μαρτίου 2005, έχουµε δεχτεί επί των αιτήσεων
άρσης ασυλίας η Βουλή να αποφασίζει µε ονοµαστική ψηφοφο-
ρία και µε ψηφοδέλτιο. 

Το ψηφοδέλτιο, στο οποίο κάθε συνάδελφος θα αναγράφει το
όνοµά του, την εκλογική του περιφέρεια και την Κοινοβουλευτική
Οµάδα που ανήκει, θα καταχωρίζεται στα αντίστοιχα Πρακτικά.
Ανταποκρινόµαστε έτσι στις διατάξεις του άρθρου 83 του Κανο-
νισµού της Βουλής, που απαιτεί φανερή ψηφοφορία. 

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης θα προχωρήσουµε
µε ονοµαστική ψηφοφορία, όπως σας περιέγραψα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Δηµήτριο Εµµα-
νουηλίδη. Η δεύτερη αφορά τον συνάδελφο κ. Ηλία Παναγίω-
ταρο, όπως αναφέραµε προηγουµένως. 

Επί της πρώτης αιτήσεως, επαναλαµβάνω, που αφορά τον συ-
νάδελφο κ. Δηµήτριο Εµµανουηλίδη, υπάρχει συνάδελφος που
ζητά τον λόγο, κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Δηµήτριος Εµ-

µανουηλίδης έχει τον λόγο για δύο λεπτά. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους να κάνουν λίγη ησυχία
για να ακούσουµε τον Βουλευτή για τον οποίο θα ψηφίσουµε επί
της αίτησης της άρσης ή µη της ασυλίας του. 

Ορίστε, κύριε Εµµανουηλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε σχέση µε τη συζητούµενη αί-

τηση της άρσης της ασυλίας µου, αισθάνοµαι την ανάγκη να σας
ενηµερώσω για το θέµα. 

Το Δηµοτικό Συµβούλιο Καβάλας της 23ης Μαΐου 2011, στο
οποίο ήµουν εκλεγµένο µέλος, αποφάσισε κατόπιν τεκµηριωµέ-
νης πρότασης του τότε δηµάρχου υπέρ της µη ανάκλησης ά-
δειας λειτουργίας πρατηρίου γάλακτος και ειδών ζαχαροπλαστι-
κής. 

Ως άτοµο ασχολούµενο µε τα κοινά, οφείλω να τηρώ την αρχή
του µέτρου, να µην παραβιάζω τις αρχές της χρηστής διοίκησης
και κυρίως αυτή της αναλογικότητας. 

Εκτιµώ ότι µε την επιβολή αυθαίρετων, δυσανάλογων, επαχ-
θών µέτρων από την πλευρά της διοίκησης σε βάρος των πολι-
τών για παραβάσεις επουσιώδεις, διαιωνίζεται το κλίµα δυσπι-
στίας µεταξύ διοίκησης και διοικουµένου. Ταυτόχρονα, δηµιουρ-
γείται σειρά προβληµάτων σε πλειάδα επιχειρήσεων και επιτη-
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δευµατιών, οδηγώντας τη διοίκηση στο πεδίο καταχρηστικής
άσκησης της εξουσίας. 

Με δεδοµένο ότι στη συνέχεια της υπόθεσης η άδεια λειτουρ-
γίας του εν λόγω καταστήµατος εγκρίθηκε από την αρµόδια Υπη-
ρεσία, αποδεικνύεται η ορθότητα της απόφασης στο πλαίσιο της
άσκησης των ορίων της αρµοδιότητάς µου. Η απόφασή µου αυτή
υπαγορεύθηκε αποκλειστικά από καλή πίστη, αµεροληψία, ευθύ-
τητα έναντι των συµπολιτών µου. 

Συγκεφαλαιώνοντας δηλώνω ότι θεωρώ τιµητικό για την πολι-
τική µου ηθική υπόσταση το να υποστηρίζω λόγω και έργω την
προστασία των συνανθρώπων µου από την τιµωρητική σε βάρος
τους στάση της διοίκησης και στο µέτρο των δυνάµεων και των
δυνατοτήτων µου να στέκοµαι εµπόδιο στην καταχρηστική άσκη-
ση της εξουσίας. 

Ως γνωστόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη συνεδρίαση
της αρµόδιας επιτροπής αποφασίστηκε οµόφωνα η µη άρση της
ασυλίας µου. Εκτιµώ ιδιαίτερα τη ληφθείσα οµόφωνη απόφαση
της επιτροπής, που αποτελεί ορθοτόµηση της αλήθειας και του
δικαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρεµπιπτόντως,
είναι κατά πλειοψηφία. 

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ωστόσο, στοιχισµένος απα-

ρέγκλιτα στις αρχές µου, ζητώ από το Σώµα να µου δοθεί η δυ-
νατότητα να υπερασπιστώ την αθωότητά µου, ώστε αφ’ ενός να
µην υπάρχει το παραµικρό ψήγµα ευνοϊκής µεταχείρισης και αφ’
ετέρου να έχω την ισότιµη αντιµετώπιση µε τους πρώην συνα-
δέλφους µου. 

Με αυτό το αξιακό σύστηµα πορεύτηκα. Δεν θα αποµακρυνθώ
από αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµήτριο Εµµανουηλίδη.

Επί της δεύτερης αιτήσεως, υπάρχει συνάδελφος που ζητά
τον λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; Όχι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί
η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Έχει καταρτιστεί ψηφοδέλτιο µε τα ονόµατα των συναδέλφων
για τους οποίους ζητείται η άρση της ασυλίας. 

Κάθε συνάδελφος θα σηµειώνει την ψήφο του δίπλα στα ονό-
µατα των συναδέλφων για τους οποίους ζητείται η άρση της ασυ-
λίας.

Εκείνος που ψηφίζει υπέρ της άρσης της ασυλίας σηµειώνει
την προτίµησή του δίπλα στο όνοµα του Βουλευτή και στη στήλη
«ΝΑΙ». Δηλαδή, «ΝΑΙ» στην αίτηση του εισαγγελέως που ζητεί την
άρση της ασυλίας. 

Εκείνος που ψηφίζει κατά της άρσης της ασυλίας σηµειώνει
την προτίµησή του δίπλα στο όνοµα του Βουλευτή και στη στήλη

«ΟΧΙ».
Εκείνος που ψηφίζει «ΠΑΡΩΝ» θα το σηµειώνει στην αντί-

στοιχη στήλη του ψηφοδελτίου.
Στο ψηφοδέλτιο θα αναγράφει κάθε συνάδελφος το όνοµά

του, την εκλογική του περιφέρεια και την Κοινοβουλευτική Οµά-
δα στην οποία ανήκει. Θα το υπογράφει, γιατί η ψηφοφορία είναι
ονοµαστική.

Στη συνέχεια µε την εκφώνηση του ονόµατός του από τους επί
του καταλόγου συναδέλφους, θα παραδίδει το ψηφοδέλτιο
στους συναδέλφους κυρία Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και
κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία, οι οποίοι θα το
µονογράφουν και θα ανακοινώνουν ότι ο Βουλευτής ψήφισε.

Μετά το τέλος της ψηφοφορίας θα γίνει καταµέτρηση των
ψήφων από τους συναδέλφους που προανέφερα, όπως θα προ-
κύψουν από τα ψηφοδέλτια, τα οποία θα καταχωριστούν µαζί µε
το πρωτόκολλο της ψηφοφορίας στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως.
Σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές και

τηλεοµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την
ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολο-
γιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Καλούνται επί του καταλόγου οι συνάδελφοι κ. Μάριος Κάτσης
από το ΣΥΡΙΖΑ και κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Μεγαλόπολης Αρ-
καδίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:

4722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του
αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ανακοινωθεί το αποτέλε-

σµα της ψηφοφορίας, θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς
το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνω-
µένων Αραβικών Εµιράτων για την προώθηση και αµοιβαία προ-
στασία των επενδύσεων».

Οµοίως, η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υ-
πουργείου Εθνικής Άµυνας «Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλι-
τών, µέριµνας προσωπικού και άλλες διατάξεις».

Επίσης, ο Βουλευτής Β’ Αθήνας κ. Θεοχάρης Θεοχάρης από
το Ποτάµι ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για
προσωπικούς λόγους για το διάστηµα 21-1-2016 έως 24-1-2016.
Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Τµήµα του Γυµνασίου Μεγαλό-
πολης Αρκαδίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να ενηµερώσω τους µαθητές ότι η Βουλή είναι
άδεια, επειδή διάφοροι Βουλευτές βρίσκονται στις Κοινοβουλευ-
τικές Επιτροπές που συνεδριάζουν αυτήν τη στιγµή. 

Επιπλέον είµαστε στο τέλος µιας διαδικασίας, όπου έχουν ψη-
φίσει όλοι οι Βουλευτές για άρση ασυλίας Βουλευτή. Αυτό ση-
µαίνει ότι όταν εκκρεµεί µία δίωξη εναντίον κάποιου Βουλευτή
και υπάρχει ένα αίτηµα του εισαγγελέα για να πάει στο δικαστή-
ριο, όπως γίνεται για οποιονδήποτε πολίτη, αυτό δεν ισχύει για
τους Βουλευτές, γιατί οι Βουλευτές καλύπτονται από αυτό που
λέγεται «βουλευτική ασυλία». Δεν µπορεί δηλαδή ο Βουλευτής
να κατηγορηθεί και να πάει στο δικαστήριο, εκτός εάν αυτή η
ασυλία αρθεί από την ίδια τη Βουλή.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση είχαµε δύο αιτήσεις εισαγγε-
λέων για δύο Βουλευτές για ορισµένα, κατά τη γνώµη τους, δια-
πραχθέντα αδικήµατα, προκειµένου να πάνε στο δικαστήριο.
Πάνω σε αυτό το ζήτηµα ψήφισαν οι Βουλευτές µας. Αυτήν τη
στιγµή γίνεται η καταµέτρηση της ψηφοφορίας, η οποία είναι µε
χαρτάκια µεν, αλλά φανερή. Ξέρουµε, δηλαδή, τι ψήφισε κάθε
Βουλευτής. Τώρα γίνεται η καταµέτρηση των ψήφων και θα ανα-
κοινωθεί το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας. Μετά έχουµε δύο πε-
ριπτώσεις: Αν οι Βουλευτές πουν «ΝΑΙ», δηλαδή να γίνει η άρση
ασυλίας, αυτό σηµαίνει ότι ο Βουλευτής θα πάει στο δικαστήριο
και θα δικαστεί. Αν η Βουλή αποφασίσει ότι δεν θα γίνει η άρση
ασυλίας, αυτό σηµαίνει ότι ο Βουλευτής δεν θα πάει στο δικα-
στήριο για να δικαστεί. 

Όµως, ενδεχοµένως να γεννηθεί η απορία γιατί να υπάρχει
αυτή η ασυλία για τους Βουλευτές. Είναι για να µπορούν οι Βου-
λευτές να κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους, χωρίς να κινδυ-
νεύουν από οποιονδήποτε να τους σύρει στα δικαστήρια. 

Αυτό, βέβαια, το αδίκηµα για το οποίο ένας Βουλευτής µπορεί
να πάει στα δικαστήρια ή όχι, πρέπει να σχετίζεται µε την κοινο-
βουλευτική του δράση. Μπορεί, δηλαδή, αυτός να πει για κά-
ποιον ότι είναι καταχραστής ή ότι ένας υπάλληλος δεν έκανε
καλά τη δουλειά του, χωρίς να κινδυνεύει να κατηγορηθεί για συ-
κοφαντία και να πάει στα δικαστήρια. Αν, όµως, ένας Βουλευτής
διαπράξει ένα αδίκηµα που δεν σχετίζεται µε τη βουλευτική του

δράση, παραδείγµατος χάριν, ένα τροχαίο ατύχηµα, ή µια απάτη
σε έναν άλλο πολίτη, ή µια κατάχρηση χρηµάτων ή οτιδήποτε,
αυτό δεν έχει σχέση µε τη βουλευτική του ιδιότητα και τη λει-
τουργία του. Στις περιπτώσεις αυτές η Βουλή αποφασίζει να
αρθεί η ασυλία του, για να πάει να δικαστεί ο εν λόγω Βουλευτής. 

Αυτή η ασυλία των Βουλευτών ισχύει σε όλα τα Κοινοβούλια.
Όλοι οι Βουλευτές, σχεδόν σε όλα τα µέρη του κόσµου, προστα-
τεύονται ώστε να µπορούν να ασκήσουν µε µεγαλύτερη άνεση
τα βουλευτικά τους καθήκοντα. 

Σήµερα παρακολουθείτε το τέλος αυτής της διαδικασίας. Εν-
δεχοµένως είναι πιο χρήσιµα αυτά που σας είπα από το να πα-
ρακολουθούσατε µια άλλη διαδικασία, όπου µιλούν οι Βουλευτές
εναλλάξ και παίρνονται οι αποφάσεις, όταν έχουµε τη διαδικασία
της ψηφοφορίας. 

Όπως ξέρετε η Βουλή είναι νοµοθετικό σώµα και έχει δύο µε-
γάλα έργα. Το ένα είναι να ψηφίζει νόµους, αφού προηγουµένως
τους συζητήσει στις διάφορες επιτροπές, και το δεύτερο είναι
αυτό που λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος, να µπορούν δη-
λαδή οι Βουλευτές να ασκούν έναν έλεγχο στην εκτελεστική
εξουσία, που είναι η Κυβέρνηση, µε διάφορες ερωτήσεις. 

Στην τελευταία περίπτωση υποβάλλεται ένα ερώτηµα του
τύπου «γιατί στο τάδε χωριό ή στην τάδε περιοχή, ενώ υπάρχει
ένα σχολείο, δεν υπάρχουν καθηγητές και δάσκαλοι για να το
στελεχώσουν» ή «γιατί ο τάδε δρόµος που είχατε υποσχεθεί ότι
θα επισκευαστεί, δεν έχει επισκευαστεί ακόµη».

Σε αυτήν την περίπτωση µπορεί ο Υπουργός να απαντήσει εγ-
γράφως ή αν θέλει ο Βουλευτής, να καλέσει τον Υπουργό σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα της Ολοµέλειας και να γίνει ένας διάλο-
γος µε µια ορισµένη διαδικασία -που δεν έχει νόηµα να σας την
περιγράψω- και ρωτάει ο Βουλευτής και απαντά ο Υπουργός
γύρω από αυτό το ζήτηµα. Αυτήν η διαδικασία µεταδίδεται ζων-
τανά –όλα είναι live- στην τηλεόραση.

Όταν ανοίξετε το κανάλι της Βουλής, θα δείτε ότι υπάρχουν
τέτοιου είδους διαδικασίες. Στο κανάλι της Βουλής, επίσης, µπο-
ρεί να δείτε ότι στην Αίθουσα της Ολοµέλειας –καλή ώρα- έχουµε
νοµοθετικό έργο ή άλλες φορές θα δείτε τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, όπως σας είπα, δηλαδή ερωτήσεις και απαντήσεις από
τον Υπουργό. Όλο το υπόλοιπο διάστηµα υπάρχουν διαδικασίες
στο κανάλι της Βουλής και εκεί βλέπετε τις συνεδριάσεις των
διαφόρων Επιτροπών. 

Παραδείγµατος χάριν, µια και είστε µαθητές, όταν χρειάζεται
να ψηφίσουµε έναν νόµο που έχει σχέση µε την παιδεία και την
εκπαίδευση, αυτός ο νόµος, πριν έρθει εδώ για να ψηφιστεί, πη-
γαίνει στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων που είναι µία από
τις Επιτροπές της Βουλής, όπου συµµετέχουν Βουλευτές από
όλα τα κόµµατα. 

Εκεί συζητούν το νοµοσχέδιο µε έναν πιο χαλαρό τρόπο απ’
ό,τι εδώ, σε µία, δύο ή τρεις συνεδριάσεις, καλούν και τους εν-
διαφερόµενους φορείς -αυτό λέγεται ακρόαση φορέων και αν
πρόκειται για νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, καλούν τις
ενώσεις των εκπαιδευτικών, των γονέων και άλλους φορείς-
ακούν τη γνώµη τους, γίνεται διάλογος, απαντά ο  Υπουργός και
αφού διαµορφωθεί όλη αυτή η διαδικασία και ολοκληρωθεί στις
Επιτροπές –εν προκειµένω στο παράδειγµα που σας ανέφερα,
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων- έρχεται εδώ. 

Ακολουθείται τότε µια διαδικασία συζήτησης για µία, δύο ή και
τρεις συνεδριάσεις, ανάλογα µε την έκταση του νοµοσχεδίου,
και ψηφίζεται. Και το νοµοσχέδιο τότε λέγεται νόµος. Νοµοσχέ-
διο είναι αυτό που έρχεται ως σχέδιο στη Βουλή και αυτό που
ψηφίζεται µετά λέγεται νόµος, που για να έχει ισχύ ως νόµος του
κράτους, θα πρέπει να δηµοσιευτεί επισήµως στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, στο Φύλλο Εφηµερίδας Κυβερνήσεως (ΦΕΚ).
Παίρνει έναν αριθµό και από εκεί και πέρα γίνεται νόµος του κρά-
τους. Τώρα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία της ψηφοφορίας.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διε-
ξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων άρσης
ασυλίας των συναδέλφων Βουλευτών.

Ψήφισαν συνολικά 192 Βουλευτές.
Για την υπόθεση του συναδέλφου κ. Δηµητρίου Εµµανουη-
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λίδη:
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 9 Βουλευ-

τές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 182 Βου-

λευτές.
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται.
Για την υπόθεση του συναδέλφου κ. Ηλία Παναγιώταρου: 
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 189 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 2 Βουλευ-

τές.
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή.
(Το πρωτόκολλο και τα ψηφοδέλτια της διεξαχθείσης ονοµα-

στικής ψηφοφορίας καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως
εξής:

4726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4757



4758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4763



4764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4765



4766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4767



4768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4769



4770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4771



4772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4773



4774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4775



4776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4777



4778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4779



4780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4781



4782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4783



4784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4785



4786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4787



4788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4789



4790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4791



4792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4793



4794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4795



4796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4797



4798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4799



4800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4801



4802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4803



4804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4805



4806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4807



4808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4809



4810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4811



4812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4813



4814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4815



4816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4817



4818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4819



4820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4821



4822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4823



4824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4825



4826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4827



4828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4829



4830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4831



4832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4833



4834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4835



4836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4837



4838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4839



4840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4841



4842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4843



4844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4845



4846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4847



4848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4849



4850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4851



4852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4853



4854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4855



4856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4857



4858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4859



4860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4861



4862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4863



4864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4865



4866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4867



4868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4869



4870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4871



4872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4873



4874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4875



4876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4877



4878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4879



4880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4881



4882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4883



4884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4885



4886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4887



4888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4889



4890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4891



4892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4893



4894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4895



4896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4897



4898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4899



4900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4901



4902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4903



4904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4905



4906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4907



4908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4909



4910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4911



4912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4913



4914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4915



4916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4917



4918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 21 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 4919



4920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνε-
δρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 15.13’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 22 Ιανουαρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντι-

κείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
8/12/9-12-2015 επίκαιρης επερώτησης προς τους Υπουργούς
Υγείας και Οικονοµικών των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Ποταµιού, σχετικά µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


